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“Tüccar, milletin emeği ve

üretimini kıymetlendirmek için

eline ve zekasına emniyet edilen

ve bu emniyete liyakat

göstermesi gereken adamdır.”

İ S T A N B U L  T İ C A r E T  O D A S I  Y A Y I N I www.istanbulticaretgazetesi.com

Türk yazmalarının  
zarif adresi: İstanbul

Yazma kültürü denince
akla ilk olarak Tokat,
Kastamonu, Ankara gibi
Anadolu şehirleri 
geliyor. Ancak
yazmacılığın saklı kalmış
adreslerinden biri de

İstanbul. Kendine 
has desenleri ile çiçek açan
İstanbul yazmaları, bu işe
gönül veren ustalar
tarafından hâlâ 
yapılmaya devam ediyor. 
Sümeyra Yarış Topal n 19‘da

Bu yıl 32. kez düzenlenen Abu
Dabi Uluslararası Kitap Fuarı’na
Türkiye ‘Onur Konuğu’ olarak
katıldı. İstanbul Ticaret Odası’nın,
Kültür Bakanlığı ile birlikte organize
ettiği Türkiye Ulusal Standı’nda
Türk kültürü sergilendi. Türk
yayıncıları da eserlerini farklı
ülkelerden gelen ziyaretçilere
tanıtma imkanı buldu. n 13’te

Abu dabi’de
Türkiye rüzgarı

Startup teknoloji ödülüyle
BTm’ye 10’uncu yıldız

İstanbul Ticaret Odası’nın yeni nesil
girişimciliği geliştirmek üzere
kurduğu Bilgiyi Ticarileştirme
Merkezi (BTM), yurt içinden ve
yurt dışından ödüller almaya
devam ediyor. Geçtiğimiz
günlerde UBı Global tarafından
‘Dünyanın En İyi 5 kuluçka
Merkezi’nden biri olarak 
seçilen BTM’ye bir ödül de
Türkiye’den geldi.

‘Startup Teknoloji Özel Ödülü’nü de
kazanan BTM’nin bugüne kadar
aldığı toplam ödül sayısı 10’a
yükseldi. Alınan ödüllerin doğru
yolda ilerlendiğine kanıt olduğuna
işaret eden İTO Başkanı Şekib
Avdagiç, BTM Genel Müdürü
İbrahim Elbaşı ve ekibini tebrik
ederek, BTM projelerine 
desteğin sonuna kadar süreceği
mesajını verdi. n 2’de

İTO Başkanı Şekib
Avdagiç, yeni nesil
girişimciliği geliştirme
merkezi olarak ödül
üstüne ödül alan BTM’nin
projelerine desteğin
süreceğini açıkladı.

DÜnYADA En İYİLERDEn

TOPLAM 10 ÖDÜL

‘kongre turizminde 
büyük bir sıçramaya 
katkı sağladık’

Gıdacılar SIAL’de
vites yükseltti

Türk gıda sektörü, Asya’nın en
büyük gıda fuarı SIAL China’da 
23 firmayla gövde gösterisi yaptı.
İTO’nun milli katılımıyla stant açan
gıda firmaları, Türk lezzetlerini
dünyaya tanıtma fırsatı buldu. n 13

KOBİ tanımı
bilançoda değişti

Yeni düzenlemeyle KOBİ tanımında
değişiklik yapıldı. Yeni tanımlamayla
işletmelerde çalışan sayısında bir
değişiklik yapılmazken, bilanço sınırı
500 milyon liraya çıkarıldı. Ayrıca, 
mikro işletme ve orta işletme 
tanımında yer alan parasal sınırlar da 
iki katına çıkarıldı. n 3’te

Yapılandırmaya 
ek süre geldi

Kamuya olan borçlara ilişkin
yapılandırmada başvuru tarihi 
bir ay uzatıldı. Cumhurbaşkanı
kararıyla yapılandırma için başvuru
süresi bir ay uzatılarak, 
30 Haziran’a
çekildi.
Böylece
ilk taksit
ödeme
süresi de
bir ay
uzamış
oldu.

n 3’te

Efsane fabrikalarda
külTürEl dönüşüm  
Bir zamanlar üretimin yapıldığı
eski fabrikalar, günümüzde
endüstriyel miras konseptiyle
yeni turizm ve kültürel çekim
merkezleri haline geliyor. 

YEnİ ÇEkİM MERkEZLERİ 

TÜRkİYE ÖnEMLİ DESTİnASYOn 

Osmanlı ve Cumhuriyet döneminde sanayileşmeye
öncülük yaparak tarihe geçen efsane fabrikalar; bugün
kültürel dönüşüm geçirerek, endüstri mirası olarak
turizmin cazibe merkezleri haline geliyor. İstanbul’da
mevcut 688 endüstriyel miras unsurundan bazıları
hızla kültürel dönüşüme girdi. Bu dönüşümün
örneklerinden biri de Haliç’teki Tersane İstanbul.  

İstanbul’da ilk endüstriyel miras
dönüşümü, 1980’li yıllardan sonra
başladı. Kültür ve Turizm Bakanlığı
2022 yılsonu verilerine göre, Türkiye
genelinde toplam 112 bin 144
taşınmaz kültür varlığı bulunuyor.
Son yıllarda bu kültürel
varlıkların hızla endüstri 
mirasına dönüşmesi, Türkiye’nin
bu alanda da dünyanın başlıca
destinasyonları arasına yerleşeceği
öngörüsünü doğuruyor. n 9‘da Perakendede 

cAnLıLık 
ARTAcAk

Birleşmiş Markalar Derneği’nin üyeleri
arasında yaptığı ankete göre, markaların
adet satışları nisanda hem yıllık hem de
aylık ölçekte arttı. Trendin, turizm ve 
tatil sezonunun da etkisiyle devam
etmesi bekleniyor. n 8‘de

Bankalar etabı devreye alınan İstanbul Finans
Merkezi’nin (İFM), finans sektörünü kısa-orta
vadede daha rekabetçi hale getirmesi
bekleniyor. Uzmanlar, İFM ile finansal sistemin
daha rekabetçi hale gelmesinin reel sektöre de
önemli katkılar sağlayacağına dikkat çekiyor.
Finansmana erişimin kolaylaşmasının bu
katkıların başında yer alacağı kaydediliyor.

Şeref Kılıçlı n 10’da

Finans merkezinde rekabet
reel sektöre yarayacak

Almanya pazarında
yeni kural devrede

TSE testlerinde İşlemler sadeleşecek

Elektrikli araç bakımı 
yerli simülatöre emanet    

Teknopark İstanbul’da yerleşik
SANLAB, elektrikli araç bakım teknikeri
yetiştirmek için İstanbul başta olmak
üzere Türkiye’nin dört farklı noktasında
elektrikli araç simülasyon merkezleri
kuruyor. Soyhan Alpaslan n 16 ‘da

n 7’de

n 12Adem Orhun n 11’de

Sümeyra
Yarış TOPAL

Türkiye,
Uluslararası

Endüstriyel Mirasın
Korunması
Komitesi’ne

(TICCIH) üye olma
çalışmalarını
sürdürüyor.
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Şimdi sıra kadın girişimcilerde
PEP-Ekonomik Fırsatların

Desteklenmesi Programı kapsamında
Alman Uluslararası İş Birliği Kurumu
ve BTM işbirliğiyle yürütülen Grow Up
Programı’nın kadın girişimciler etabı
başlıyor. Program, Alman Federal
Ekonomik İş Birliği ve Kalkınma
Bakanlığı tarafından finanse ediliyor.
Girişimcilik ve sosyal uyum faaliyetleri
yoluyla Türkiye’deki girişimcilerin
niteliğini artırmayı ve fırsat eşitliği
sağlamayı amaçlayan program
kapsamında startup’ların iş kurma, iş
kapasitesini geliştirme, sürdürülebilirlik
becerilerinin geliştirilmesiyle birlikte yol
haritalarının belirlenmesi hedefleniyor.

ÖNCELİKLİ SEKTÖRLER
Programda, öncelikli sektörler

arasında tarım, gıda ve yeşil konularını
destekleyen sektörler yer alıyor.
Bununla birlikte tüm sektörlerde
faaliyet gösteren kadın girişimlere 
açık olan programda, eğitimler ve
yatırımcı eşleştirme faaliyetleri
düzenlenecek. Programa son 
başvuru tarihi ise 15 Haziran.

Detaylı bilgi için: 
www.btm.istanbul

Startup teknoloji özel 

ödülü de BTM’nin
TUĞÇE ÖZKUŞ

D
ÜNYANIN 
en iyi 5 kuluçka
merkezinden biri
seçilen BTM’ye bir

ödül de girişimcilik ve
teknoloji odağında içerikler
üreten Startup Teknoloji’den
geldi. Göstermiş olduğu
başarılardan dolayı ‘Startup
Teknoloji Özel Ödülü’nü
kazanan BTM’ye ödülü,
düzenlenen törenle verildi.
Ödülü, İstanbul Kalkınma
Ajansı Genel Sekreteri İsmail
Erkam Tüzgen, BTM Genel
Müdürü İbrahim Elbaşı’ya
takdim etti. BTM’nin yanı sıra,
BTM girişimleri de törende
ödül aldı. Bu ödülle birlikte
tüm dünyadaki kuluçka
merkezleri arasında öne
çıkmayı sürdüren
BTM’nin bugüne
kadar aldığı toplam
ödül sayısı da 10’a yükseldi.

DÜNYA LİGİNDE İLK 5’TE
BTM, dünya genelinde 2 bine yakın

kuluçka ve hızlandırma merkezinin verileri
ile bir endeks oluşturan ve bu konuda
dünyanın en saygın kurumlarından biri
olan İsveç merkezli UBI Global tarafından,
üniversiteler de dahil kamu ve özel sektör
kuluçka merkezleri arasında ‘Dünyanın En
İyi 5 Kuluçka Merkezi’ sıralamasına
seçilmişti. Daha önce de Dünya Odalar
Federasyonu’nun Rio’da düzenlediği
Dünya Odalar Yarışması’nda BTM, finalist
olmayı başarmıştı. 

10 ödül kazandı

Dünyanın en iyi kuluçka merkezlerinden

l Hult Prize-Yılın Öğrenci Dostu Girişimcilik
Merkezi (2017)

l Imagine Tomorrow-Yılın Girişim Hızlandırma
Merkezi (2019)

l Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB)
Proje Yarışması-Girişimcilik Kategorisi
Birincilik Ödülü (2019)

l ICC Dünya Odalar Federasyonu Dünya
Odalar Yarışması-En İyi KOBİ ve Girişimcilik
Geliştirme Projesi Kategorisi Finalisti (2019)

l UBI Global Dünya Kuluçka Zirvesi-Dünyanın
En Çok Gelecek Vaad Eden Programı
(2019)

l Medipol İK Ödülleri-Yılın İnovasyon
Hızlandırma Kurumu Ödülü (2019)

l ODTÜ Genç Girişimciler Topluluğu Kristal
Ağaç Ödülleri-Yılın Yatırım Platformu (2022)

l StartupCentrum Girişimcilik Ekosistemi
2022 Ödülleri-Yılın Kuluçka Merkezi (2023)

l UBI Global Dünya Kuluçka Zirvesi-Dünyanın
En İyi 5 Kuluçka Merkezi’nden biri seçildi
(2023)

l Startup Teknoloji-Startup Teknoloji Özel
Ödülü (2023) 

Önceki hafta, Belçika’da düzenlenen törende ‘Dünyanın En İyi 
5 Kuluçka Merkezi’ sıralamasına girerek ödül almayı başaran BTM’ye 
bir ödül de Türkiye’den geldi. ’Startup Teknoloji Özel Ödülü’nü de
kazanan BTM’nin aldığı ödül sayısı 10’a yükseldi.

Geçtiğimiz günlerde UBI Global tarafından
‘Dünyanın En İyi 5 Kuluçka Merkezi’nden biri
olarak seçilen BTM’ye bir ödül de Türkiye’den
geldi. ‘Startup Teknoloji Özel Ödülü’nü de
kazanan BTM’nin bugüne kadar aldığı ödül
sayısı 10’a yükseldi. İTO Başkanı Şekib Avdagiç,
Twitter’den yaptığı açıklamada, alınan ödüllerin,
doğru yolda ilerlendiğine kanıt olduğunu
vurgulayarak, BTM Genel Müdürü İbrahim
Elbaşı ve ekibini tebrik etti. Avdagiç, projelere
desteğin sonuna kadar süreceği mesajını verdi. 
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İstanbul Ticaret Odası’nda (İTO) her gün
yaklaşık 250 yeni şirketin kaydı

gerçekleştiriliyor.
Bu listelere İstanbul Ticaret Gazetesi

okuyucuları
artık kolayca ulaşacak.

İTO’da son bir hafta içinde kurulan yeni
şirketlerin listesine ulaşmak için Qr kodu

taramanız ya da bilgisayarınızda 
https://www.ito.org.tr/documents/Qr_code/250523.pdf

adresini ziyaret etmeniz yeterli.

koBi tanımında değişiklik 

kamuya borçta 
yapılandırma uzatıldı

Cumhurbaşkanlığı kararıyla koBi tanımında
değişiklik yapıldı. Yeni tanımlamayla işletmelerde
çalışan sayısında bir değişiklik yapılmazken,
bilanço sınırı 500 milyon liraya yükseltildi.
Düzenlemeyle mikro ve orta işletme tanımında yer
alan parasal sınırlar da iki katına çıkarıldı.

K
OBİ tanımında
değişikliğe gidildi ve
bilanço sınırı 
250 milyon liradan

500 milyon liraya çıkarıldı.
Yönetmelikle ayrıca mikro ve
küçük işletme tanımlarında
yer alan parasal sınırlar da
artırıldı.

Resmi Gazete’de
yayımlanan cumhurbaşkanı
Kararı ile Küçük ve Orta
Büyüklükteki İşletmeler
Yönetmeliği yürürlüğe
konulurken, 2005 yılında
çıkarılan Küçük ve Orta
Büyüklükteki İşletmelerin
Tanımı Nitelikleri ve
Sınıflandırılması 
Hakkında Yönetmelik de
yürürlükten kaldırıldı.

Yeni yönetmelikte, KOBİ’ler
için 250 olan çalışan sayısında
değişikliğe gidilmedi. Buna
karşılık, yıllık net satış 
hasılatı veya mali bilanço
büyüklüğüne ilişkin kriter
değiştirildi. Buna göre yıllık
net satış hasılatı veya mali
bilançosundan herhangi biri
500 milyon liranın altında olan
işletmeler KOBİ olarak
değerlendirilecek. Daha önce
bu tutar 250 milyon liraydı.  

Mikro ve küçük
işleTMe TanıMı 
Yönetmelikle birlikte mikro

ve orta işletme tanımında yer
alan parasal sınırlar da iki
katına çıkarıldı. Buna göre
mikro işletmelerin yıllık net

satış hasılatı veya mali bilanço
büyüklük şartı, 5 milyon
liradan 10 milyon liraya
yükseltildi. Küçük işletme
tanımında ise bu tutarlar 
50 milyon liradan 100 milyon
liraya çıkarıldı.

Öte yandan, KOBİ
niteliğinin kazanılması veya
kaybedilmesiyle ilgili
hükümlerde de önemli bir
değişiklik yapıldı. KOBİ
niteliği belirlenirken dikkate
alınan kriterlerden herhangi
birinin (çalışan sayısı, bilanço
büyüklüğü, hasılat) son iki
hesap dönemine ait verilerle
aşan işletmeler yine KOBİ
niteliğini kaybedecek. Ancak
daha önce KOBİ olmayan ama
son hesap döneminde bu
kriterlerin altına düşen
işletmeler aynı dönemde KOBİ
niteliği kazanacak. Yani büyük
bir şirket bilanço, çalışan sayısı
veya hasılatından herhangi
biri öngörülen sınırın altına
düştüğünde iki dönem
beklemeden, son yıl 
verilerine göre KOBİ vasfı
kazanabilecek. Bu konuda
getirilen yeni kriter şöyle:
“KOBİ niteliği belirlenirken
dikkate alınan kriterlerden
herhangi birini son iki hesap
dönemine ait verileriyle aşan
işletmeler, KOBİ niteliğini
kaybeder. Son hesap
dönemine ait verileri ile söz
konusu kriterlerin altına
düşen işletmeler KOBİ 
niteliği kazanır.”

RESMİ Gazete’de
yayımlanan cumhurbaşkanı
kararına göre; devlete olan
borçların yapılandırılması
için 31 Mayıs’ta sona erecek
başvuru süresi bir ay
uzatılarak 30 Haziran’a
çekildi. Böylece ilk taksit
ödeme süresi de bir ay
uzamış oldu. 

Düzenleme ile Hazine ve
Maliye Bakanlığı, Ticaret
Bakanlığı, Sosyal Güvenlik
Kurumu (SGK), il özel
idareleri, belediyeler,
Yatırım İzleme ve
Koordinasyon Başkanlıkları
(YİKOB) ile ilgili alacaklara
yapılandırma imkanı

getirilmişti. Belediyelerin
emlak vergisi, su borçları da
dahil olmak üzere tüm
alacakları, oda ve borsaların,
birliklerin aidat borçları da
yapılandırma kapsamında.
Trafik, sosyal güvenlik
primleri, askerlik, nüfus,
köprü, otoyol kaçak geçiş
cezaları, adli para cezaları,
idari para cezaları, öğrenim
kredisi borçları, destekleme
primi borçları da
yapılandırma kapsamında
yer alıyor.

Yapılandırmada, borcu
peşin ödemenin yanı sıra 48
taksite kadar vade ile ödeme
imkânı da bulunuyor..

Borç
yapılandırmada
son durum 
n 3 milyon 279 bin 311

mükellef başvurdu.
n 4 milyon 883 bin 464

adet yapılandırma
dosyası oluşturuldu.

n 21 Mayıs 2023 tarihi
itibarıyla yapılan
başvurular üzerine;
178.3 milyar lira
(178.309.643.786
TL) alacak
yapılandırıldı.

n 8.2 milyar lira
(8.187.772.760 TL)
tahsilat gerçekleşti.

TicareT Bakanlığı,
piyasaya sunulacak ürünlerin
denetiminde kullanılan Dış
Ticarette risk esaslı Kontrol
Sistemi’ne (TareKS) girişte
ve başvuru işlemlerinde 
e-Devlet şifresinin kullanımını
devreye aldı. Bakanlıktan
yapılan açıklamada, piyasaya
güvenli ürünlerin sunulması
için ithal sanayi ürünlerinin

ithalat aşamasında, Türk malı
imajının yurt dışında
korunması için de bazı tarım
ürünlerinin ihracat
aşamasında TareKS
üzerinden ürün güvenliği ve
ticari kalite denetimlerine 
tabi tutulduğu belirtildi.

Mevcut durumda sisteme
giriş ve başvuru işlemlerinin
elektronik imzayla sağlandığı

anımsatılan açıklamada,
“Bakanlığımız tarafından
yapılan güncellemeyle
ihracatçı ve ithalatçılarımızın
başvurularını daha kolay 
ve alternatif bir yolla
yapabilmelerini teminen,
TareKS’e girişte ve başvuru
işlemlerinde e-Devlet
şifresinin kullanımı devreye
alınmıştır” denildi. 

Dış ticarette  
TAREKS
kolaylığı 

Depremzede
balıkçılara 
destek şartları
açıklandı

TARıM ve Orman Bakanlığı
tarafından hazırlanan ‘Depremden Zarar
Gören İllerde Deniz ve İç Sularda Avcılık
Yapan Balıkçıların Desteklenmesi
Hakkında Tebliğ’, Resmi Gazete’de
yayımlanarak, 6 Şubat 2023’ten geçerli
olmak üzere yürürlüğe girdi.

Buna göre, Adana ve Hatay’da kayıtlı
denizde avcılık yapan balıkçı teknesi
sahiplerine 5 bin lira ila 60 bin lira
arasında destekleme ödemesi yapılacak.
Yine iç sularda avcılık yapan Adana,
Adıyaman, Elazığ, Kahramanmaraş,
Malatya, Osmaniye ve Şanlıurfa’ya
kayıtlı balıkçı tekne sahiplerine de 3 bin
500 lira ila 6 bin lira arasında destek
ödemesinde bulunulacak. Ödemeler,
balıkçı gemilerinin boyuna ve illere göre
farklılık gösteriyor. Desteklemeye ilişkin
başvuru tarihleri, Bakanlığa bağlı
Balıkçılık ve Su Ürünleri Genel
Müdürlüğünce ilan edilecek. 
Ödemeler, 6 Şubat-31 Aralık 2023
döneminde yapılacak. 

Tüzel kişiler de
ekrandan banka
müşterisi olabilecek

BANKAcılıK Düzenleme ve
Denetleme Kurumu (BDDK), tamamen
dijital ortamda banka müşterisi olmayı
sağlayan ‘Bankalarca Kullanılacak
Uzaktan Kimlik Tespiti Yöntemlerine ve
Elektronik Ortamda Sözleşme İlişkisinin
Kurulmasına İlişkin Yönetmelik’te
değişikliğe gitti. Buna göre, anonim ve
limited gibi ticaret siciline kayıtlı tüzel
kişiler de görüntülü görüşme yöntemiyle
banka hesabı açabilecek. Sicile kayıtlı
şirketlerin temsilcileri, şirketin unvanı,
sicil numarası gibi bilgiler, fiziki belge 
ve ıslak imza gerekmeden internet
üzerinden çevrimiçi olarak
doğrulanacak.

Jeotermal enerjiye 
devlet desteği 

YEKDEM güncellemesinde, jeotermal
enerjiye dayalı devlet desteği kilovatsaat
başına 9.5-11.5 cent arasında ortalamada
10.5 cent olarak belirlendi ve destek
mekanizması uygulama süresi 10 yıldan
15 yıla çıkarıldı. Jeotermal Enerji Derneği
(JED) Başkanı Ali Kındap, yeni teşvik
mekanizmasının keşfi tamamlanmış
kaynakların devreye alınmasında önemli
rol oynayacağını söyledi. Resmi
Gazete’de 1 Mayıs 2023’te yayımlanan
kararla güncellenen YEKDEM’in, temiz
enerji sektörünün ana gündem maddesi
olmayı sürdürdüğüne işaret eden
Kındap, Türkiye’de 62 bin megavat
seviyesinde keşfedilmiş jeotermal
kaynak bulunduğunu söyledi. 

11 ilde fatura 
borçları silindi

KAHRAMANMARAŞ merkezli
depremler nedeniyle evi ağır ve orta
hasarlı depremzedelerin elektrik ve
doğalgaz borçlarının terkinine ilişkin
karar, Resmi Gazete’de yayımlandı. Enerji
ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı’nın
Olağanüstü Hal Kapsamında Enerji
Tüketim Bedellerinin Terkinine İlişkin
Usul ve Esaslar Hakkında Tebliğ’ine göre,
depremlerden etkilenen 11 ilde konutu
veya işyeri yıkılan, acil yıkılacak, ağır ve
orta hasarlı hale gelenlerin elektrik ve
doğalgaz faturası borçları silindi.
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En hareketli ürünler

Son 2 haftaya ait veriler

Son 2 haftaya ait veriler

Son 2 haftaya ait veriler

Son 2 haftaya ait veriler

Güncel

Değişim %

Haftalık Yıllık

Derleyen: Necmi Uysal necmi.uysal@ito.org.tr
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Veriler, 23 Mayıs 2023 itibarıyla düzenlenmiştir. 

PETROLUluslararası
emtia piyasaları

Emlak sektörü
toparlanamıyor

İnşaat çeliği fiyatları, ekim ayı sonunda gördüğü
dip noktasına yaklaştı. Çin’de emlak sektöründeki
sorunların devam etmesi ve ekonomiye ilişkin
kaygıların artmasıyla çelik fiyatları yüzde 5 düşüşle
500 dolar sınırına dayandı. Konut fiyatları nisan
ayında da geriledi. Gayrimenkul yatırımları ise aynı
dönemde yüzde 16.2 düşüş gösterdi. Dünya Çelik
Birliği verilerine göre, Çin’de nisan ayı ham çelik
üretimi yüzde 1.6 düşüşle 92.6 milyon tona geriledi. 

Üretim endişesi etkili
Kakao fiyatları, eylül ayından bugüne

kaydettiği yüzde 50 artışla aradaki farkı kapatmış
görünüyor. londra’da işlem gören Afrika orijinli
kakao, AB limanlarındaki stokların son 8 ayın 
en yükseği olan 144.4 bin tona çıkmasına rağmen
yükselişini sürdürdü ve 3 bin dolar sınırına geldi.
en büyük üretici Fildişi sahili’nde ürünle ilgili
kaygılar tekrar ön plana çıkmaya başladı.
Araştırma firması BMI, talebin yüzde 1 düşmesi
durumunda küresel kakao açığının artacağı
tahmininde bulundu. 

Talep düşük
Palmiye yağında da talep sorunu yaşanıyor.

Yüksek üretim beklentisi ve düşük talep, palmiye
fiyatlarının haftalık yüzde 6.4 düşüşle 28 Nisan’daki
fiyata gerilemesine neden oldu. 1-20 Mayıs
haftasında Malezya’nın ihracatının yüzde 2.9 artması
beklenirken, endonezya’nın artan üretimi yurtiçi
talebi aşmış durumda. Ayrıca düşük seyreden 
petrol fiyatlarının biyoyakıta olan talebi azaltması da
fiyat düşüşünde etkili oluyor. Karadeniz tahıl
koridorunda yeniden anlaşmaya varılması, ayçiçeği
ve diğer yemeklik yağlarda düşüşe yol açıyor.

ABD’nin stokları azaldı
Suudi Arabistan enerji Bakanı’nın, petrol

fiyatlarının düşeceği yönünde pozisyon alan
spekülatörleri uyarması ve OPeC+’ın 4 Haziran’daki
toplantısında yeni bir üretim kesintisine
gidilebileceği sinyali vermesi üzerine brent petrolü,
haftayı yüzde 4.3 artışla 77.6 dolardan kapattı. 
ABD petrol stoklarının önceki hafta 6.8 milyon varil
azalması da fiyat artışının bir diğer nedeni.
sektördeki bazı analistler, ABD’nin borçlanma
tavanı krizi nedeniyle yukarı yönlü hareketin 
sınırlı olacağı yorumunu yapıyor.

PİYASALAR

Petrol (Brent, $/Varil) 77.6 4.3 -31.7

Doğalgaz (Henry Hub, $ /MMBtu) 2.34 0.0 -73.1

Doğalgaz (Dutch TFF, EURO/MWh)             29.1 -8.5 -65.5

Termal Kömür ($/Ton, FOB, Newcastle

Avustralya, 6.000 KCal/kg) 160 -2.3 -60.8

Altın ($/Ons) 1.977 -0.6 6.7

Gümüş ($/Ons) 23.5 -0.7 7.8

Platin ($/Ons) 1.056 -0.8 10.1

Bakır ($/Ton) 8.035 -0.5 -16.2

Alüminyum ($/Ton) 2.226 -1.7 -23.0

İnşaat Çeliği (Çin, $/Ton) 506 -5.0 -27.0

Demir Cevheri ($/Ton, CFR, Tianjin-Çin, %63.5) 103 -3.7 -20.8

Kurşun ($/Ton) 2.071 0.5 -4.4

Kalay ($/Ton) 24.274 -2.5 -39.0

Çinko ($/Ton) 2.362 -4.5 -37.4

Nikel ($/Ton) 20.757 -2.9 -22.5

Buğday ($/Ton) 226 -3.4 -48.6

Mısır ($/Bushel) 5.8 0.9 -26.2

Mısır ($/Ton) 237

Pamuk ($/Lb) 0.837 1.0 -40.6

Kakao ($/Ton) 2.942 2.7 35.3

Kahve ($/Lb) 1.90 -3.6 -12.0

Şeker ($/lb) 0.26 -1.0 31.1

Kereste ($/m3) 211 44.3 -23.7

Ayçiçek Yağı (USD/Ton) 875 -1.7 -59.0

Palmiye Yağı ($/Ton) 777 -6.2 -50.1

Baltık Kuru Yük Endeksi 1.348 -8.7 -60.0

Emtia Endeksi (CRB Index) 288 0.3 -13.8

Bataryada yeni teknoloji 
lityum fiyatlarını düşürdü 
Elektrikli otomotiv bataryalarında

kritik öneme sahip lityumda,
üreticilerin geçen yıl aşırı üretim
yapması fiyatları düşürdü. Diğer
taraftan, lityum-iyon bataryalara
alternatif olarak geliştirilen sodyum-
iyon ve florid-iyon bataryalar da
fiyatları aşağıya çekiyor.

D
üNYADA yeşil enerjinin öneminin
artmasıyla bakır, nikel ve gümüş gibi
lityum da rüzgar türbinleri ve güneş
panelleri başta olmak üzere temiz enerji

teknolojilerinde yoğun şekilde kullanılıyor.
elektrikli araç bataryalarının üretiminde kritik
önem taşıyan lityumun fiyatı, geçen yılın sonlarına
doğru elektrikli araçlara talebin artmasıyla 
sert bir şekilde yükselmişti. elektrikli araçlara
artan talebin yanı sıra tedarik sıkıntıları da
lityumun fiyatını etkileyen faktörlerden olmuştu.

ÇİN’İN ETKİSİ
Kasım 2022’de ton başına 600 bin yuan

seviyelerine çıkan lityum karbonat fiyatı, Nisan
2023’te 113 bin yuana kadar geriledi. Bu arada,
lityum işleme kapasitesinin yüzde 60’ı Çin’de
bulunuyor. lityum fiyatlarındaki sert yükselişe
karşın son zamanlardaki düşüş eğilimi dikkati
çekiyor. Çin ekonomisindeki belirsizlik ve zayıflık,
diğer emtia gruplarında olduğu gibi lityum
tarafında da talep endişelerini beraberinde getirdi.
ülkede otomobil satışlarının olumsuz etkilenmesi
ve elektrikli araç talebinin sekteye uğraması da
lityumdaki düşüşü tetikledi. süreci değerlendiren
Asya Piyasaları Uzmanı süleyman Mete
Özbalaban, elektrikli araç bataryasında kullanılan
lityum için lityum karbonat fiyatlarına bakılması
gerektiğini belirtti. lityum karbonat fiyatlarının
gerilemesindeki nedenlere değinen Özbalaban,

bunlardan birinin, geçen yıl devlet sübvansiyonları
bitmeden önce üreticilerin avantaj sağlamak için
aşırı üretim yapması olduğunu vurguladı. Diğer
taraftan, elektrikli araç piyasasının beklendiği
kadar hızlı büyümeyeceği gibi bir görüş oluşmaya
başladığını ifade eden Özbalaban, “Geçen yıl
elektrikli araç fiyatları özellikle Çin’de yaklaşık
yüzde 20 düştü. Tesla da fiyatları Çin’de 
yaklaşık yüzde 15, ABD’de ise yaklaşık 
yüzde 50 düşürdü” dedi.

ALTERNATİF BATARYALAR
lityum-iyon bataryalarda Çin’in ağırlığının

fazla olduğunu belirten Özbalaban, lityum-iyonda
kullanılan nadir metallere bağımlı kalmamak için

Japonya ve ABD’de yeni nesil bataryalar
üretilmeye başlandığına dikkat çekerek, şu bilgiyi
verdi: “Bunların en önemlileri sodyum-iyon ve
florid-iyon bataryalar. Bu bataryaların
geliştirilmesi lityum bataryanın önemini azaltıyor.
Bu da doğal olarak lityum karbonatın fiyatını
düşürdü.” Florid-iyon bataryanın mevcut lityum-
iyon türüne göre önemli üstünlükleri olduğunu
belirten Özbalaban, en önemli özelliğinin, lityum-
iyon bataryaya göre 6-7 kat daha fazla elektrik
depolayabilmesi, dolayısıyla bu bataryayla
araçların tek şarjda 1.000 kilometre gidebilmesi
olduğunu, bu nedenle florid-iyon bataryanın 
2030 yılından sonra elektrikli araç bataryasının 
en önemli adayı olarak görüldüğünü söyledi.

Avrupa’da 
LNG’nin payı
2030’a kadar 
artacak

Küresel lNG (sıvılaştırılmış
doğalgaz) üretiminde orta vadede
kapasite artışının sürmesi ve 2030 yılına
kadar küresel lNG üretiminin 763 milyar
metreküpe ulaşması bekleniyor. rusya-
Ukrayna savaşının ardından rus
gazından uzaklaşma sürecini başlatan
Avrupa ülkeleri, lNG alımına yöneliyor.
lNG’nin kıtanın gaz tedarikindeki
payının arttığını belirten Uniper 
lNG Piyasası Analisti Jaqueline Hortlik,
Avrupa’nın geçen yılki lNG tedarikinin
yüzde 45’ini ABD’den yaptığını söyledi.
Avrupa’nın gelecek yıllarda lNG
tedarikine ilişkin değerlendirmede de
bulunan Hortlik, şunları kaydetti:
“Avrupa’nın gaz tedarikinde lNG’nin
payının 2030’a kadar artışını sürdürmesi
bekleniyor. Böylelikle Avrupa ile
ABD’nin, Avrupa ile küresel lNG
piyasasının birbirine olan bağımlığının da
artması öngörülüyor. Avrupa’ya gelen
lNG’nin çoğu ABD’den temin ediliyor.
ABD, yakın gelecekte Avrupa piyasası için
çok önemli rol oynayacak.” Hortlik, ayrıca
Avrupa’nın mevcut gaz fiyatları ve lNG
akışı dolayısıyla rehavete kapılmaması
gerektiğini belirterek, kıtanın 2030’a kadar
gaz talebini azaltma hedefinin gerçekçi
görünmediğini dile getirdi.
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G7 platformu; 1970’lerin ekonomik durgunluk,
enerji krizi ve yüksek enflasyon gibi makro iktisadi
meselelerine çözüm önerisi olarak 1975 yılında
dönemin Fransa Cumhurbaşkanı Giscard
d’Estaing’in Japonya, ABD, Almanya, İngiltere ve

İtalya liderlerini güncel ekonomik sorunları tartışmak
üzere Rambouillet’ye davet etmesiyle ortaya çıktı.

Grup, 1976’da Kanada’nın, 1998 yılında da Rusya’nın
katılımıyla genişledi ve G8 olarak anılmaya başlandı.

2014 yılında, Ukrayna’ya ait olan Kırım Yarımadası’nı
ilhak etmesi sonrası Rusya, G8 grubundan çıkarıldı. 

G7 ülkeleri; dünya nüfusunun yüzde 10’unu, küresel gayrisafi
yurt içi hasılanın (GSYH) yaklaşık yüzde 40’ını oluşturuyor.

www.nrwglobalbusiness.com
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ŞEREF KILIÇLI 

D
ÜNYANIN en büyük 
7 ekonomisini bir araya getiren 
G7 Liderler Zirvesi, Japonya’nın
Hiroşima kentinde, Japonya,

Almanya, Amerika Birleşik Devletleri 
(ABD), Fransa, İngiltere, İtalya ve Kanada
liderlerinin katılımıyla gerçekleştirildi. 
G7 Liderler Zirvesi’nde, Rusya-Ukrayna
savaşı ve Moskova’ya yönelik
yaptırımlar ile enerji fiyatları ve
güvenliği, Çin ve yüksek enflasyon
gündeme getirildi. Liderler, ekonomik
bir ‘ayrışma’ olmaması fakat tedarik
zincirleri çeşitlendirilerek dünyanın
ikinci büyük ekonomisi olan Çin’e
bağımlılık risklerinin azaltılması
konusunda anlaştı.

ELEKTRİKLİ OTOMOTİV
Yeşil dönüşüm ve enerji politikaları

da zirvede öne çıkan konular arasında yer
aldı. G7 ülkeleri, küresel ısınmanın 1.5 derece
ile sınırlandırılması amacıyla yeni araç
kayıtlarında elektrikli araçların payının 2035
yılına kadar yüzde 100’e çıkarılmasını
hedeflediklerini belirtti. Ayrıca gaz
sektöründe devlet destekli yatırımlara belirli
koşullar altında ve Rus kaynaklarına
bağımlılığı sona erdirmek için ‘geçici bir
önlem olarak’ izin verilebileceği kaydedildi.
Ancak G7’nin iklim politikasındaki genel
hedefin ‘en geç 2050 yılına kadar net sıfır sera
gazı emisyonuna ulaşmak’ olarak kaldığı
vurgulandı.

IEA’YA REHBERLİK GÖREVİ
Zirveye, ev sahibi Japonya Başbakanı

Kişida Fumio’nun davetiyle Uluslararası
Enerji Ajansı (IEA) Başkanı Fatih Birol da
katıldı. IEA Başkanı Birol, ülke liderlerine,
enerji güvenliğini sağlarken küresel sıcaklık
artışını 1.5 dereceyle sınırlandırmak için
temiz enerji dönüşümünün nasıl
hızlandırılabileceği ve atılması gereken
adımlar konusunda sunum yaptı. Zirvenin

ardından açıklamalarda bulunan Birol, devlet
başkanlarının bir araya gelerek; Uluslararası
Enerji Ajansı’nın ülkelerin temiz enerji
teknolojilerine geçmesi ve dünyanın iklim
hedeflerine ulaşması konusunda bir yol
haritası çizmesini ve bu yol haritası
gerçekleşirken de ülkelere rehberlik etmesini
kararlaştırdığını söyledi. Birol, bunun sonuç
bildirgesinde de yer aldığını belirtti.

GÜNEŞTEKİ BÜYÜME
Dünya genelinde son bir yılda

temiz enerji teknolojilerinde baş
döndürücü bir büyümenin
yaşandığını ifade eden
Birol, “Mesela güneş
enerjisinin
kapasitesi son
bir yıl
içeresinde
yüzde 40
arttı. Bu,

şimdiye kadar
görmediğimiz
olağanüstü bir rekor.
Geçen yıl dünyada inşa
edilen elektrik
santrallerinin yüzde 85’i
yenilenebilir enerjiydi.
Bunun da büyük bir kısmı
güneşti. Elektrikli araçlarda
ise iki sene önce dünya
genelinde satılan her 25 araçtan 
1’i elektrikliydi. Bu sene her 5 aracın 
1’i elektrikli. Nükleer enerjide de muazzam
bir büyüme görüyoruz. Bu gelişmeleri G7’ye
katılan devlet başkanlarıyla paylaştım. Bunun
üzerine görüşmeler oldu” dedi. Temiz
enerjideki büyümede, Ukrayna savaşı
sürecinde daha çok öne çıkan enerji güvenliği
konusunun da etkili olduğuna işaret eden
Birol, şöyle konuştu: “İnsanlar yenilenebilir
enerjinin, nükleerin, elektrikli araçların,
aslında enerjide bağımlılıktan kurtulmanın
yolu olduğunu düşünmeye başladı. Geçmişte
büyümede esas faktör çevre faktörüydü.
Şimdi ise çevre ve enerji güvenliği oldu.”

Yenilenebilir enerjiye
yatırımları artırıyor

Yenilenebilir enerji kaynaklarında son bir yıldaki olağanüstü
yatırım artışı, Japonya’da gerçekleştirilen G7 Liderler
Zirvesi’nde de gündem oldu. Söz konusu artışta, Rusya-Ukrayna
savaşından sonra çevreciliğin yanında ‘enerji güvenliği’
meselesinin de öne çıkmasının etkili olduğu kaydediliyor.

‘enerji

güvenliği’

enDiŞeSi 

Nükleer enerji
konusunda çok güçlü
bir geri dönüş
yaşandığına da dikkat
çeken IEA Başkanı
Fatih Birol, şu
değerlendirmelerde
bulundu: “Avrupa’da,
Asya’da, Latin
Amerika ülkelerinde,
İngiltere, ABD ve
Kanada gibi ülkelerde
bunu görüyoruz.
Mesela, Avrupa’nın
ortasında Hollanda iki
yeni nükleer santral
yapıyor. Fransa
nükleerde yepyeni bir
açılım yapıyor.
Almanya ve Belçika,
kapatacağım dediği
nükleer santrallerin
ömrünü uzattı. Ülkeler
bir geri dönüş yapıyor.
Uluslararası Enerji
Ajansı’nın baskılarıyla
da olsa, nükleer şu
anda temiz enerjinin
bir parçası olarak
kabul edilmeye
başlandı. Nükleere bu
kadar çok ilgi
olmasının nedeni de
enerji güvenliği
meselesi. Yani
elektriği nükleer
enerjiyi kullanarak
evinizde üretirseniz
başka ülkelerden ithal
etmek zorunda
kalmazsınız.”

Nükleer enerjiye 
güçlü dönüşün

nedeni

Avrupa ülkelerinin enerjide son 40 yıl
içinde iki önemli stratejik hata yaptığını

belirten IEA Başkanı Fatih Birol, şunları söyledi:
“Birincisi, Avrupa enerjisini tek bir ülkeye Rusya’ya
bağımlı hale getirdi. Oysa ki enerjide çeşitlendirme
hususu önemli. Bir ülkeye ne kadar güvenirseniz

güvenin, kaynak çeşitliliğini artırmanız gerekir. İkinci
büyük hata ise bazı Avrupa ülkeleri nükleer enerjiye
sırtını döndü. Neticede, Ukrayna’da savaş çıkınca

Avrupa ülkeleri kontrpiyede kaldı. Bu durum
sonucunda Avrupa ülkeleri iki şey yaptı;
Rusya’dan aldığı gazın bir kısmını başka
ülkelerden aldı. Yani ABD, Azerbaycan,
Norveç gibi ülkelerden ithalatını artırdı.

İhtiyacının bir kısmını da
yenilenebilir enerjiyle

karşıladı.”

Avrupa’nın iki 
stratejik hatası

Temiz 
enerji için
ortak pazar 

Japonya’daki zirvede,
‘G7 Temiz Enerji Ekonomi
Eylem Planı’ da açıklandı.
Buna göre; G7 liderleri, üye
ülkelerin ekonomilerini
karbondan arındıran ticaret
politikaları oluşturmak,
dayanıklı temiz tedarik
zincirlerinin gelişimini
hızlandırmak için işbirliği
yapılması kararı aldı.
İşbirliği çerçevesinde temiz
enerji için ortak pazar
geliştirilmesi ve düşük-orta
gelir düzeyli ortaklar için
kamu ve özel sektörlerinde
iklim ve enerji güvenliği
yatırımlarının seferber
edilmesi hedeflenecek.
Çin’e yönelik bağımlılığın
düşürülmesini istediklerini
belirten G7 ülkelerinin
liderleri, “Gereksiz stratejik
bağımlılıkları azaltan ve
dünya etrafındaki
topluluklara fayda
sağlayan güvenli, esnek,
makul fiyatlı ve
sürdürülebilir temiz enerji
tedarik zincirleri ve güçlü
sanayi üsleri inşa etmenin
önemini vurguluyoruz”
değerlendirmesini de
paylaştı.

Platform 1975 yılında
oluşturuldu



İ
Ş mevzuatımızda kural olarak
çalışma süresi haftalık en fazla 
45 saat olarak belirlenmiştir. Bu
süre, işçi ve işverenin anlaşması

ya da toplu iş sözleşmesiyle daha az
belirlenebilir. Ancak 45 saati aşması
mümkün değildir. Bu genel kural
kapsamında İş Kanunu’nda yazılı
şartlar çerçevesinde haftalık 45 saati
aşan çalışmalar fazla çalışma olarak
kabul ediliyor. İşçinin normal çalışma
ücretinin sözleşmelerle haftalık 45 saatin
altında belirlenmesi halinde, işçinin bu
süreden fazla, ancak 45 saate kadar olan
çalışmaları ‘fazla sürelerle çalışma’ 
olarak adlandırılıyor. Belirlenen bu 
sürelere göre alınacak ücretler ile
kullanılacak serbest zaman değişiyor.

YILLIK 270 SAAT
İş Kanununa İlişkin Fazla Çalışma ve

Fazla Sürelerle Çalışma Yönetmeliği’nin
‘Fazla Çalışmada Sınır’ başlıklı maddesinde,
fazla çalışma süresinin toplamının bir yılda
270 saatten fazla olamayacağı hükme
bağlanmıştır. Bu süre sınırının, işyerlerine
veya yürütülen işlere değil, işçilerin
şahıslarına ilişkin olduğu belirtilmiştir. 
Diğer yandan, günlük çalışma süresinin
sınırlandırılmasıyla ilgili tarafların yazılı
anlaşması ile haftalık normal çalışma süresi,
işyerinde haftanın çalışılan günlerine, günde
11 saati aşmamak koşuluyla farklı şekilde
dağıtılabileceğine Çalışma Süreleri
Yönetmeliği’nde yer verilmiştir. Emsal
nitelikteki inceleme konusu bu Yargıtay
kararında, haftalık yasal 45 saat çalışma süre
sınırı aşılmamakla birlikte günlük çalışma
süresinin aşılması halinde işçinin fazla mesai
ücretine hak kazanıp kazanmadığı
değerlendirildi. 

Kararı veren daire: Yargıtay 9. Hukuk
Dairesi 

Esas no: 2021/7759
Karar no: 2021/12375 
Yasal dayanağı: 4857 sayılı Kanun’un 

63. maddesine istinaden yürürlüğe konan 
‘İş Kanununa İlişkin Çalışma Süreleri
Yönetmeliği’ ile ‘İş Kanununa İlişkin Fazla
Çalışma ve Fazla Sürelerle Çalışma
Yönetmeliği’

DAVA KONUSU OLAY
İnceleme konusu bu Yargıtay kararında;

taraflar arasında davacının fazla çalışma
ücretine hak kazanıp kazanmadığı ve iş
sözleşmesinin davacı tarafından haklı
sebeple feshedilip feshedilmediği
noktasında uyuşmazlık bulunuyor. Karara
konu uyuşmazlıkta, davacının davalıya ait
hastanede hemşire olarak görev yaptığı,
yani sağlık alanında faaliyet gösteren bir
işyerinde çalıştığı uyuşmazlık konusu
değildir. Davacı, 08.00-17.00 ve 17.00-08.00
saatleri arasında olmak üzere iki vardiya ile
çalıştığını, ayda 12-13 kez 17.00-08.00 saatleri
arasında çalışarak nöbet tuttuğunu, bu
çalışmalarının karşılığı olan ücretlerinin
ödenmediğini ileri sürmüş, mahkemece
davacının fazla çalışma ücretine hak
kazanmadığına dair bilirkişi raporuna itibar
edilerek fazla çalışma ücreti talebinin
reddine karar verilmiştir.  

GECE MESAİSİ    7.5 SAAT
Yerel mahkeme tarafından itibar edilen

bilirkişi tarafından davacı işçinin, haftalık 
45 saati aşan çalışmalarının dışında, günlük
11 saati aşan çalışmaları ile 7.5 saati aşan
gece çalışmaları yönünden herhangi bir
değerlendirme yapılmamıştır. Raporda her
ne kadar, kart okuma listelerine göre yapılan
fazla çalışmaların ücret pusulalarında
tahakkuk ettirilerek davacıya ödendiği
belirtilmiş ise de kayıtlar üzerinde davacının
haftalık 45 saati aşan, haftalık 45 saati
aşmasa dahi günlük 11 saati veya 7.5 saati
aşan gece çalışmaları yönünden inceleme

yapılmamıştır. Yargıtay 9. Hukuk
Dairesi tarafından ilk derece
mahkemesince eksik inceleme ile
hüküm kurulması; bölge adliye
mahkemesince de davacının bu
yöndeki istinaf başvurusunun
esastan reddine karar verilmesi
hatalı bulunmuştur. Bu sebeple
öncelikle, davacının haftalık 
45 saati aşan bir çalışması olup

olmadığı, haftalık 45 saati aşan çalışmasının
bulunmaması halinde günlük 11 saati aşan
çalışma yapıp yapmadığı yönünde
denetlenebilir şekilde inceleme yapılması,
buna göre davacının fazla çalışma yapıp
yapmadığının belirlenmesi gerektiği, ayrıca
İş Kanunu’nun 68. maddesi dikkate alınarak
sağlık alanında faaliyet gösteren işyerinde
çalışan davacının, değişikliğin yürürlüğe
girdiği 4 Nisan 2015 tarihinden önceki
dönem yönünden ise 7.5 saati aşan gece
çalışmasının karşılığının fazla çalışma ücreti
olarak ödenmesi gerektiği belirtilmiştir. 
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İstanbul Ticaret Odası adına imtiyaz sahibi 
Yönetim Kurulu Başkanı 

ŞEKİB AVDAGİÇ
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İş davalarında

YargıtaY 

kararları

Günlük çalışma süresinin aşılması

‘fazla mesai’ sayılır mı?

İşveren, haftalık yasal 45 saat çalışma süre sınırı aşıl-
mamakla birlikte günlük 11 saat çalışma süresinin aşıl-
ması halinde işçiye fazla mesai ücreti ödemek zorunda.
Aksi takdirde yapılacak denetimlerde hem İş Kanunu hem
de SGK açısından yaptırımlarla karşı karşıya kalabilir.

Günlük mesai 11 saati aşmamalı

İşverene yaptırım

Kararın devamında yerel
mahkemenin, öncelikle davacının
haftalık fazla çalışma süresi 45
saati aşmasa dahi günlük 11 saati
aşacak şekilde çalışıp çalışmadığı
veya (4 Nisan 2015’ten önceki ve
sonraki dönem yönünden ayrı ayrı
değerlendirme yapılmak kaydıyla)
günlük 7.5 saati aşan gece
çalışmasının bulunup bulunmadığı
yönünde araştırma ve inceleme
yapılması, bu araştırmanın
sonucuna göre davacının fazla

çalışma ücretine hak kazandığının
belirlenmesi gerektiğinin altı
çizilmiştir. İş hukukumuzda her ne
kadar haftalık çalışma esas
alınarak fazla mesai ücreti
belirlense de işçinin ruh ve beden
sağlığının korunmasına yönelik
emredici nitelikte yer verilen gece
çalışmasına ilişkin süre sınırı ile
günlük 11 saat çalışma süresinin
aşılmaması noktasından hareketle
verilen bu kararın isabetli 
olduğunu değerlendiriyoruz.

Haftalık fazla çalışma süresinin 45 saati aşmaması halinde bile günlük
11 saati aşacak şekilde ya da 7.5 saati aşan gece çalışmasının bulunması
durumunda işçiye fazla mesai ücreti tahakkuk ettirilerek ödenmesi
elzemdir. Aksi takdirde yapılacak denetimlerde işveren, hem İş Kanunu
hem de SGK açısından yaptırımlarla karşı karşıya kalacak. Bu bağlamda
Yargıtay’ın emsal nitelikteki bu kararındaki tespitler çerçevesinde işyerinde
uygulanacak çalışma sürelerinin ve fazla mesai hesaplarının gözden
geçirilip yeniden düzenlenmesi, işçi ve işverenlerin lehine olacak. 

Pandemi
cezalarına iade 

PANDEMİ döneminde kesilen
cezalara ilişkin Anayasa Mahkemesi’ne
yapılan itirazın karar metni, Resmi
Gazete’de yayımlandı. Anayasa
Mahkemesi kararına göre, pandemide
ödenen maske takma zorunluluğu ve
diğer yasaklara ilişkin idari para
cezaları geri alınabilecek. 

Kararda, “Anayasa Mahkemesi 
3 Kasım 2022 tarihli ve 7420 sayılı Gelir
Vergisi Kanunu ile Bazı Kanun ve
Kanun Hükmünde Kararnamelerde
Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun’un
geçici 4. maddesinin ikinci cümlesinde
yer alan ‘…tahsil edilmiş olan idari
para cezaları iade edilmez’ ibaresinin
Anayasa’ya aykırı olduğuna ve iptaline
oy çokluğuyla karar verildi” denildi.

Merkez Bankası 
faizi değiştirmedi
TÜRKİYE Cumhuriyet Merkez Bankası

(TCMB) Para Politikası Kurulu, politika
faizi olan bir hafta vadeli repo ihale faiz
oranını değiştirmeyerek yüzde 8.50’de
tuttu. TCMB’den yapılan duyuruda,
iktisadi faaliyete ilişkin açıklanan verilerin
tahmin edilenden daha olumlu seviyelerde
gerçekleşmesine karşın, jeopolitik risklerin
ve faiz artışlarının da etkisiyle gelişmiş
ülke ekonomilerinde resesyon
endişelerinin sürmekte olduğu, banka
iflaslarının tetiklediği finansal istikrarı
tehdit eden koşulların oluştuğunun
gözlendiği kaydedildi. Türkiye’nin
geliştirdiği stratejik çözüm araçları
sayesinde temel gıda başta olmak üzere
bazı sektörlerdeki arz kısıtlarının olumsuz
etkileri azaltılmış olsa da uluslararası
üretici ve tüketici enflasyonunun yüksek
seviyelerini sürdürdüğü aktarılan
duyuruda, yüksek küresel enflasyonun
yakından izlendiği kaydedildi. 

TCMB rezervleri 
101.6 milyar dolar

Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası
(TCMB) toplam rezervleri 18 Mayıs
haftasında bir önceki haftaya göre 
3 milyar 537 milyon dolar azalarak, 
101 milyar 590 milyon dolara geriledi.
Söz konusu dönemde altın rezervleri 
1 milyar 547 milyon dolar azalarak, 
44 milyar 312 milyon dolardan 
42 milyar 765 milyon dolara geriledi.
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İSTANBUL, 45 BİN 777 KONGRE TURİSTİNİ GARANTİLEDİ

140 milyon
Euro gelir
bekleniyor

İstanbul Ticaret Odası Başkanı Şekib
Avdagiç, İstanbul’un, yılın kalan
aylarında 45 bin 777 kongre
turistini garantilediğini söyledi.
Avdagiç, “Katılımcıların kişi
başı harcamalarının toplamının
yaklaşık 140 milyon Euro
olacağını hesaplıyoruz” dedi. 

İSTANBUL Ticaret Odası (İTO) Başkanı
Şekib Avdagiç, salgının etkisinin ortadan
kalktığı İstanbul’da, bu yılın kalan

aylarında yapılacağı kesinleşen kongrelere en az
45 bin 777 kongre turistinin katılacağını
belirterek, “Böylece İstanbul, kongre turizminde
önemli bir rakamı garantiledi. Bu katılımcıların
kişi başı harcamalarının toplamının yaklaşık 
140 milyon Euro olacağını hesaplıyoruz” dedi. 

36 ULUSLARARASI KONGRE
Avdagiç, İTO’nun iştiraki İstanbul Kongre ve

Ziyaretçi Bürosu’nun (ICVB) da destek verdiği,

katılımcı
sayıları

300 ile 
25 bin

arasında değişen
en az 36 uluslararası

kongrenin bu yıl İstanbul’da
gerçekleştirileceğini bildirdi.

LİSTELERDE İLK 10’DA
2023 yılı baharının turizm mevsimi için

herkese çok olumlu sinyaller verdiğine dikkati
çeken Avdagiç, şöyle devam etti: “Aslında

bunun İstanbul için ilk olumlu işaretleri, 2022
yılı turizm verilerinin açıklanmasıyla gelmişti.
İstanbul, 2022 yılında turizm sektöründe hem
yerel hem de küresel alanda birçok rekora imza
attı ve birçok listede ilk 10’a yerleşti. Dünyaca
ünlü seyahat dergisi Global Traveller tarafından
‘Avrupa’nın En İyi Tatil Destinasyonu’ olarak
seçildik. Yine dünyaca ünlü haber kanalı
CNBC’nin ‘Ölmeden Önce Görülmesi 
Gereken 7 Şehir’ listesinde yer aldık.”

GÜÇLÜ MARKA DEĞERİ
İstanbul’un güçlü marka değerinin 

Türk turizminin lokomotifi olduğunu 
ifade eden Başkan Avdagiç, “Turizm de
yüzlerce sektörümüze itici güç oluyor, 
döviz oluyor, üretim oluyor. Oda olarak
Turizm Geliştirme ve Eğitim Vakfı 
(TUGEV) ve ICVB aracılığıyla İstanbul
turizmine yaptığımız yatırımların karşılığını
almaktan büyük mutluluk duyuyoruz. 
Ülke olarak, İstanbul Kongre ve 
Ziyaretçi Bürosu vasıtasıyla yaptığımız
çalışmalarla kongre turizminde de 
büyük bir sıçramaya katkı 
sağladık” diye konuştu.

Hedef 19
milyon turist

İstanbul’un 2023’ün ilk
çeyreğinde 3 milyon 480 bin
630 yabancı misafir
ağırladığını belirten İTO
Başkanı Şekib Avdagiç,
şunları kaydetti: “Bu rakam,
2022’ye göre yüzde 20’lik
artış anlamına geliyor.
Bakanlığımızın yaptığı
açıklamaya göre, Türkiye’nin
2023 turizm geliri hedefi 
86 milyar dolar, turist sayısı
hedefi de 63 milyon. İstanbul
için ise hedeflediğimiz turist
sayısı 19 milyon. Türkiye
turizm gelirlerine de İstanbul
olarak katkımızın 18 milyar
dolar civarında olacağını
düşünüyoruz.”

Hava yollarındaki üstünlüğümüz
İstanbul’un turizm başarısında hava

ulaşımındaki mutlak üstünlüğümüzün büyük
payı olduğuna dikkat çeken İTO Başkanı
Avdagiç, “İstanbul Havalimanı ve Türk Hava
Yolları bu alanda rekora doymuyor. Ulusal
Egemenlik Bayramı’nı kutladığımız 23 Nisan

günü Türk Hava Yollarımız, 1.653 uçuş ve
278 bin yolcu ile tüm zamanların rekorunu
kırdı. İnşallah, askeri havacılıkta elde ettiğimiz
başarıların yanı sıra sivil havacılıktaki
rekorlarla da gökyüzünde gururla yükselmeye
devam edeceğiz” dedi.
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PERSPEKTİF

Dr. Can GÜRLESEL

Türkiye yapısal olarak cari işlemler
dengesinde açık veriyor. mal ve hizmetler
ihracatı, ithalatın altında kalmaya devam
ediyor. Türkiye ekonomisinin sağlıklı ve
istikrarlı bir yapıya kavuşması için cari
işlemler dengesinde fazla vermesi veya en
azından kalıcı olarak denge sağlaması
gerekiyor. Bu çerçevede mal ve hizmet
ihracatı, seçim sonrası ekonominin 
en öncelikli gündem maddelerinden 
biri olacak. 

1. İhracatta miktar kadar değer artışı da
özendirilmeli 

ihracatın artırılması için birçok yapısal
iyileşmeye ve gelişmeye ihtiyaç devam
ediyor. Katma değeri yüksek ürünlerin
üretimi ve ihracatı bunun başında geliyor.
ihracatta miktar/adet yerine değer artışı
sağlanması, bunun için de ihracat birim
fiyatlarının artırılması kaçınılmazdır. Bu
tespitler iktisadi olarak genellenebilecek
doğrulardır. Tüm ülkeler aynı hedeflere
sahip olabiliyor. Ülkeler arasında farklılık
yaratan ise hedeflere ulaşılırken uygulanan
politikalardır. Bu nedenle Türkiye ihracatta
değer artışına daha çok destek vermeli.     

2. TL’nin değeri ihracatı etkiliyor 
Liralaşma politikası veya ekonomide

dolarizasyonun en aza indirilmesi doğru bir
hedeftir. Ekonomide liralaşma, ancak TL’ye
kalıcı güven sağlanması ile mümkün olacak.
Liralaşma, hane halkları ve firmaların
tasarruflarını, ödemelerini ve
finansmanlarını TL cinsinden yapmayı
kendilerinin tercih eder hale gelmeleri ile
sağlanacak. Bunun için de TL’ye güven
duyulması gerekiyor. Kalıcı fiyat istikrarı 
ve yüzde 4-5 arasında bir enflasyon, TL’ye
güveni temin edecek. 

2021 yılı başından beri uygulanan
liralaşma politikaları ise TL’ye güveni
sağlayamadı. TL’nin değeri, aşırı
düzenlemelerle korunmaya çalışılıyor. 
Bu nedenle TL’de değer kaybı beklentisi 
ve kaçış yükseliyor. Dövize olan talep 
en yüksek seviyeye çıktı. 

3. TL değerlenince ihracat yerine ithalat
tercih ediliyor  

Liralaşma politikaları enflasyon
yaratarak TL’nin değer ve güven kaybına
da neden oluyor. Negatif ve düşük faizler
ile yatırım ve üretim desteklenmeye
çalışılıyor. Ancak negatif ve düşük faizler,
diğer yandan tüketimi ve ithalatı
hızlandırarak enflasyona neden oluyor.
Enflasyondaki yükseliş aynı anda TL’de de
güven kaybına neden oluyor ve TL tutmak
yerine dövize veya mallara talep oluşuyor.

Diğer yandan, TL’nin değerinin aşırı
düzenlemelerle baskı altına alınması en çok
da ihracatı olumsuz etkiliyor ve dış ticaret
açığı hızla yükseliyor. Bir yandan düşük
faizler, diğer yandan enflasyonist
beklentiler ve baskı altındaki döviz kurları
nedeniyle ithalat da sıçrama gösteriyor.
Yıllık dış ticaret açığı 130 milyar dolara
doğru gidiyor. 

4. İhracatçılar üzerindeki aşırı
düzenlemeler azaltılmalı

Türkiye’nin temel ihtiyacı, ihracatın
artırılması ve desteklenmesidir. Ancak
liralaşma politikaları çerçevesindeki
düzenlemeler doğrudan ihracatçıları
kapsayarak ihracatı zorlaştırıyor. Bunların
başında TL’nin baskı altında tutulması
geliyor. ikinci olarak ihracat dövizlerinin
bozdurulması zorunlulukları ve yeniden
döviz alımına getirilen sınırlamalar,
ihracatçıların finansman yönetimini
zorlaştırıyor ve kârlılıklarını olumsuz
etkiliyor. Yine ihracatın finansmanında
kredi kullanımlarına getirilen koşullar
finansmana erişimi zorlaştırıyor. 

5. Çoklu döviz kurlarından
kurtulmalıyız

Liralaşma politikaları ile baskılanan
döviz kurları veya TL çoklu kurların
oluşmasına neden oldu. merkez bankasının
kurları, bankaların alım-satım kurları,
serbest piyasa kurları ve ticari ödemelerdeki
kurlar olmak üzere TL’nin birbirinden çok
farklı değerleri oluşmaya başladı. mevcut
zorunlu düzenlemeler çerçevesinde çoklu
döviz kurlarından en çok zararı da dövizi
kazandıran ihracatçılar görüyor. Seçim
sonrasında ihracat ve ihracatçılar için yeni
bir başlangıca ihtiyaç var. Bu başlangıcın ilk
adımı da liralaşma hedefinin korunması,
ancak bunun için geleneksel iktisadi
politikalara dönülerek fiyat istikrarının ve
TL’ye güvenin sağlanmasının tercih
edilmesi olmalı. ilk aşamada TL’nin gerçek
değerinde dengelenmesine izin verilmeli. 

İhracatın daha çok
desteğe ihtiyacı olacak 

TL’nin düzenlemelerle baskılan-
ması politikası sürdürülürse ve

daha da kısıtlayıcı düzenlemeler tercih edilirse
ihracatta rekabet gücü azalmaya devam edecek. 

SON
ÖZ

Perakendecilere göre
canlılık trendi sürecek

Birleşmiş
Markalar

Derneği’nin
üyeleri arasında
yaptığı ankete

göre, markaların
adet satışları
nisanda hem
yıllık hem de
aylık ölçekte
arttı. Dernek

Başkanı Sinan
Öncel’e göre,
turizm ve tatil
sezonunun da

etkisiyle
Kurban

Bayramı’na
kadar alışverişte
canlılık devam

edecek.

Turizm sektöründe en iyi yıl olan
2019 rekorunun tazelenmesine
yönelik beklenti, perakende
sektörüne yansıyor. Turizmde 

ilk çeyrek verilerinin 2019’u geçmesinin
ardından perakendeden de iyi haberler
geliyor. Birleşmiş markalar Derneği’nin
(BmD) üyeleri arasında yaptığı ankete
göre, markaların adet satışları nisanda
hem yıllık hem de aylık ölçekte arttı.
BmD, üyeleri arasında yaptığı 
nisan ayı anketinin sonuçlarını 
kamuoyu ile paylaştı.

CİROLAR YÜKSELDİ
Ankete göre, mart ile kıyaslandığında

nisanda markaların neredeyse 
tamamının cirosu yükseldi. 
Aynı dönemde her 4 markadan 3’ünün
adet satışlarında da artış kaydedildi.
Açıklamada görüşlerine yer verilen
BmD Başkanı Sinan Öncel,
organize perakende sektörü
için nisan ayının çok verimli
geçtiğini belirtti. Nisan
performansının yaz
dönemi için umut verici
olduğunu anlatan
Öncel, şunları
kaydetti: “Biz
sektördeki gelişimi
genel olarak adet
satışları üzerinden
takip ediyoruz. Adet
satışlarında hem yıllık
hem de aylık ölçekte 
artış var. Nisan 2022 ile
kıyasladığımızda üye
markalarımızın yüzde 
75’inin adet satışlarında artış
görüyoruz. Söz konusu dönemde
üyelerimizin yüzde 40’ı adet 
satışlarını en az yüzde 20 artırdığını
beyan ediyor.” 

ADETLER DE ARTTI
Adet bazında da artışın yaşandığını

belirten Öncel, açıklamasını şöyle
sürdürdü: “Adet satışlarında marttan
nisana aylık değişimde de çarpıcı
sonuçlar çıktı. markalarımızın yüzde
77’si mart ayına göre adet satışlarını
artırdı. Her 3 markamızdan birinin adet
satışlarında en az yüzde 20 artış
gerçekleşti. Cirolarda ise enflasyon ve
adet satışlarına paralel doğal bir artış
görüyoruz. Yıllık ölçekte markalarımızın
yüzde 70’i en az yüzde 80 ciro artışı
kaydetti. marttan nisana cirolarda da
önemli bir artış var. Nisanda her 4
markamızdan biri mart ayına göre yüzde
40’ın üzerinde ciro artışı gerçekleştirdi.”

YENİ
YATIRIM
CAZİBESİ

Öncel,
finansmana

erişim
konusunda

zorluklar olmasına
rağmen yer ve kiralama

koşulları uygun noktalarda
yeni mağaza yatırımının markalar için
hâlâ cazibesini koruduğunu belirtti.
uygun koşullu finansmana erişimdeki
sorunların yanı sıra yüksek kira
maliyetlerinin de yatırım iştahını
kaçırdığını vurgulayan Öncel, “işyeri kira
artışında yıllık TÜFE ortalaması dikkate
alınıyor. Nisanda bu oran yüzde 67
düzeyindeydi. mevcut koşullarda yüzde
67 bile çok yüksekken sözleşmesi biten
mağazalarda yüzde 400’e varan kira artışı
talepleriyle karşı karşıya kalabiliyoruz”
değerlendirmesini yaptı. Öncel,
kendilerinin geçici bir süre de olsa kira
artışının yıllık TÜFE ortalamasının yüzde
50-60’ı düzeyinde sınırlandırılmasını,
mülk sahibinin kaybının da vergi
kolaylıkları ile telafi edilmesini
önerdiklerini ifade ederek, önerilerinin
enflasyonla mücadeleye de pozitif katkı
yapacağına inandıklarını bildirdi.

Yabancıların ciroya
katkısı mayıstan
itibaren artacak

Yerli müşterinin yoğun alışveriş trafiğine rağmen
yabancıların ciroya katkısının nisanda da
beklentinin altında kaldığını aktaran Sinan Öncel,
“Yabancıların ciroya katkısının mayıstan itibaren
artmasını bekliyoruz. Turizm ve tatil sezonunun da
etkisiyle Kurban Bayramı’na kadar alışverişte
canlılığın devam edeceğini öngörüyoruz” dedi. 

Tüketici güven endeksi mayısta yüzde 4 arttı
TÜRKİYE İstatistik

Kurumu (TÜİK), mayıs ayına
ilişkin tüketici güven endeksi
verilerini açıkladı. Buna 
göre, TÜİK ve Türkiye
Cumhuriyet Merkez Bankası
işbirliğiyle yürütülen
‘Tüketici Eğilim Anketi’
sonuçlarından hesaplanan
mevsim etkilerinden
arındırılmış tüketici güven
endeksi, mayısta geçen aya
kıyasla yüzde 4 arttı.
Nisanda 87.5 olan endeks,
mayısta 91.1 olarak 
kayıtlara geçti.

GELECEK
BEKLENTİLERİ
Mevcut dönemde hanenin

maddi durumu endeksi
geçen ay 69.1 iken mayısta
yüzde 2.2 artışla 70.6’ya
çıktı. Gelecek 12 aylık
dönemde hanenin maddi
durum beklentisi endeksi
nisanda 89.8 iken bu ay
yüzde 4.7 artış göstererek 
94 oldu. Nisanda 95.2 olan
gelecek 12 aylık dönemde
genel ekonomik durum
beklentisi endeksi yüzde 5.7
artarak bu ay 100.5 olarak
kayıtlara geçti. Gelecek 
12 aylık dönemde dayanıklı
tüketim mallarına harcama
yapma düşüncesi endeksi
ise nisanda 96.1 iken
mayısta yüzde 3.1 artışla
99.1 olarak hesaplandı.
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Tarihi fabrikalar 

Kimi döneminin en büyük ayakkabı fabrikasıydı, kimi tütün, kimi kağıt… Osmanlı 
ve Türkiye tarihinde binlerce eve ekmek kapısı olan, ancak zamanla işlevsizleşen bu
sanayi alanları, yeni bir misyon üstlendi. Bir zamanlar bacasından sanayi dumanı tüten
endüstriyel mekanlar, kültür endüstrisinin en önemli merkezleri haline geliyor.   

FORD TOPHANE
FABRİKASI-1929
Ford’un 36. montaj
fabrikası, o yıllarda
İstanbul Ticaret Odası
tarafından işletilen
Tophane rıhtımına kuruldu.
Bir zamanların hem ticaret
hem de endüstri merkezi
konumundaki Tophane
bölgesi, bugün Galataport
ismiyle İstanbul’un önemli
kültür ve turizm
destinasyonlarından biri.  

SİLAHTARAĞA
ELEKTRİK
SANTRALİ-1914
Bugün Santralİstanbul
adıyla sanatsal ve kültürel
etkinliklerin ana akslarından
biri konumundaki
Silahtarağa Elektrik
Santrali, Osmanlı
Devleti’nin kent ölçekli ilk
elektrik santrali olarak
kayıtlarda yer alıyor. 

KÜÇÜKÇEKMECE
KİBRİT
FABRİKASI-1898  
Osmanlı Devleti’nin son
fabrikalarından biri olan
Küçükçekmece Kibrit
Fabrikası, 1898 yılında
kuruldu. Fabrika binası
neredeyse 100 yıl boş
kaldıktan sonra 2014 yılında
restore edildi. Tesis, 
bugün Kibrithane adıyla
çekim platosu olarak
hizmet veriyor. 

TOPHANE-İ
AMİRE-1743 
İstanbul’un fethi ile birlikte
1453 yılında ilk sanayi tesisi
olarak hizmet vermeye
başlayan Tophane-i Amire,
bugünkü binasına ise 
1743 yılında kavuştu.
Tophane, 1992 yılından bu
yana da Mimar Sinan Güzel
Sanatlar Üniversitesi
bünyesinde eğitim ve kültür
üretimine devam ediyor. 

BEYKOZ DERİ VE
KUNDURA
FABRİKASI-1812
İstanbul’un uzun soluklu
fabrikaları arasına adını
yazdıran Beykoz Deri ve
Kundura Fabrikası, 
1812 yılında üretime
başladı. Tarihi mekan, 
2004 yılından bu yana film
platosu ve kültürel etkinlik
merkezi olarak hizmet
vermeye devam ediyor. 

HALİÇ
TERSANELERİ-
1455
İstanbul’un fethinin ardından
ilk kurulan sanayi tesisi
konumunda olan Haliç
tersaneleri de endüstriyel
dönüşümün adreslerinden
biri. Temeli 2019’da atılan
endüstriyel dönüşüm alanı ile
birlikte Tersane İstanbul
adıyla yeni bir endüstri parkı
olarak hizmet veriyor. 

B
İR zamanlar
ülkelerin ekonomik
kalkınmasının en
önemli yapı taşları

olan, ancak zaman içinde
işlevini yitirerek atıl kalan
sanayi merkezleri,
endüstriyel kentsel dönüşümle
şehirlerin kültür ve turizm merkezleri
haline geliyor. Literatürde ‘endüstriyel
arkeoloji’ adıyla anılan bu yenileme
işleviyle asırlık binalar kentlere yeni
kazanımlar sunmaya başlıyor. Pek çok
ülkede bulunan endüstri parklarından;
Türkiye’de İzmit Sekapark, Bursa
Merinospark gibi örnekler olsa da asırlık
fabrika binalarının tek tek kültür ve
turizm yuvalarına dönüşmesine daha
sıklıkla rastlanıyor. 

ENDÜSTRİYEL MİRAS 
Tarihi sanayi yapıları mimarlık

literatüründe ‘endüstriyel miras’ olarak
kendine yer buluyor. Dünyanın en fazla
endüstriyel mirasına, sanayileşme
hareketinin başladığı Avrupa’da
rastlanıyor. Türkiye topraklarında da
Osmanlı Devleti’nin sanayileşmesinin
öncüsü olan efsane fabrikalar, bugünkü
dönüşmüş endüstriyel miras alanlarını
oluşturuyor. Her biri farklı işlevlerle
yeni bir hüviyet kazanan bu mekanlar,
aynı zamanda dünyada endüstriyel
miras turizmi olarak kendine yer bulan
turizm alt bileşeninin de önemli bir
ayağı. Bu mekanların endüstriyel miras
olarak değerlendirilip dönüşmesiyle
başta İstanbul olmak üzere İzmir 
ve Manisa endüstriyel turizmin önemli
destinasyonları arasına girmeye aday.   

EN FAZLA İZMİR’DE 
Kültür ve Turizm Bakanlığı 2022

yılsonu verilerine göre, Türkiye’de
toplam 112 bin 144 taşınmaz kültür
varlığı bulunuyor. Bunların yaklaşık
yüzde 4’ünü, endüstriyel ve ticari
yapılar oluşturuyor. Endüstriyel 
mirasta en fazla değere sahip şehir 
ise İzmir. İzmir’de, yine Bakanlık 
verilerine göre 762 endüstriyel miras
hazinesi bulunurken, ikinci sırada 
688 adetle İstanbul, üçüncü sırada 
ise 485 adetle Manisa yer alıyor.
Türkiye’nin 81 ilinin 71’inde endüstriyel
mirasın izlerine rastlamak mümkün. 

YENİ BİR ALAN 
Türkiye’de özellikle yoğun kentleşme

ile endüstri alanlarının dönüşümüne
1980’li yıllardan sonra hız verildi. Bu
bölgeler farklı işlevlerle kullanılmaya
devam ettiği gibi dönüşen endüstriyel
miras unsurları en çok turizmi tetikliyor.
Dünyada endüstriyel miras unsurlarını
korumak için faaliyet gösteren Uluslar-
arası Endüstriyel Mirasın Korunması
Komitesi’ne (TICCIH) Türkiye’nin üye
olması çalışmaları da sürüyor. 

TEMATİK ROTALAR 
Sanayileşme çalışmalarının ilk olarak

başladığı Avrupa, endüstriyel miras
turizmi takipçileri için de önemli
destinasyonlara ev sahipliği yapıyor.
Almanya menşeli Avrupa Endüstriyel
Miras Turizmi Rotası Derneği (ERIH),
Avrupa’daki endüstriyel turizm
rotalarını bir çatı altında toplamayı
hedefliyor. Derneğe üye ülkelerin
verilerinin işlendiği harita vesilesiyle
sanayi alanında tematik turizm
rotalarına ulaşmak mümkün. İlk olarak
İngiltere’de başlayan endüstriyel
kültürel miras turizmi için ERIH
sistemine dahil olan 21 endüstriyel
turizm destinasyonu bulunuyor.
Turizm şirketleri, kategorilere ayrılan
bu mekanlar için özel turlar düzenliyor. 

çEKİM MERKEZİ 
Mimar Sinan Güzel Sanatlar

Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr.
Ahmet Tercan, endüstriyel kentsel
dönüşümle kentlerin çekim merkezi
haline geldiğini söyledi. Tercan, tarihi
fabrikaların kültür sanat etkinlikleri için
çok uygun mimari donanımlara sahip
olduğunu belirterek, şöyle konuştu:
“Ancak endüstri mirasının yeniden
işlevlendirilmesinde, binanın tarihsel
süreçteki yeri ve döneminin izlerinin
korunması gerekiyor. Yeniden
işlevlendirme ile yapı ve çevresi, kentsel
ve kültürel bir çekim alanına
dönüşüyor. İnsanların zaman geçirdiği
ve sosyalleştiği bir kamusal alan niteliği
kazanıyor. Günümüzde endüstri
yapıları; taşıdıkları teknolojik, bilimsel
ve sosyal değerlerden kaynaklanan
anlam ve toplumsal bellek boyutları 
ile kültürel yaşamımızda çok önemli 
bir alanı temsil ediyor.”

Sümeyra
Yarış TOPAL

kültür üretiyor 
BEYKOZ CAM VE BİLLURÂT
FABRİKA-İ HÜMÂYÛNU–1844
İstanbul cam sanatının en önemli merkezi konumunda
olan Beykoz, 1844 yılında kurulan Beykoz Cam ve
Billurât Fabrika-i Hümâyûnu ile ilk modern cam
fabrikasına kavuştu. Bugün Milli Saraylar’a bağlı
olarak ziyaret edilen bir müzeye evrilen tarihi fabrika
binasının ünü, Dolmabahçe Sarayı’nın cam eşyalarını
döşeyen tesis olmasından ileri geliyor.  

Osmanlı Devleti’nin en geniş kapasiteli fabrikalarından biri olan
Cibali Tütün Fabrikası, o yılların en ileri teknolojisiyle
donatılmıştı. Günde 2 bin ton tütünün işlendiği fabrika 2001’den
bu yana Kadir Has Üniversitesi olarak eğitim veriyor. 

CİBALİ TÜTÜN FABRİKASI-1884

LENGERHANE-İ AMİRE-1730 
Osmanlı Devleti’nin en önemli sanayi
merkezlerinden Haliç kıyısına konumlanan
Lengerhane-i Amire, 1730’da III. Ahmet zama-
nında kuruldu. Üç asır öncesinin merkez sanayi
tesislerinden biri olan Lengerhane, günümüzde
Rahmi Koç müzesi olarak tarihe ışık tutuyor.

Endüstri mirasının izleri 
Doç. Dr. Şefik Memiş-İstanbul Ticaret Üniversitesi Öğretim Üyesi:

İstanbul, Bizans’tan Osmanlı ve Türkiye Cumhuriyeti’ne kadar uluslararası
ticaretin önemli bir üssü oldu. Kentin bugün yaşayan endüstri mirasının izlerini
Galata-Tophane bölgesinde sürebiliyoruz. Belli bir dönem İTO tarafından
Tophane Ambarları İdaresi olarak işletilen, bir süre sonra Ford’un İstanbul’daki
montaj tesisi olarak da hizmet veren bölge, bugün Galataport olarak ziyaretçileri
ağırlıyor. Tophane-i Amire gibi fabrikalarla endüstri mirasının çekirdeğinin
oluştuğu Tophane bölgesi, İstanbul iktisat tarihinin bir fotoğrafı niteliğinde.

İstanbul’da
dönüşen bazı

endüstriyel
miras binaları 

Fabrika ismi Yapım yılı Şimdiki işlevi 

Bakırköy Baruthane-i Amire 1700 Kültür merkezi 
Darphane-i Amire 1723 İstanbul müzesi 
Bakırköy İspirtohanesi 1917 Konservatuar ve kültür merkezi 
Zeytinburnu Demir Çelik Fabrikası 1843 Kültür sanat ve turizm merkezi 
Bomonti Bira Fabrikası 1890 Turizm tesisi

Üsküdar Elektrik Fabrikası 1911 Kültür merkezi 

HASANPAŞA
GAZHANESİ-1892
Bugün Müze Gazhane
markasıyla kültürel turistik bir
yaşam alanı haline gelen
Hasanpaşa Gazhanesi,
İstanbul’un en önemli
endüstriyel arkeoloji alanlarından
biri. İstanbul’u aydınlatmak
amacıyla kentin son gazhanesi
olarak 1891 yılında faaliyete
başlayan Hasanpaşa Gazhanesi,
ileri teknoloji bir gaz şirketi
olarak hizmet veriyordu. 

Fes üretimi ile başlayan Feshane-i Amire,
yıllar içinde farklı dokuma işlerini üstlendi.

1986’dan bu yana ise kültür üretim merkezi konumunda olan
İstanbul’un bu ilk tekstil fabrikası, kapsamlı restorasyonun
ardından müze olarak hizmet vermeye hazırlanıyor. 

FESHANE-İ AMİRE-1833



Önümüzdeki dönemde
İFM’ye taşınması beklenen
Borsa İstanbul’da, şirketlerin
büyümelerine katkı sağlanması
için ‘Girişim Sermayesi Pazarı’
oluşturuldu. Henüz halka arza
hazır olmayan ama ileride halka
arz yapmak isteyen şirketlere
yönelik olan bu pazar ile
şirketler, büyüme için ihtiyaç
duydukları finansmanı, sadece
sermaye artırımı yoluyla nitelikli
ve kurumsal yatırımcılara pay
senedi ihraç ederek elde
edebilecek. Uygulamaya göre;
şirket hazırlayacağı izahname
Sermaye Piyasası Kurulu
tarafından onaylandıktan sonra
ihraç edeceği paylarını nitelikli
ve kurumsal yatırımcılara
satacak. Bu paylar Girişim
Sermayesi Pazarı’nda sadece
nitelikli ve kurumsal yatırımcılar
arasında işlem görecek. Yine

uygulama kapsamında; şirket,
bu pazarda işlem görmeye
başladığında halka açık hale
gelecek, Sermaye Piyasası ve
Borsa mevzuatına tâbi olacak.
Böylece bu pazarda işlem
görmek, kurumsal yatırımcıların
da desteğiyle şirketlerin
kurumsallaşmasına katkı
sağlayacak. Gerekli
kurumsallaşma adımlarını
tamamlayan ve yatırımlarını

gerçekleştirerek büyüyen
şirketler, halka arza hazır hale
gelerek, paylarını bu kez halka
arz etmek için başvuru
yapabilecek. Bu pazar
sayesinde, şirketlerin daha
erken finansman imkânı
bularak, büyümelerini ve
kurumsallaşmalarını daha
sağlıklı bir biçimde
gerçekleştirebileceği
kaydediliyor.
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reel sektöre yarayacak
Finansın merkezinde rekabet 

Bankalar etabı devreye
alınan İstanbul Finans
Merkezi’nin (İFM),

küresel finans sisteminde
Türkiye’nin etkisini ve
ekonomik büyümeyi artırması
bekleniyor. Böylece İFM, finans
sektörünü kısa-orta vadede 
daha rekabetçi hale getirecek. 

Uzmanlar, İFM ile
finansal sistemin daha

rekabetçi hale gelmesinin
reel sektöre de önemli katkılar
sağlayacağına dikkat çekiyor.
Finansmana erişimin
kolaylaşmasının bu katkıların
başında yer alacağı kaydediliyor.

İ
STANBUL, Doğu Roma, Bizans
ve Osmanlı imparatorluklarına
başkentlik yaptı ve yaklaşık 
17 yüzyıl dünyanın önde gelen

ticaret merkezleri arasında yer aldı.
Osmanlı döneminde, Galata’ya
ilave olarak, Kapalıçarşı’nın getirdiği
sinerjiyle 18. yüzyıl sonlarına kadar ticaret
alanında verdiği hizmetlerin yanı sıra kıymetli
maden takas ve saklama konusunda sunduğu
hizmetlerle de önemli bir finans merkezi olma
fonksiyonunu sürdürdü. Ancak sanayi
devrimiyle birlikte Avrupa’da Londra,
Amsterdam, Paris gibi kentler finansal merkez
olarak ön plana çıkarken, İstanbul’un etkinliği
azaldı. Şimdi ise İstanbul Finans Merkezi
(İFM) projesi ile tarihi misyonu geri
kazanmayı hedefleyen yeni bir süreç başlıyor.

BÜYÜMEYE ETKİSİ
Türkiye Varlık Fonu

sahipliğinde ve Çevre,
Şehircilik ve İklim Bakanlığı
koordinasyonunda
tamamlanan İFM’nin bankalar
etabı nisan ayında devreye
alındı. Yeni süreçle ilgili
İstanbul Ticaret’e
değerlendirmelerde bulunan İstanbul Ticaret
Üniversitesi Finans Enstitüsü Sermaye
Piyasası Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Ali
Osman Gürbüz, İFM’nin küresel finans
sisteminde Türkiye’nin etki ve ağırlığını
artırarak ekonomik büyümeye ciddi faydalar
sağlayabileceğini, kısa-orta vadede finans
sektörünü daha rekabetçi hale getirebileceğini
söyledi. İFM’nin Türkiye’ye yönelik 
küresel yatırımların hızını ve ivmesini de
artırabileceğini belirten Gürbüz, “TCMB, SPK,
BDDK, BIST ve birçok bankanın yer alacağı
finans kampüsünde, İFM’nin hali hazırdaki
yasal-vergisel düzenlemeler çerçevesinde
küresel yatırımcıların ilgisini çekecek bir
finansal merkez olarak değerlendirilme 
şansı yüksek” dedi.

YÜKSEK İŞ HACMİ
İFM’nin finansal piyasaların hem firma ve

finansal ürün bazında genişlemesine hem de
bu ürünlerin ihracı ve alım satımıyla yüksek iş
hacimleri yaratarak derinleşmesine kısa
sürede katkıda bulunabileceğine de dikkat
çeken Prof. Dr. Gürbüz, şöyle konuştu:
“Ülkemizin finansal sisteminin daha rekabetçi
ve çeşitlendirilmiş hale gelmesi, kaynağa
ihtiyaç duyan özellikle reel sektör şirketlerinin
finansmana erişimini kolaylaştırarak
ekonomik büyümeye katkı verecek. Ayrıca
değerli şirketler, kazanç potansiyeli yüksek
yeni finansal ürünler, istihdam edilen 
nitelikli insan gücüyle diğer küresel finans
merkezleri ile rekabet edebilecek bir yapı

oluşturulabilirse, Türkiye’nin finansal
hizmetler alanında daha cazip bir duruma
gelmesi sağlanabilir.”

İKİ KONUYA DİKKAT
İstanbul’un finans sektöründe oldukça

tecrübeli bir istihdama ve köprü kuruluşlara
sahip olmasının önemli bir avantaj olduğunu
belirten Piri Reis Üniversitesi
Rektör Yardımcısı-Ekonomist
Prof. Dr. Erhan Aslanoğlu ise
şunları söyledi: “İstanbul,
finans merkezi olmasını
sağlayabilecek temel koşulları
sağlıyor. Bu temel koşullar;
Türkiye ekonomisinin
büyüklüğü, G20 ülkeleri
arasında olması ve finans sektörünün
gücünden kaynaklanıyor. Bunun yanında
finans merkezi olma yolunda ilerlemesi için
iki nokta daha önemli diye düşünüyorum.
Birincisi, Türkiye ekonomisinde
sürdürülebilir ve istikrarlı büyüme
dinamiklerinin tam oturması gerekiyor. 
Bunu düşük enflasyonlu bir ülke sağlayabilir.
O yüzden bu koşulun mutlaka yerine
getirilmesi gerekiyor. Diğer bir nokta ise
altyapı. Özellikle trafikle ilgili ulaşım
altyapısının ve diğer altyapı hizmetlerinin de
geliştirilmesi gerekiyor.” 

Daha etkin bir merkez için neler yapılabilir?
Prof. Dr. Ali Osman Gürbüz’ün, İstanbul

Finans Merkezi’nin daha etkin olabilmesi
konusundaki önerileri şunlar:

l İFM’nin küresel sıralamada yerini
yükseltebilmesi için küresel/yabancı
yatırımcılara cazip hale getirilmesi ayrı bir
önem taşıyor. Bu kapsamda, yatırımcı
dostu politikaların benimsenmesi, yatırım
süreçlerinin kolaylaştırılması, rekabetçi
teşviklerin sunulması ve yabancı sermaye
hareketliliğini artıracak serbestleşme
adımlarının atılması güçlü bir şekilde
desteklenmeli.

l Piyasalarda açıklık ve şeffaflığın
artırılması, finansal aktörlerin
fonksiyonlarının net ve açık bir şekilde
belirlenmesi, piyasalarda taraflara güven
veren bir dengenin gözetilmesi, hesap
verebilirliğin ön plana çıkarılması, iş/işlem
yapacak küresel kurumsal yatırımcıların
piyasalarda sürekliliğini sağlayacak
boyutta bir korunma şemsiyesine
kavuşturulması, risklerin doğru
yönetilmesi vb. konulara öncelik 
verilmesi gerekiyor.

l Finans merkezlerinin etkili olabilmesi 
için nitelikli insan kaynağına erişim de
önemli. İFM’de özellikle küresel finans

konularında uzmanlara, hukukçulara,
fintech’e yatkın yetişmiş insan kaynağına
ciddi anlamda ihtiyaç duyulacak. Yapılan
hukuki düzenleme ile İFM’de çalışacak
asgari 5 ve 10 yıl deneyime sahip uzman
personele önemli vergi avantajları
sağlandı, böylece uzman işgörenin
çalışması teşvik edildi. Ancak, özellikli
uzmanlık eğitim programlarına öncelik
vererek finans sektörüne donanımlı 
insan kaynağının sağlanması halen
önemini koruyan bir husus.

l İFM’nin diğer küresel finans merkezlerine
göre daha fazla etkili olabilmesi için
finans sektöründe son yıllarda hızlanan
dijitalleşme sürecinde inovasyon ve
teknoloji odaklı bir yaklaşımın
benimsenmesi, dijital finans ve finans
teknolojilerinin desteklenmesi ve bu
yolda süreçlerin hızlandırılması kritik
önemde olacak.

l İFM’nin yine daha etkin olabilmesi için
kamu otoritesi, kamu ve özel sektör,
finansal aracılar, ulusal/küresel finansal
kurumlar, üniversiteler, teknoparklar vb.
kurumsal yapılar arasında sağlanacak
güçlü işbirliğine ve paydaşlar arası
koordinasyona özen gösterilmeli.

Borsa İstanbul, Girişim 
Sermayesi Pazarı’yla geliyor

Şeref
KILIÇLI
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Dünya, yapay zeka alanındaki son
gelişmelerle büyük bir değişim döneminin
eşiğine gelmiş görünüyor. Yapay zeka
sistemleri, geçtiğimiz on yıllarda birkaç kez
büyük vaatlerle dünya gündemine
oturmuş ama bu vaatleri yerine
getiremeyip gündemden silinmişti.
Geçtiğimiz yılın sonlarında OpenAI adlı
ABD kuruluşu tarafından kullanıma
sunulan ChatGpT adlı sistem, bu sefer
durumun farklı olduğunu ilan etti. 

Kuruluşun internet sitesi üzerinden
yazışarak kullanılabilen ChatGpT’yi iyi bir
üniversite eğitimi almış bir insandan ayırt
etmek neredeyse olanaksız. uzmanlık
gerektiren herhangi bir konuda fikir
alışverişinde bulunabiliyor, değerlendirme
yapabiliyor, bir rapor veya yazı
hazırlaması istenebiliyor, belli bir işi yerine
getirecek bilgisayar kodu yazması
istenebiliyor, o da bunları hızla ve başarıyla
yerine getiriyor. Aynı kuruluş, önceki yılın
başında da içerik ve stili tanımlandığında
başarılı bir şekilde buna uygun bir resim
üretebilen Dall-e olarak adlandırılmış bir
yapay zeka sistemini kullanıma açmıştı.
Becerilerini dünyaya sergileyerek
gündeme ilk oturan bunlar olduysa da
Google, Microsoft, Meta gibi birçok
kuruluş da benzer sistemler geliştirdi ve
daha ileri düzeyde olanları üretmek üzere
yoğun bir faaliyet ve yarış içinde
bulunuyor.

Düzenleme çağrıları
Bu sistemler, esas olarak beyin

hücrelerinin bilgisayar programlarıyla
taklit edilmesine dayalı bir mekanizma ile
öğreniyorlar ve çok büyük boyutlarda veri
beslenerek öğrenmeleri sağlanıyor.
Örneğin ChatGpT, internet üzerinden
alınmış 300 milyar kelimelik veri ile
beslenerek eğitilmiş bulunuyor. Benzer
bazı başka sistemlerin beslendiği veri
büyüklüğü bir trilyon kelimeyi aşıyor. 
Bu sistemler ChatGpT gibi genel bilgi ile
beslenebildiği gibi biyoloji, tıp, askeri
strateji, savaş uçağı pilotluğu gibi dar
alanlarda beslenip uzmanlaşabiliyor.

Bütün bunlar insanların yapmakta
olduğu neredeyse tüm işlerin makinalar ve
bilgisayarlarca yapılmasını gündeme
getiriyor. Günümüze kadar bilgisayar ve
makinaların insanların yaptığı bedensel 
ve tekrara dayalı işleri devralması söz
konusuydu. Bu gelişmelerle hemen her işin
bilgisayarlar tarafından daha hızlı, doğru
ve ucuz olarak yerine getirilmesi olanağı
ortaya çıkıyor. Dünyada büyük ekonomik
ve sosyal değişimlere doğru hızlı ve
kontrolsüz bir gidişin önlenmesi için Elon
Musk gibi sanayi ve teknoloji alanının
önde gelen isimlerinden bu alandaki
çalışmaların durdurulup bir değerlendirme
yapılması, ChatGpT’yi ortaya çıkartan
OpenAI’ın CEO’su gibi sektörün
öncülerinden yapay zeka alanında acilen
düzenlemeler yapılması yönünde 
çağrılar yapılıyor. Bu yönde gelişmeler de
oluyor. Geçtiğimiz haftalarda Avrupa
parlamentosu’nda AB Yapay Zeka Yasası
ile ilgili bir çalışma başladı. Geçtiğimiz
günlerde de G7 zirvesinde bu alanda 
ortak düzenlemelere yönelik 
bir çalışma başlatıldı.

Çin’in yarıştaki engeli
Çin, yapay zekanın neresinde?

Yukarıda söz ettiğimiz yeni gelişmeler,
üretken yapay zeka denen, bir rapor, yazı,
değerlendirme, resim üretebilen üretken
yapay zeka sistemleri ile ilgili. Bundan
önce dünyada yaygın olan geleneksel
yapay zeka uygulamaları, bir resim veya
sesi tanımlamak, bir kişinin kredi verilebilir
olup olmadığını belirlemek gibi verilerden
belli bir sonuç çıkartmaya yönelikti. Bu tür
uygulamaların birçoğunda Çinli şirket ve
araştırma kuruluşları batıdaki
benzerlerinin önündeydi. Ancak üretken
yapay zeka sistemleri konusunda başı ABD
şirketleri çekti; mevcut durumda Huawei
ve Baidu gibi Çinli şirketlerin geliştirdiği
benzer sistemler varsa da bunların batılı
örnekleri kadar başarılı olmadığı
düşünülüyor. Bununla beraber konu yeni
ve hızla gelişiyor; öyle nitelersek, yarış yeni
başlıyor. Ancak bu yarışta Çin’in artık
önemli bir engeli var; Biden yönetimi,
geçen yılın sonlarına doğru yaptığı
düzenlemelerle ABD şirketleri ve ABD
teknolojisi kullanan yabancı şirketlerin
Çin’e yapay zeka uygulamalarında
kullanılan ileri seviye çipler ve aynı
zamanda bu tür çiplerin üretimi için
gerekli cihaz ve malzemelerin satışını
yasakladı. Bu, Çin’i yapay zeka alanında
durduracak mı, güçlendirecek mi, 
ileride göreceğiz.

Yapay zeka bu köşede daha çok 
yer alacak sanırım.

Yapay zeka, 
dünya ve Çin

Ticarette yeni kriterler için
önce risk analizi yapılmalı

ADEM ORHUN 

AvrupA Yeşil
Mutabakatı’nın 
2019 yılında
açıklanmasının

ardından, üretimi ve ticareti
etkileyen yeni düzenlemeler art
arda geliyor. Bunlar arasında yer
alan Alman Tedarik Zinciri
Yasası, son bir yıldır yoğun

şekilde gündemde. Büyük şirketlerin, insan
hakları ve çevreyi koruma konusunda belli
başlı kriterlere uymasını zorunlu tutan yasa,
bunu ana şirketin tedarikçileri için de şart
koşuyor. Bu yıl yürürlüğe giren yasanın
kapsamına önümüzdeki yıl daha fazla şirket
dahil olacak. Yasa, ticaretinin büyük bölümünü
Avrupa ve Almanya ile yapan Türkiye’deki
firmaları yakından ilgilendiriyor. İstanbul
Ticaret Odası da üyelerinin ve girişimcilerin
konu hakkında bilgilenmesi için uzmanların
konuşmacı olduğu bir webinar düzenledi. 

BU ALANDA YATIRIM
İTO’nun youtube hesabından yayınlanan

webinarın açılışında konuşan İstanbul Ticaret
Odası Yönetim Kurulu Üyesi Münir Üstün, şu
değerlendirmeyi yaptı: “uluslararası ticaretin
gündeminde Alman Tedarik Zinciri Yasası var.
Bu yasa, işletmeleri, tedarik zincirinde her
aşamada insan hakları ihlallerinin önlenmesi
ve çevreye etkinin azaltılması için sorumluluk
almaya zorluyor” dedi. Yasanın aynı zamanda
şirketlerin faaliyetlerini daha şeffaf ve hesap
verilebilir hale getireceğini belirten Üstün,
“Yasa, şirketlerin sürdürülebilirliği sağlamak
için daha fazla yatırım yapmalarını da teşvik
ediyor. Bu webinar, işletmelerimiz için epey

faydalı olacak. Zira gündemdeki gelişmeleri
takip etmek, yoğun rekabetin yaşandığı
günümüzde büyük önem arz ediyor.”
Webinarın moderatörlüğünü yapan İstanbul
Üniversitesi Tedarik Zinciri Yönetimi Yüksek
Lisans program Başkanı prof. Dr. Murat Erdal
ise “Bu yasa sebebiyle Türkiye’deki işletmeler
ciddi bir risk altında mı, ödül-ceza ilişkisi nasıl
olacak, bunu göreceğiz. Sürdürülebilirlik
dediğimiz zaman topyekun bir zihinsel
dönüşüm ve iş alışkanlıklarının değişmesini
anlamak gerekiyor. Hem de ihtiyari değil,
ciddi ciddi değişimden bahsediyoruz. Çünkü
tedarikçilerden ilgili kriterlere uymaları
istenecek, iş ilişkisinde sözleşmelere şart olarak
konulacak” diye konuştu.  

GENÇ TÜKETİCİ HASSAS 
Webinarın ilk uzman konuşmacısı, Taksim

Danışmanlık Genel Müdürü Dilek Aşan oldu.
Aşan, şunları söyledi: “Bugün artık tüketicinin
büyük bölümü, özellikle genç nesil tüketicinin
yüzde 90’ına yakını ‘markaları, çevresel ve
sosyal sorumluluk sahibi olmadıklarında
değiştiririm’ diyor. Dolayısıyla sürdürülebilir
olmanız gerekiyor. uzun vadede
sürdürülebilir olmak çok avantajlı. Bir defa
itibar yönetmek zorundasınız. İtibarınızı iyi
yönetmek için tüm paydaşlarınızla hem sosyal
açıdan gerekli düzeni kurmak hem de herkese
karşı sorumlulukları ve beklentileri karşılamak
gerekiyor. Sürdürülebilirlik sadece çevre değil.
Sektörlerin fon bulması, büyümesi için bunları
önemsemesi gerekiyor. İşe parasal, sosyal, iş
ahlakı açısından ne yönden bakarsanız bakın,
kurumsal sürdürülebilirlik olarak yaklaşmak
lazım. Firmaların, finansal, sosyal ve çevresel
açıdan tam anlamıyla mevzuata teslimiyet
göstermesi, paydaşlarına; müşterilerine,
tüketicilere, tedarikçilere saygılı ve saygın bir
işletme olması zorunlu.”

HER SEKTÖR GİRİYOR
Mali Müşavir Bağımsız Denetçi Gül

Saldıraner de “Alman yasası, insan hakları ve
çevre konusunda tedariklerinizden
sorumlusunuz diyor. Burada dikkat
edeceğimiz bir şey var; hiçbir sektör
belirtilmemiş. Benzeri diğer direktiflerde
öncelikli sektörler sayılmıştı, ancak insan
hakları söz konusu olunca bütün sektörler bu
yasa kapsamında” dedi. Saldıraner, ayrıca şu
bilgiyi verdi: “3 bin çalışanı olan Alman
şirketleri bu yıl yasaya uymak zorunda. 2024
yılında ise 1000 ve daha fazla çalışanı olan her
şirket bu kapsama girecek. Geçici personel,
taşeron gibi sözleşmeli çalışanlarınız varsa
onların çalışması 6 ayı geçiyorsa onlar da
hesaba katılacak. Aynı çatı altındaki şirketin
bütün gruplarındaki personel buna dahil
edilecek. Biz de Türk tedarikçi olarak risk
analimizi, 6 ayı geçen sürelerde çalışan 
taşeron vs. olursa onları hesaba katarak
yapacağız. Yasa kapsamında firmalardan ve
tedarikçilerden ‘risk analizi’ yapmaları
isteniyor. Bunun için bir yönetici atanması 
ve şirketteki bütün birimlerle çalışması 
lazım. Bu yönetici, konuyla ilgili bütün
süreçleri yönetip sürekli raporlayacak. 
Zira risk yönetimi hazırlanıp biten 
bir şey değil, sürekli olacak.”

AB’DEN ORTAK DİREKTİF

Webinarın üçüncü konuşmacısı, Yeşil
Büyüme Kurucusu İlyas Gülenç oldu. Gülenç,
“Yasal düzenlemeler işletmeleri zorunlu olarak
bir yöne doğru sevk ediyor. Bu düzenlemeler
daha da katılaşacak” dedi.  Almanya’nın
çıkardığı tedarikte özen yükümlülüğüne dair
yasanın, tüm AB ülkelerinde daha geniş
kapsamda uygulanması için AB’nin ‘Kurumsal
Sürdürülebilirlik Özen Yükümlülüğü Direktifi
(CSDD)’ hazırladığını belirten Gülenç, şöyle
devam etti: “Burada tedarik zincirinin yanı sıra
değer zinciri dikkat çekiyor. Eğer bizim
KOBİ’lerimiz Avrupa Birliği’nin tedarik
zincirinde kalmak istiyorlarsa AB’deki bu
düzenlemeleri takip etmeleri ve buna uygun
adımları atmaları gerekiyor. Şirketler
sürdürülebilirlikle alakalı riskleri yönetim
politikalarına entegre edemiyor. Kağıt 
üzerinde kalıyor. rekabet şartlarının sert
olmasından dolayı sürdürülebilirlik konusunda
yatırım yapmak, şirketleri dezavantajlı 
duruma düşürüyor. Dolayısıyla uyanların
ödüllendirileceği, diğerlerinin cezalandırılacağı
bir düzenlemeye ihtiyaç var. CSDD, bu alanda
yasal dağınıklığı gidermek ve rekabette 
gerekli ayarlamaları yapmak için hazırlandı.”

İnsan hakları ihlallerinin
önlenmesi ve çevreyi
koruma yükümlülüklerine
uyum için çıkarılan Alman
Tedarik Zinciri Yasası
yürürlüğe girdi. Avrupa
genelinde ortak bir mevzuat
hazırlığına sebep olan yasa,
Türk tedarikçileri de
ilgilendiriyor.
Tedarikçilerin, kriterlere
uymasını şart koşan yeni
uygulama için işletmelerin
önce durum tespiti ve risk
analizi yapması, sonra ilgili
sertifikaları almak için
çalışması gerekiyor. 

Tedarik zinciri 
yasasında neler var?

1. İnsan hakları ihlalleri:  

Çocuk işçiliği

Zorla çalıştırma, kölelik 

Örgütlenme özgürlüğü ihlalleri

İş sağlığı ve güvenliği

Etik olmayan istihdam

Yaşam için yeterli ücret

Ayrımcılık

Güvenlik güçlerinin uygunsuz kullanımı

Çevresel değişikliklerden kaynaklanan
olumsuz etkiler (kirlilik, aşırı su tüketimi)

Arazi hakları-yasadışı yakıt tahliyesi, 
doğal kaynaklardan yoksun bırakma

2. Çevre ihlalleri: 

Cıva bileşiklerinin kullanımı

Kalıcı organik kirleticilerin 
üretimi ve kullanımı

Tehlikeli atıkların ithalat ve ihracatı 

Durum tespiti süreci
Risk yönetim sisteminin kurulması

Periyodik risk analizi ve değerlendirme

İnsan hakları stratejileri 
konusunda politika beyanı

Önleyici tedbirler

Düzeltici önlemler

Şikayet prosedürü

Dolaylı tedarikçilerdeki risk bazlı 
durum tespiti uygulaması

Belgelendirme ve raporlama

Önemini anlayan 
geri kalmak istemiyor

Yasal düzenlemelere uyum
konusunda çalıştıkları birçok
işletmenin sertifikasyon konusunda
hassas olmadığını belirten Prof.
Dr. Murat Erdal, şunları söyledi:
“Veririz parasını, alırız diye
düşünenler var. Fakat biz
işverenleri uyarıyoruz.
‘Rakiplerinizden geri kalmayın.
Bunun için danışmanlara
ödeme yapmanız, bu iş için
bütçe ayırmanız lazım’ diyoruz.
Birkaç yıl acı çekebilirsin ama
daha sonra daha çok para
kazanacaksın diyoruz. Bunları
yaptığımızda, patronlar, şirketlerini
bebeği gibi görüyor ve niye ben geri
kalayım diye düşündüğü noktadan
itibaren gelişmelere uygun adımları 
atıyor. Bunun sonucunda Avrupa’da 
şube açanlar, ortaklık yapanlar var.”

İşletmeler için
öneriler

Öncelikle işletmedeki
durum belirlenmeli.

Daha sonra üretimden
enerjiye, çöpten
nakliyeye birçok
yönetmelik var.

Bunlarla ilgili neler
yapıldığı

görülmeli,
ihtiyaçların farkına

varılmalı. ISO
9001, 1401, 45001

sertifikalarına
öncelik verilmeli. Bu

arada tüketicinin
segmentasyonu

yapılmalı, çalışanların
profiliyle ve kariyer

gelişimiyle ilgilenilmeli. İşletme
içinde ve çevresinde gerekli hijyen-

sağlık şartları oluşturulmalı. 

ALMAN TEDARİK ZİNCİRİ YASASI’NIN ETKİSİ ARTACAK
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İSTAnBUl Ticaret
Odası Yan Sanayi
Borsası’nın
düzenlediği
‘Tedarikçi
Günleri’, yerli ve
yabancı ana
sanayicilerle
Türkiye’nin 
yan sanayi
firmalarını
buluşturmaya
devam ediyor. KOBİ’lerin
ana yüklenici firmalara
tedarikçi olmasını
sağlayan etkinliğin
konuğu bu kez Sampa
Otomotiv oldu.

45 BİN ÜRÜN 
Türkiye’nin en büyük

500 sanayi kuruluşu

arasında yer alan Sampa
Otomotiv San. ve Tic.
A.Ş., 1994 yılında

Samsun’da
kuruldu. 
1998 yılında ilk
ihracatını
gerçekleştiren
firma, 
160 ülkeye
ihracat
gerçekleştiriyor.
Sampa’nın 
14 ülkede ofis ve

deposu bulunuyor. Yıllık
ürün satışı 45 bin ton olan
Sampa, 18 marka için 
24 kategoride 45 bin farklı
ürün yelpazesine sahip.
Otomotiv alanında
faaliyet gösteren Sampa,
motor, debriyaj,
şanzıman, şaft, güç
ünitesi, direksiyon, 

fren, süspansiyon vb.
ürün gruplarında üretim
yapıyor. 

SAHA İSTANBUL
Sampa; döküm,

alüminyum ve alaşımları,
bakır ve alaşımları, sıcak
ve soğuk dökme, boru
şekillendirme, metal
ekstrüzyon, tel ve yay
imalatı alanlarında
tedarikçisini aradı. Sampa,
İTO’daki tedarikçi günleri
kapsamında 204 firma ile
görüşme gerçekleştirdi.
Tedarikçi Günleri
etkinliğinde, kurucu
ortakları arasında
İTO’nun da bulunduğu
SAHA İstanbul, tedarikçi
firmalara SAHA İstanbul
Kümelenmesi hakkında
sunum yaptı. 

CITYSCAPE SAUDI 2023

KATILIMCI SEKTÖRÜ

KATILIM BEDELİNE DAHİL HİZMETLER

KATILIM BİLGİSİ
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GLOBAL 
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tedarik buluşması  

sadeleşecek 
süre azalacak
Gümrük

müşavirleri,
TSE tarafından
gerçekleştirilen
denetim ve
test süresinin 
20-30 günü
bulduğuna
dikkat çekti.
Enstitü
yetkilileri de
kurumun
reorganizasyon
aşamasında
olduğunu,
önümüzdeki
aylarda başta
iletişim
kanalları
olmak üzere
birçok sürecin
daha etkili ve
hızlı
yürütüleceğini
açıkladı. 

TALEPLERİ
İLETELİM

Panelde dile
getirilen birçok
problemin, TSE
ile değil, Ticaret
Bakanlığı’nın
mevzuatıyla 
ilgili olması
üzerine paneli
yöneten 
Serdar Keskin,
“Ticaret 
Bakanlığı
yetkisinde olan
konuları bize
yazın. Biz sorun
ve önerileri
toplayıp, gerek
İstanbul Ticaret
Odası gerekse
İstanbul Gümrük
Müşavirleri
Derneği
üzerinden ilgili
bakanlığa
iletilmesini
sağlayalım” 
diye konuştu. 

ADEM ORHUN 

Ü
rÜn
güvenliği ve
denetim
tebliğleri

kapsamında yer alan
ürünlerin ithalat ve
ihracat işlemlerinin
yürütülmesinde
şirketlerin yaşadığı
sorunların ve çözüm
önerilerinin istişare
edilmesi için bir panel düzenlendi. İstanbul
Ticaret Odası’nın (İTO) ana binasında
gerçekleştirilen ‘Türk Standardları Enstitüsü
Denetimleri’ başlıklı panelde, 200’den fazla
gümrük müşaviri ve çeşitli sektörlerden
dernek yöneticileri, TSE yetkilileriyle
görüşme imkanı buldu. Panelin açılış
konuşmasını yapan İTO Yönetim Kurulu
Üyesi Salih Sami Atılgan, dış ticaret erbabının
işlerinin hızlı yürümesinin hem firmaların
donanımı hem de kurumların süreçleriyle
ilgili olduğunu belirtti. İş dünyasındaki
sorunların çözülmesi için muhataplarla
toplantılar düzenlediklerini hatırlatan
Atılgan, TSE yetkililerinin katıldığı bu
toplantının da hem kurum hem gümrük
müşavirleri hem de ithalat, ihracat yapan
firmaların çözüme bir adım daha yaklaşması
yönünde faydalı olacağını kaydetti. 

KURUM YENİLENİYOR
İTO Gümrük Müşavirliği Meslek Komitesi

Meclis Üyesi Serdar Keskin’in oturum
başkanlığını yürüttüğü panelde konuşan TSE
Genel Sekreter Yardımcısı Dr. Güvenir Kaan
Esen, enstitünün reorganizasyon sürecinde
olduğunu ve sektörlerin, kurumdaki
süreçlerinde yaşadıkları problemleri anlayıp
çözüm üretme
anlamında projelerini
bir bir hayata
geçireceklerini söyledi.
Kargo sürecini
kaldırdıklarını belirten
Esen, bu şekilde
firmalar yararına
birkaç gün
kazandıklarını 
ifade etti. 

TSE İthalat Merkezi
Başkanı Meral
Hemşeri de bir çağrı
merkezi kurduklarını
belirtti. Denetmenlerin işlemlerinde daha net
ifadelerle kayıt yapması için tablet ve
yazılımları güncellediklerini söyleyen
Hemşeri, test ve denetim işlemlerini de
Ticaret Bakanlığı’nın bildirdiği mevzuata
göre yaptıklarını kaydetti. Hemşeri, bu
sebeple firmaların zorluk veya sorun yaşadığı
birçok konunun, esasen ürün, belge ve
süreçte Ticaret Bakanlığı’nın mevzuatına
uygun olmakla ilgili olduğunu vurguladı.
Toplantıda sorunları dile getiren gümrük
müşavirleri ise çoğunlukla, test süreçlerinin
20-30 sürmesinden yakındı. Diğer bir şikayet

ise test sürecinde hiç ilerleme yaşanmayan
dosyalar için ilgili memurlara ulaşamadıkları
yönünde oldu. Test ücretleriyle ilgili dekont
kontrolünün dahi iki gün sürdüğünü belirten
meslek mensupları, TSE’nin sisteminde kredi
kartıyla ödeme imkanı tanınmasını ve dekont
kontrolüne ihtiyaç olmadan sistemin sonraki
aşamaya geçmesini önerdi. 

İLETİŞİM KANALLARI
Bu şikayetlere cevap veren TSE Genel

Sekreter Yardımcısı Dr. Güvenir Kaan Esen,
süreçleri kişilere bağımlı olmaktan kurtarıp
sistemi esas kılmaya çalıştıklarını, sahadan
gelen önerilerle bunları daha da
iyileştireceklerini açıkladı. İletişim konusuna
çok önem verdiğini belirten Esen, sürecin
iyileştirilmesi, sürenin azaltılması için
sahadan gelen önerileri değerlendirerek,
yapacakları düzenlemelerin önümüzdeki
aylarda yürürlüğe gireceğini söyledi. Esen,
“Doğru ve etkin çalışan bir iletişim kanalını
kısa sürede tesis edeceğiz” diye konuştu.
Ürünle ilgili belgelerin başvurudan önce
tamam olmasının süreci hızlandıracağını
kaydeden Esen, “Sisteme baktığımızda
dosyaların yüzde 60’ının firmalarda
beklediğini görüyoruz. Yani bize gelmiş, biz
de eksik bildirmiş veya düzeltme talep
etmişiz. O noktada da bekleme yaşanıyor”
dedi. Esen ayrıca, denetime ilişkin tebliğlerin
TSE’nin web sitesinde yayınlandığını, meslek
mensuplarının siteyi sık sık ziyaret etmesinin
faydalı olacağını dile getirdi. 

GİZLİLİKTEN VAZGEÇİLEMEZ
Esen, çağrı merkezinden memura

ulaşıldığında rekabet değeri taşıyan bilgilerin
başkaları tarafından alınabileceğini belirterek,
bankalarda olduğu gibi kimlik doğrulamaya
ihtiyaç olduğunu, bunun için çalıştıklarını

anlattı. Esen, faturaların e-postayla
gönderilmesi yerine e-fatura düzenlenmesi
için de çalışmalar yaptıklarını ifade etti. 

İTO Gümrük Müşavirliği Meslek Komitesi
Başkan Yardımcısı Çiğdem Ağdağ ve
İstanbul Gümrük Müşavirleri Derneği
Yönetim Kurulu Üyesi Mustafa Akbağ’ın
meslek mensuplarının enstitüden
beklentilerine ilişkin sunum yaptığı
toplantıda, TSE Avrupa Yakası İthalat
Müdürü Bülent Uğuz ve TSE Anadolu 
Yakası İthalat Müdürü Ahmet Doğan da
soruları cevapladı.

TSE testlerinde işlemler 

204 firmayla 
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Gıda sektörüne yeni ihracat imkanları sağlamak için
çalışmalar yürüten İstanbul Ticaret Odası’nın 2023
ajandasında Endonezya ve Hindistan’daki SIAL fuarları da
yer alıyor. İTO, Hindistan’ın Yeni Delhi kentinde 7-9 Aralık
2023 tarihlerinde düzenlenecek SIAL India 2023’ün milli
katılım çalışmalarını tüm hızıyla sürdürüyor. Gıda firmalarını
buluşturacak bir diğer fuar ise 8-11 Kasım 2023
tarihlerinde düzenlenecek SIAL Interfood Jakarta olacak.

Türkiye, SIAL China’da 
odak noktası oldu

Yayıncılar Ortadoğu’ya
Abu Dabi’den açılıyor

Türk gıda sektörü,
rekabet gücünü, pandemi
sonrası Uzakdoğu’da
düzenlenen ilk gıda fuarı
SIAL China’da tüm
dünyaya gösterdi. Fuarın
milli katılımını yürüten
İstanbul Ticaret Odası,
Uzakdoğu’nun odak
noktası oldu.

A
SYA’nın en büyük
gıda fuarı SIAL
China, pandemi
sonrası kapılarını, ilk

kez 18-20 Mayıs 2023 tarihlerinde
Çin’in Şanhay kentinde açtı. 1980’li
yıllardan itibaren SIAL fuarlarına
katılan İstanbul Ticaret Odası, SIAL
China’da, Uzakdoğu’nun odak
noktası oldu. Fuarda İTO’nun milli
katılımıyla stand açan 23 firma,
yaklaşık 500 metrekarelik alanda

Türk lezzetlerini dünyaya sergiledi.
Türk gıda sektörü, pandemi
sonrası Uzakdoğu’da düzenlenen
bu önemli gıda fuarında, rekabetçi
gücünü de gösterdi.  

150 BİN ZİYARETÇİ
Şanhay’da yaklaşık 180 bin

metrekarelik alanda açılan gıda
içecek fuarı SIAL China’da, 4 bin
500 katılımcı yer aldı. Fuarı, 150 bin
profesyonelin ziyaret etmesi

öngörülüyor. Asya’nın en etkin
fuarı olarak nitelendirilen SIAL
China’yı ziyaret eden İTO Yönetim
Kurulu Başkan Yardımcısı Ahmet
Özer, fuar alanında incelemelerde
bulundu. Özer; T.C. Şanhay
Başkonsolosu Hüseyin Emre
Engin, Ticaret Ataşeleri Murat
Kocabaş, Kadriye Yaprak Taşar ve
Tuğçe Terzi ile birlikte katılımcı
firmalarla görüşmeler
gerçekleştirdi.

Sıra Endonezya ve Hindistan’daULUSLARARASI kitap
fuarları, her yıl daha güçlü
şekilde Türkiye’den
yayıncıların tanıtımlarına
sahne oluyor. Bu fuarlardan
biri de 32. Abu Dabi

Uluslararası Kitap Fuarı
oldu. 2006 yılından bu yana
uluslararası kitap fuarlarına
iştirak eden İstanbul Ticaret
Odası (İTO), bu fuara ilk
defa katıldı. İTO, fuarda
T.C. Kültür ve Turizm

Bakanlığı ile beraber ‘Onur
Konuğu Türkiye’
çalışmalarını gerçekleştirdi.

Abu Dabi Uluslararası
Kitap Fuarı Onur Konuğu
Türkiye Etkinlik Programı

açılış töreni Türkiye Ulusal
Standı’nda, T.C. Kültür ve
Turizm Bakan Yardımcısı
Ahmet Misbah Demircan,
T.C. Abu Dabi Büyükelçisi
Tugay Tunçer, İstanbul
Ticaret Odası Yönetim

Kurulu Üyesi Münir Üstün,
T.C. Kültür ve Turizm
Bakanlığı Kütüphaneler ve
Yayımlar Genel Müdürü
Taner Beyoğlu, Abu Dabi
Spor Konseyi Başkanı H. H.
Sheikh Nahyan bin Zayed
Al Nahyan ve Arap Dil
Merkezi Kültür ve Turizm
Departmanı Başkanı Dr. Ali
Bin Tamim’in katılımıyla
gerçekleştirildi.

22-28 Mayıs tarihlerinde
düzenlenen fuarda, T.C.
Kültür ve Turizm Bakanlığı
tarafından gerçekleştirilen
kültürel etkinlikler, Abu
Dabi’de Türk kültürünün
yakından tanınmasına da
önemli katkıda bulundu. 

İstanbul Ticaret
Odası’nın, bu yılki 
kitap fuarları
organizasyonlarında üç fuar
daha bulunuyor. İTO, şu
fuarlara da katılacak: 

n Tiflis Uluslararası
Kitap Fuarı (Gürcistan): 
25-28 Mayıs

n Bakü Uluslararası
Kitap Fuarı (Azerbaycan):
20-24 Eylül

n Frankfurt Kitap Fuarı
(Almanya): 18-22 Ekim

İnşaat teknolojisinde
Moskova çıkarması

RUSYA Federasyonu’nun
Moskova şehrinde 
23-26 Mayıs’ta gerçekleş-
tirilen CTT Expo 2023
Fuarı’nda İstanbul Ticaret
Odası tarafından düzenlenen
Türkiye Milli İştirak
Organizasyonu tüm fuarın
buluşma alanı oldu.

İnşaat ekipmanları ve
teknolojileri fuarının ana
girişinde konumlanan
Türkiye standı, tüm
profesyonellerin odak
noktası olurken Türkiye,
katılımcı ülkeler arasında 
Çin Halk Cumhuriyeti’nin
ardından ikinci sırada 
yer aldı.

Rusya’nın inşaat ve iş
makinaları konusundaki
etkin fuarı CTT Expo 2023’te
Türkiye Milli Standı’nda yer
alan 30 firma yoğun
görüşmeler yaptı. 

Fuarda; İTO Yönetim
Kurulu Üyeleri Yakup Köç
ve Giyasettin Eyyüpkoca,
katılımcı firmalarla fuarın

fayda yelpazesi hakkında
görüş alışverişinde bulundu.

Türkiye Milli Standı’nı
ziyaret eden T.C. Moskova
Büyükelçiliği Ticaret
Başmüşaviri Çiğdem
Şamiloğlu Erkoç ve Ticaret
Müşaviri Ömer Kerman
firmalarla görüşerek, firma
temsilcilerinin Rusya
pazarına ilişkin sorularına
cevap verdi. Fuarda
Başmüşavir Erkoç ve
Müşavir Kerman ile İTO
Yönetim Kurulu Üyeleri Köç

ve Eyyüpkoca, Türkiye
standında yer alan iştirakçi
firmalara katılım beratları
takdim etti. 

Fuar kapsamında,
Trabzon Ticaret ve Sanayi
Odası Yönetim Kurulu
Başkanı Erkut Çelebi ve
beraberindeki heyet ile
Makine İhracatçıları Birliği
Yönetim Kurulu Başkan
Yardımcısı Sevda Kayhan
Yılmaz da Türkiye 
standında firmaların
temsilcileriyle görüştü. 

ONUR
KONUĞU 
TÜRKİYE
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T
İCARET İletişim ve Medya
Merkezi (TİMM) tarafından
hazırlanıp youtube
üzerinden yayınlanan Geniş

Açı programı, Mühendislik
Fakültesi Yazılım Mühendisliği
Bölüm Başkanı Prof. Dr. Abdül
Halim Zaim’i ağırladı. Prof. Dr.
Zaim, yapay zeka kavramını
mühendis ve yazılımcı gözüyle
analiz etti. Prof. Dr. Zaim;
Türkiye’de daha çok yazılımcı
yetiştirmenin, yetişmiş yazılımcıları
ülkede tutmanın ve siber güvenlik
alanında yerli-milli yazılımların
kullanımının artırılmasının milli
güvenlik meselesi olduğunu, siber
güvenliğin günümüzün ve 
yakın geleceğin en önemli
konularından biri olduğunu
vurguladı. “Devletin yazılım ve
siber güvenlik konusunda,

eğitimden uygulamaya varan
kapsamlı bir ana stratejisi ve
planlaması bulunmalı” diyen 
Prof. Dr. Zaim, İstanbul Ticaret
Üniversitesi’nin bu alanda
gerçekleştirdiği projelerden de 
söz etti.

KONTROL EDECEK
REGÜLASYON YOK
Yapay zekanın her geçen gün

geliştirildiğini, ancak bu gelişime
kanun, kural ve regülasyonların
yetişemediğini ifade eden Prof.
Zaim, bu düzenlemeler yapılana
kadar birilerinin mağdur olmasının
kaçınılmaz olduğunu söyledi.
ABD’de ortaya atılan yapay zeka ile
ilgili regülasyonlar yapılana dek
geliştirmenin durdurulması
önerisini değerlendiren Prof. Zaim,
“Bunu yapmak mümkün değil.
Teknoloji tek bir noktadan gelişmez,
aynı anda yüzlerce noktada

çalışmalar var.
Bu kadar
keskin bir
rekabet
ortamında,
teknoloji
savaşlarının bu
kadar bıçak sırtı
sürdüğü bir
ortamda bunu
yapamazsınız’’
dedi.

SİBER GÜVENLİK 
İÇİN TEŞVİK
Türkiye’nin her alanda yerli-milli

üretim vurgusunu önemseyen bir ülke
olduğuna, ancak siber güvenlik
alanında kullanılan yazılımların
çoğunlukla yerli olmadığına dikkat
çeken Prof. Zaim, “Bu yazılımları
kendimiz üretmediğimiz sürece
risklere açık hale geliriz” dedi. 

Siber güvenlik alanındaki

yazılımların
üst bir
bakışla,
devlet
stratejisi ile
geliştirilmesi
gerektiğine,
devletin daha
fazla teşvik
vermesinin

önemine işaret eden Prof. Dr. Zaim,
sözlerini şöyle sürdürdü: ‘‘Sadece
yazılımı üretmek yetmiyor, bunun
kamuda kullanılması da gerekiyor.
KOBİ ölçeğinde geliştirilen yazılım,
kamuda kullanılmadığı sürece
yaygınlaşamıyor ve diğerleri ile
rekabet edemiyor. Bizim veri
tabanımız yok, veri tabanı 
sistemleri açık kaynak olursa nispeten
geliştirebilirsiniz ama yüzde 70’i
Amerikan sistemine ait.

Dolayısıyla buraları
yerlileştirmediğimiz sürece,

kendi güvenliğimizi tam anlamıyla
sağlamış olamayız.”

NİŞ UZMAN AZ
İstanbul Ticaret Üniversitesi’nin

yazılımcı geliştirmeye ciddi önem
verdiğini, pek çok kurumda bu alanda
çalışmalar yürütüldüğünü anlatan
Prof. Dr. Zaim, kod yazmanın adeta
ilkokula kadar indiğini söyledi. Eğitim
konusunda büyük bir seferberlik
olmasının memnuniyet verici olmasına
rağmen ana strateji çerçevesinde
yetişmiş elemanların etkili bir şekilde
değerlendirilemediğini vurgulayan
Prof. Zaim, “Çok sayıda ara katman
yazılımcı yetiştiriyoruz ama niş uzman
yazılımcılarımızın sayısı az.
Uzmanlaşma noktasında eksiklerimiz
var. Burada devletin bir strateji ile
yönlendirmesi gerekiyor” dedi.

26 Mayıs 2023
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Geniş Açı programına katılan Mühendislik Fakültesi Yazılım Mühendisliği Bölüm
Başkanı Prof. Dr. Abdül Halim Zaim, yerli yazılımların kamuda kullanılması gerektiğini
belirtti. Prof. Dr. Zaim, “KOBİ’ler tarafından üretilen, ancak kamuda kullanılmayan
yazılımlar yaygınlaşamıyor. Devletin yazılım ve siber güvenlik konusunda kapsamlı 
bir stratejisi olmalı. Ayrıca yazılımda niş uzmanlar yetiştirilmeli” dedi.

Yazılımda 
niş uzmanlara
ihtiyaç var

Deepfake henüz 
acemilik döneminde
Deepfake (derin sahte) teknolojisine değinen
ve bunun çok ciddi bir tehlike olduğuna
dikkat çeken Prof. Dr. Abdül Halim Zaim,
sözlerini şöyle sürdürdü: “Daha korkunç olan
ise deepfake henüz acemilik döneminde.
Yıllar içinde gelişmeye ve öğrenmeye devam
edecek. Öğrendikçe de deepfake ile üretilen
görsel ve videoların gerçeklerinden ayırt
edilmesi daha zor hale gelecek. Bunu
regülasyonlarla da düzenlemeniz gerçekten
zor. Bunu ayırt edecek bir yazılım
geliştirmeniz de zor. Eğer standart bir pattern
ile üretilebilirse, belki yazılım geliştirebilirsiniz.
Öte yandan, yazılımlar bunu yakalasa bile
yalan haber milyonlara ulaşmış olacak. 
Bu tür durumlarda da genellikle sonradan
ortaya çıkan doğrular bu kadar hızlı 
yayılmaz. Sanırım burada gerçek kişilerin
beyanına inanmaktan başka bir çare
kalmayacak gibi görünüyor.”

Derin öğrenme
geliştirilmeli
Derin öğrenme kavramının öne çıktığını ve
çeşitli sahalara dokunmaya başladığını ifade
eden Prof. Zaim, özellikle finans alanında çok
yoğun kullanılmaya başlandığını söyledi. Robot
teknolojisi olan İHA, SİHA gibi araçlarda da
derin öğrenme kullanıldığının altını çizen Prof.
Dr. Zaim, “Bunun geliştirilmesi lazım. Örneğin,
enkaz altını görüntüleyebilen, haberleşme
sağlayan cihazlar konusunda çok büyük
ihtiyaç var. Denizaltında çalışan ve anlık
görüntü iletebilen cihazlarla ilgili çalışmalar
yoğun olarak geliştirilmeye çalışılıyor” dedi. 

Yapay zekada kişi
mahremiyeti
Yapay zekanın günlük hayatta pek çok alanda
karşımıza çıktığını, ancak ChatGPT’nin hızla
popüler hale geldiğini belirten Prof. Dr. Zaim,
şunları söyledi: “Bu çok güzel bir teknoloji ama
niye kullandığınız, nasıl kullandığınız ve
kullanırken referans verip vermediğiniz önemli.
ChatGPT, yurt dışında makalelere ikinci yazar
olarak eklenir hale geldi. Bana kalırsa kişi
mahremiyeti konusunda problem görünmüyor.
Çünkü ChatGPT herkese açık olan verileri
derleyerek genel bir veri ortaya koyuyor. Ama
bunu yaparken verilerinden yararlandığı
insanlardan izin almıyor tabii. Kişi mahremiyeti
problemi burada devreye giriyor. İşte bu
çözüldüğünde işin rengi değişecektir. 
Onu, sorduğunuz sorular ile hem öğretiyor
hem de yönlendiriyorsunuz.” 
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Dr. İlhami FINDIKÇI

AİLE
ŞİRKETLERİ

İnsanın ve toplumun gelişme seyri
birbirine benzer. Her ikisinin de normal
gelişmesi arzu edilir ama içeriden ve
dışarıdan gelen sebeplerle normal
gelişim sekteye uğrayabilir. 

İnsanın, doğumundan 11 yaşlarına
kadarki bebeklik, ilk ve ikinci çocukluk
dönemlerinde zihinsel gelişim öndedir.
10-11 yaşlarında başlayan ergenlikle
bedensel gelişim hızlanır. Çocuğun
kolları ve bacakları uzamaya, bedeni
büyümeye ve güçlenmeye, yüz hatları
yerleşmeye başlar. Yetişkin insanın
görünümüne yaklaşır ama zihni ve
ruhu henüz olgunlaşmamıştır.

Ergenlikteki bu ani bedensel değişim
ve büyüme, çocuğun alışık olmadığı bir
durum olduğundan uyum sorunları
yaşanır. Dolayısıyla genç adayı, bir
yandan bedenindeki hızlı değişime,
diğer yandan da ailenin içindeki ve
dışındaki toplumsal hayata uyum
sağlamaya çalışır. 

Geçiş dönemindeki aile üyesi, çocuk
olmaktan çıkmış ama henüz yetişkin de
olamamıştır. Bunun için her şeyi
sorgulamaya, kendisini anlamaya,
bağımsız bir birey olmaya, toplumdaki
sosyal ilişkileri, siyaseti, sanatı, sevgiyi
anlamaya çalışır. Büyüyen bedeninin
uzuvları arasında denge sorunları
yaşarken zihin ve gönül dünyasındaki
dalgalanmalarla başa çıkmaya çalışır.
Nihayet genç, başkalarına bağımlı
olmadan hayatını sürdürme, kendini
idare etme olgunluğuna kavuştukça
üretmeye başladıkça ailedeki ve
toplumdaki rolü netleşir, kabul
görmeye başlar. 

Genetik yatkınlık ve hastalık gibi
bedenin kendinden kaynaklanan iç
nedenler ve yetiştirme dönemindeki
çeşitli kusurlardan kaynaklanan dış
nedenler, normal gelişimi aksatabilir.
Beden, zihin ve ruh bakımından normal
gelişimini tamamlayamayan yahut
hastalık geçiren bazı çocukların;
bedenleri geliştiği halde zihinleri
gelişemeyebilir. Yahut zihinleri geliştiği
halde bedenleri çocuk kalabilir. Ya da
beden ve zihin olarak geliştiği halde
ruh hayatı problemli olabilir. 

Dolayısıyla genç, zengin donanımına
rağmen kendisini ifade etmekten aciz
olabilir. Zihinsel potansiyeli güçlü ama
fiziksel engeli yahut bunun tersi
olabilir. Beden ve zihin olarak sorunsuz
olup ruh olarak kendini idare etme
iradesinden yoksun başkalarına
mahkûm olabilir. 

Dünya parsellenmiş
Sosyal bir sistem olan toplumun

gelişimi de benzer süreci izler.
Genellikle zor ve zahmetli bir kuruluş
döneminden sonra bir toplum, ayakları
üzerinde durmak için mücadele etmek
zorundadır. Yeryüzünde kurulan
devletlerin kendini idare etme iradesini
ortaya koymadaki zorlu hikayeleri
benzerdir. Zira dünya, her dönemin
kendi şartlarında egemen güçler
tarafından parsellenmiştir, kaynaklar
sınırlıdır ve mevcut düzen kendi başına
buyruk yeni bir oyuncu istemez. 

Toplum, çocukluk dönemini aşıp
ergenlik dönemine geçemeyen birey
misali varlık mücadelesi vermekten
kendi ayakları üzerinde durmayı
sağlayacak normal gelişme seyrini
yakalamada hem iç ama çoğunlukla dış
kaynaklı çeşitli zorluklar çekti. 

Ulus devletin çocuk kalması
Bu gelişmenin yavaş olmasında

kendi içimizden beslenen ciddi
nedenlerimizin olduğu da bir gerçektir.
keza daha fazla üretmek yerine
birbirimizle uğraşmayı, parçayı bütüne,
ben’i biz olmaya tercih ettik bazen.
Gereksiz politik uğraşlardan dolayı
sanayide, üretimde geciktik, gelişmeye
direndik, kolay kandık, hatta bazen
ayrılık ateşine benzin taşıdık.  

Türkiye, tarım toplumundan sonra
ulaşılan ve sanayi devriminin getirdiği
teknoloji odaklı çağı yeterince
yaşayamadı. Bir anlamda ülkemiz,
sanayi devriminin getirdiği olgu çağını
yeterince yakalayamadan ve
yaşayamadan modernitenin getirdiği
algı çağına geçti. 

Devletimizin kendi olma iradesi ve
bilinci güçlendikçe buna karşı verilen
mücadele de hızlanarak devam etti ve
ediyor. Toplumumuzun bütün
engellere rağmen normal gelişimini
sürdürmeye, büyümeye, kendine
yetmeye, kendisi olmaya, içeride daha
fazla uzlaşmaya, milli kültürünü
korumaya ve bilimsel bakışa ihtiyacı
olduğu unutulmamalı. 

İnsan ve toplum  

Katma değerli ihracat
hava kargo ile artıyor
TürkİYE İhracatçılar Meclisi

(TİM), Türk Hava Yolları
(THY) ile yapılan işbirliğinin
özellikle katma değerli ihracat

artışına olumlu yansıdığını açıkladı.
Türkiye’yi ihracatta ilk 10 ülke arasına
çıkarma vizyonu ile çalıştıklarını
vurgulayan TİM Başkanı Mustafa
Gültepe, üretmek ve yeni pazarlar
bulmak kadar hızlı ve güvenli lojistik
hizmetinin de önem kazandığına
dikkati çekerek, açıklamasını şu şekilde
sürdürdü: “Hızlı ve güvenli taşıma için
hava kargo en ideal seçenek olarak öne
çıkıyor. ülkemizin küresel
markası THY, bu konuda her zaman
ihracatçılarımızın yanında oldu. kargo
taşımacılığı konusunda THY ile
bugüne kadar üç protokol imzaladık.
Protokoller sayesinde 132 ülkede
operasyonu bulunan Turkish Cargo ile
uzak pazarları yakın ettik. Son olarak
kasım 2022’de imzaladığımız ve şubat
ayının sonuna kadar devam eden
protokolle birçok pazara ulaşımda
önemli avantajlar elde ettik.
İhracatçılarımız ABD, Almanya ve
Hindistan’ın da aralarında bulunduğu
31 ülkede 40 şehre, yüzde 30’a varan
indirimlerle ürünlerini taşıdı.
Protokolde yer alan noktalara hava

yoluyla ihracatımızı önceki yılın aynı
dönemine göre tonaj olarak yüzde 23
artırdık.”

İHRACAT KAMPANYASI
Türk Hava Yolları Yönetim kurulu

ve İcra komitesi Başkanı Prof. Dr.
Ahmet Bolat ise ihracat kampanyasının
başarısına ilişkin olarak, şunları
kaydetti: “TİM ile imzaladığımız

üçüncü protokol sayesinde özel
çözümler sunarak ülkemiz
ihracatçısının yaklaşık 18 bin tonluk
kapasiteyi indirimli kullanmasını
sağladık. Sadece bu protokol ile 
1.8 milyar dolara yakın yüksek katma
değerli ürün ihracatı gerçekleştirildi.
Geçen sene aynı dönemde ilgili
destinasyonlara gerçekleştirilen
ihracata kıyasla kampanya

dönemindeki ihracatta yüzde 23’lük bir
artış sağlandı.” Bolat, THY’nin
ihracatçıların lojistik çözümlerinin
önemli bir parçası olduğuna dikkati
çekerek, “katma değeri yüksek olan bu
önemli pazarda, dünyanın en geniş
uçuş ağına sahip markası olarak
ihracatçılarımızın lojistik çözümlerinin
önemli bir parçası oluyor”
değerlendirmesinde bulundu.

İhracatçılara 31 ülkede 40 kente yüzde 30’a varan indirimle taşıma imkanı sunan
Turkish Cargo, söz konusu lokasyonlara ihracatı yüzde 23 artırdı. Hızlı ve güvenli taşıma
ile özellikle katma değerli ihracatın ivme kazandığı belirtiliyor. TİM ve THY, katma değerli

ihracatın daha da artması için işbirliğini geliştirme kararlılığını ilan etti.

TUSAŞ’tan
sivil atak:

Türkiye’de ilk
defa yerli ve sivil

havacılığa hizmet
eden bir hava aracı,
TUSAŞ tarafından

üretilecek. THY için
üretilecek uçaklar,

özellikle pilot
eğitiminde

kullanılacak. TUSAŞ
ve THY işbirliğinde
üretilecek uçaklarla

Türkiye, aynı
zamanda küresel

pilot eğitiminde de
oyuncu olacak.

Böylelikle TUSAŞ,
sivil alana da geçiş

yapıyor.

THY’nin yüzde 100
iştiraki Türk Hava Yolları
Uçuş Eğitim ve
Havalimanı İşletme A.Ş.
(TAFA-Turkish Airlines
Flight Academy) ile
TUSAŞ arasında 20 adet
tek motorlu pilot eğitim
uçağı üretilmesi için
anlaşma imzalandı. 

THY için uçak üretecek
Türk Hava Yolları (THY) ile Türk

Havacılık ve Uzay Sanayii A.Ş.
(TUSAŞ) arasında imzalanan
anlaşma kapsamında TUSAŞ

tarafından THY’nin pilot eğitimlerinde
kullanması amacıyla yerli ve milli uçak
üretilecek. THY’nin yüzde 100 iştiraki Türk
Hava Yolları Uçuş Eğitim ve Havalimanı
İşletme A.Ş. (TAFA-Turkish Airlines Flight
Academy) ile TUSAŞ arasında 20 adet tek
motorlu pilot eğitim uçağı üretilmesi için
anlaşma imzalandı. Törende
konuşan THY Yönetim kurulu ve İcra
komitesi Başkanı Prof. Dr. Ahmet Bolat,
daha önce onlarca kontrat imzaladıklarını
kaydederek, imzaladıkları hiçbir kontratta
bu kadar heyecanlanmadıklarını söyledi.
THY’nin 10 yılda 11 bin pilota ihtiyaç
duyacağını dile getiren Bolat, dünya
genelinde gelecek 10 yıldaki ihtiyacın ise
300 bin olarak hesaplandığını anlattı.

DARBOĞAZ AŞILACAK
Bolat, bu pilotların uçuş okullarınca

yetiştirileceğini belirterek, sözlerini şöyle

sürdürdü: “Baktığımızda uçuş okullarının
kapasiteleri belli. Türkiye’ye baktığımızda
şu anda yılda 201 pilot yetiştiriyoruz, 400’e
yakın da diğerleri yetiştiriyor. Yani toplam
600 pilot yetişiyor. Bizim ihtiyacımız
ortalama 1000. Demek ki yılda yetiştirmek
için 400-500 daha pilota ihtiyacımız var.
Burada da en önemli darboğaz uçak. Şu
anda verdiğimiz uçakların siparişleri
2026’da geliyor. Bütün dünyada bir
darboğaz var. O açıdan belki şu anda
mütevazı bir kontrat olacak, 20 uçak
siparişi veriyoruz. Ancak 10 yılda uçak
ihtiyacımız 100 adet. Dünyanın uçak
ihtiyacına baktığımızda da aynı şekilde şu
anda 3 binden fazla uçağa ihtiyaç var.”

İLK ETAPTA 20 UÇAK
Bolat, bu anlaşmayı çok önemsediğini

kaydederek, “Türkiye’de ilk defa yerli ve
sivil havacılığa hizmet eden bir hava aracı
üretilmiş olacak. Türk Hava Yolları
stratejik ortağımız TUSAŞ ile zaten daha
önceden de işbirlikleri yapıyorduk. İlk defa
böyle bir projede rol aldığımız için biz de

Türk Hava Yolları olarak gurur
duyuyoruz” diye konuştu. Yılda 20 uçağın
üretileceği bir hat kurulacağını dile getiren
Bolat, “Yani sadece bu 20 uçakla
kalmayacak. TUSAŞ buradan tüm
dünyaya uçak satmak için bu işe giriyor. 
O açıdan güzel bir işbirliğinin temelini
oluşturduğumuz için de seviniyorum”
açıklamasında bulundu.

SİVİL UÇAK AÇILIMI
TUSAŞ Genel Müdürü Temel kotil de

bu anlaşmanın sivil uçak projesine
girişlerinin imzası olacağını belirterek,
şunları söyledi: “Uçaklarımızı özgün bir
şekilde ve en kısa zamanda tasarlayıp
teslim edeceğiz. Bu anlaşma bize burada
bazı imkanları açacak. Biz savunma
şirketiyiz. kAAN başta olmak üzere
Hürjet, Hürkuş, Anka-3, Anka-2,
Aksungur ve Anka, Gökbey, Atak
helikopterimiz ve uydumuzla birlikte biz
aslında bir hava savunma şirketiyiz. 
Ancak bu imza çok değerli. Çünkü 
şimdi sivile ayak basmış olduk.”

TAFA filosu, yerli ve milli
uçaklarla değiştirilecek

TAFA’da kullanılan mevcut ve alternatif uçak
tipleri üreticileri ile yapılan görüşmeler sonucunda,
uçak tedarikinde orta ve uzun vadede küresel çapta
sıkıntılar yaşanacağı anlaşıldı. TAFA tarafından
eğitim ihtiyaçlarını karşılayabilecek tek motorlu
eğitim uçağının yerli ve milli imkanlarla TUSAŞ
tarafından üretilmesi konusunda fikir birliğine varıldı.
2026 ve 2027’de 20 adet uçağın satın alınması ve
mevcut verimliliği aynı şekilde karşılaması
durumunda sonraki yıllarda uçak alımına devam
edilerek TAFA filosunun tamamen yerli ve milli
uçaklarla değiştirilmesi hedefleniyor. 

TUSAŞ Genel Müdürü Temel Kotil, askeri alana
yönelik üretimlerde edindikleri tecrübelerin ardından
sivil pilotları yetiştirmek amacıyla TAFA ile güçlerini
birleştirdiklerini kaydederek, şu bilgileri verdi:
“THY’nin pilot eğitimlerini karşılayacak, muadillerine
göre üstün performans ve uçuş kalitesine sahip, 
bu yetkinliklerde en son teknoloji aviyonik
sistemlerle donatılmış, uzun ömürlü eğitim uçaklarını
yerli ve milli imkanlarımızla tesislerimizde üreteceğiz.
Uçakların Türk Hava Yolları envanterine katılması 
ile birlikte bu hususta da dışa bağımlılığımızı 
önemli ölçüde azaltmış olacağız.”

Dışa bağımlılık azalacak
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DİJİTAL KÖŞE
Doç. Dr. Adnan ERTEMEL

Mobil uygulamaların 
geleceği: Super app’ler

Mobil uygulamaların yükselişi son yılların
en dikkat çekici gelişmelerinden biri oldu. Bu
uygulamaların kullanımı, her geçen gün
artıyor ve hemen herkesin telefonunda birkaç
tane yüklü. ancak, klasik uygulama mantığı
giderek yerini daha kapsamlı ve kullanışlı
‘super app’lere bırakıyor. Bu yeni nesil
uygulamalar, tüm kullanıcı ihtiyaçlarını tek
bir yerde topluyor ve kullanıcıların
yaşamlarını daha da kolaylaştırıyor.

WeChat, bu yeni trendin öncülerinden biri
olarak karşımıza çıkıyor. Çin’in en popüler
mesajlaşma uygulaması, müşterilerine birçok
farklı hizmet sunuyor. Örneğin, WeChat pay,
Çin’deki en popüler mobil ödeme uygulaması
ve hemen hemen her işletme, WeChat pay’i
ödeme seçeneği olarak sunuyor. ayrıca
WeChat’in uygulama içi özellikleri,
kullanıcıların seyahat planlarından yemek
siparişi verme ve hatta doktor randevusu
alma gibi birçok farklı işlemi
gerçekleştirmelerine olanak tanıyor.

Diğer bir örnek olarak, Hindistan’ın en
popüler mobil uygulamalarından biri olan
paytm de aynı şekilde tüm ihtiyaçları tek bir
yerde topluyor. Uygulama, kullanıcıların
fatura ödemeleri, bilet satın almaları, para
transferleri ve hatta yatırım yapmaları gibi
birçok işlemi kolaylıkla gerçekleştirmelerine
olanak tanıyor. Super app’lerin kullanımının
yaygınlaşmasıyla birlikte kullanıcılar artık
birçok farklı uygulama yerine tek bir
uygulamayı kullanarak tüm ihtiyaçlarını
karşılayabiliyorlar.

İşletmeler için fırsat
Super app’lerin yükselişi, işletmeler için de

büyük bir fırsat sunuyor. Bu uygulamalar,
işletmelerin müşterileriyle daha sıkı bir ilişki
kurmasına ve daha fazla satış yapmasına
olanak tanıyor. Örneğin, bir restoran,
müşterilerinin yemek siparişlerini WeChat
veya paytm üzerinden alabilir ve hatta
müşterilerine özel indirimler sunabilir. Bu
sayede, işletmeler müşterileriyle daha fazla
etkileşim kurabilir ve daha fazla satış
yapabilir.

Super app’ler, markaların kendi
uygulamalarını geliştirmek yerine,
hizmetlerini super app platformu üzerinden
sunmalarına olanak tanıyor. Bu durum hem
markalar hem de tüketiciler için bir dizi
avantaj sağlıyor. İlk olarak, işletmelerin kendi
uygulamalarını oluşturmak ve bunları
müşterileriyle paylaşmak için zaman ve
kaynak ayırmalarına gerek kalmaz. Bu
sayede, işletmelerin maliyetleri azalıyor ve
daha fazla kaynaklarını işlerinin
geliştirilmesine harcamalarına olanak tanıyor.

Tüketiciler için de super app’ler, farklı
işletmelerin hizmetlerine tek bir platform
üzerinden erişebilme kolaylığı sağlıyor. Birçok
super app, yemek siparişi, seyahat
rezervasyonları, online ödemeler ve hatta
bankacılık hizmetleri gibi farklı hizmetleri tek
bir uygulama üzerinden sunuyor. Bu,
tüketicilerin farklı uygulamalar arasında geçiş
yapmak zorunda kalmadan tüm ihtiyaçlarını
karşılamalarına olanak tanıyor. ayrıca, super
app’ler genellikle müşterilere farklı
markaların promosyonlarına ve indirimlerine
de erişim sağlıyor. Bu da tüketicilerin para
biriktirmelerine ve daha geniş bir seçenek
havuzundan yararlanmalarına olanak tanıyor.

Ortaklık potansiyeli
Super app’lerin kullanımıyla işletmeler

arasındaki işbirliği ve ortaklık potansiyeli de
artıyor. Bir super app içinde farklı işletmelerin
hizmetlerini sunmak, müşterilere daha geniş
bir seçenek yelpazesi sunarken işletmelerin de
yeni müşterilere ulaşmasını sağlıyor. Örneğin,
bir seyahat super app’ı içinde otel, uçak ve
araç kiralama hizmeti sunan farklı markaların
ortak bir platformda yer alması, müşterilerin
tüm seyahat ihtiyaçlarını tek bir uygulama
üzerinden karşılamasına olanak sağlıyor. Bu
işbirlikleri, işletmelerin potansiyel müşterilere
erişimini genişletirken, müşterilere de daha
fazla seçenek ve uygun fiyatlar sunuyor.

Super app’lerin kullanımının
yaygınlaşmasıyla birlikte kullanıcı verilerinin
doğru ve güvenli bir şekilde yönetilmesi de
büyük önem taşıyor. Bu uygulamalar,
kullanıcıların farklı hizmetleri tek bir platform
üzerinden kullanmalarını sağladıkları için
kullanıcı verilerini merkezi bir şekilde
topluyor. Bu nedenle super app sağlayıcıları,
kullanıcı gizliliği ve veri güvenliği konularına
büyük özen göstermeli. kullanıcıların
güvenini kazanmak ve korumak, uzun vadeli
başarı için kritik öneme sahip.

Sonuç olarak, super app’ler mobil
uygulama dünyasında dönüşümün önemli bir
parçası haline gelmeye başladı. klasik app
mantığı yerini, daha kapsamlı ve kullanışlı
super app’lerin yükselişine bırakıyor.
Geliştirilen öncü uygulamalar, tüm ihtiyaçları
tek bir yerde toplayarak kullanıcıların hayatını
daha da kolaylaştırıyor. kullanıcıların
ihtiyaçlarını tek bir uygulama üzerinden
karşılamalarını sağlayarak kullanıcı
deneyimini kolaylaştırırken, işletmelere yeni
fırsatlar sunuyor. Şüphesiz işbirlikleri ve veri
yönetimi gibi unsurlar da super app’lerin
başarısında kritik rol oynayacak. Gelecekte, bu
tür uygulamaların daha da yaygınlaşması ve
kullanım senaryolarının çeşitlenmesi
bekleniyor.

SANLAB,
elektrikli araç

bakım teknikeri
yetiştirmek için

simülasyon
merkezleri

kurmaya başladı.
Savunma,

otomotiv gibi
stratejik sektörler

için robotik
teknolojiler,

simülasyon ve test
sistemleri

geliştiren firma;
Togg ile Açık

İnovasyon
Otonom Araç

Geliştirme ve Test
Platformu’nun

(OPINA) da
paydaşı. 

MİLLİ SANAYİ 
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Elektrikli araç bakımı 
yerli simülatöre emanet   

SOYHAN ALPASLAN 

T
eknopark İstanbul’da yerleşik
SanLaB, geliştirdiği ‘elektrikli araç
Bakım Simülatörü’ ile elektrikli araç
bakım teknikerleri yetiştirmek için

harekete geçti. elektrikli araç sektöründe satış
sonrası servis hizmetlerinde yaşanacak
dönüşüm için büyük adımlar atan SanLaB;
İstanbul başta olmak üzere Türkiye’nin dört
farklı noktasında elektrikli araç simülasyon
merkezi kurdu. Firma, 2023 yılında merkez
sayısını 14’e çıkarmayı hedefliyor. Türkiye’nin
en önemli elektrikli ve otonom araç geliştirme
projeleri Togg ile açık İnovasyon otonom
araç Geliştirme ve Test platformu’nun
(opIna) paydaşı olan SanLaB; Teknofest
İstanbul’da, elektrikli araç Bakım Simülatörü
teknolojisini sergiledi. İstanbul Ticaret’in
sorularını, SanLaB’ın kurucu ortağı 
Salih kükrek cevapladı.

SİMÜLASYON VE 
TEST İHTİYACI 
SANLAB’ı tanıtır mısınız?  
SanLaB olarak savunma sanayine ve

otomotiv sektörüne yönelik geliştirdiğimiz
robotik teknolojilerimizle gerçek zamanlı,
benzersiz çözümler sunuyoruz. Yüksek 
döngü frekanslarında çalışan
robotik sistemler için gömülü
sistem yazılımları geliştiriyoruz.
prototip ar-Ge ve üretim
süreçlerini kısaltarak; büyük
maliyet avantajları sunan test sistemlerimizle
savunma ürünlerinin, doğru ve hatasız
üretilmesini sağlıyoruz. 

NİTELİKLİ İŞGÜCÜ
YETİŞTİRİYORUZ
SANLAB Learning Technologies

tarafındaki çalışmalarınız neler?
SanLaB Learning Technologies tarafımızda

da bugünün ve geleceğin meslek alanlarında
ihtiyaç duyulan nitelikli işgücünün
yetiştirilmesine imkân veriyoruz. Öğrenme
ihtiyaçlarına en uygun şekilde tasarlanmış

sanal eğitim ortamları ile eğitim sürelerini ve
maliyetlerini en aza indirip, iş kazası risklerini
ortadan kaldırıyoruz. 

GERÇEKÇİ ÖĞRENME
DENEYİMİ 
Elektrikli Araç Bakım Simülatörü ne işe

yarıyor? 
Simülatör; her yaş grubundaki teknikerleri

satış sonrası otomotiv servislerinde yaşanacak
dönüşüme hazırlıyor. 
Teorik eğitim, teorik test,
pratik eğitim ve pratik test
alanlarında çalışma ortamı

sunuyor. elektrikli araçların yapısını,
bileşenlerini, çalışma ve bakım prensiplerini
teorik ve pratik seviyede öğretiyor. Yüksek
gerilimde güvenli çalışma ortamı sağlıyor.
Öğrenme süresini ve maliyetini en aza
indiriyor. 

56 İLDE KULLANILIYOR 
Teknolojileriniz nerelerde kullanılıyor?
Teknolojilerimiz, 56 ilimizdeki 240’tan fazla

noktada kullanılıyor. kullanıcılar arasında
ticaret odaları, sanayi odaları, organize sanayi
bölgeleri, belediyeler, üniversiteler, Milli
eğitim Bakanlığı’na bağlı mesleki eğitim

kurumları ve özel şirketler var.
30’dan fazla meslek için nitelikli
insan kaynağı yetiştirilmesine 
katkı sunuyoruz.

ANAHTAR TESLİM
ÇÖZÜMLER 

Tasarım ve üretimleriniz
SANLAB’a mı ait?

evet… Ürünlerimizin
tasarımından nihai üretimine kadar
geçen süreçteki tüm mühendislik
adımları da dahil anahtar teslim
çözümler sunuyoruz. Her seviyeden
kullanıcının rahatlıkla
kullanabildiği; fonksiyonel, gelişmiş
analiz ve görselleştirme araçları
sunan kullanıcı arayüz yazılımları
geliştiriyoruz. Yüksek kalite
standartlarına sahip ürünlerimiz,
müşterilerin projelerine katma 
değer sağlıyor. 
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Stratejik 
hizmetler 

“Sinyal tekrarlayıcı, sinyal üreteci, simülasyon
tablası, test platformları vb. çok çeşitli
uygulamalar için savunma, havacılık, otomotiv
gibi stratejik endüstrilerde test ve simülasyon
hizmeti veriyoruz. Yine bu endüstrilerin ihtiyacı
olan yüksek kaldırma kapasitesine ve frekans
cevabına sahip test platformlarımızın geliştirme
süreci devam ediyor.”

Togg ve OPINA’nın
paydaşı 

“Geliştirdiğimiz ‘Sürücü Döngüde
Simülatörü’, yerli otomobil projesi kapsamında
Togg tarafından kullanılıyor. Otomobile ilişkin
matematiksel modeller ve yapay zeka
sistemleri bu simülatör ile test ediliyor. 
Sistem, ayrıca Açık İnovasyon Otonom Araç
Geliştirme ve Test Platformu (OPINA)
Projesi’nde de kullanılıyor. Togg ve OPINA
gibi Türkiye’nin en önemli elektrikli ve otonom
araç geliştirme projelerinin paydaşı olmaktan
gurur duyuyoruz. ‘Sürücü Döngüde Sistemleri’
için en önemli unsurların başında hareketli
platformlar geliyor. Yüksek performanslı
‘6DOF Hareketli Platformlar’ üretiyoruz.”

6DOF hareketli 
platformlar 

“6DOF Hareketli Platformlar; hava, deniz ve
kara araçlarındaki titreşim ve ivmelerin, yüksek
hassasiyet ve gerçeklikte denenmesini sağlayan
sistemlerdir. Hareketli platformlar; sanal araçlar
üzerinde yapılan ve aracın dinamik davranışlarını
etkileyen araştırmaların sonuçlarının
gözlenmesinde kritik bir öneme sahip.”

Dışa bağımlılık 
bitecek 

“SANLAB olarak geliştirdiğimiz 6DOF
Hareketli Platformlar; silah, radar ve optik
sistemlerin testlerinin de yapılabilmesine olanak
sağlıyor. Bu anlamda teknolojimiz ile savunma
sanayinin gelişimine hız kazandırıyoruz. 2020
yılında ASELSAN işbirliği ile birlikte Türkiye’nin
ilk gerçek zamanlı ‘6DOF Sinyal Üreteci’ni
millileştirdik. Türkiye’nin simülasyon ve test
sistemleri alanındaki dışa bağımlılığını 
tamamen bitirmeyi hedefliyoruz.” 

Salih
Kükrek

İTO Yetkinlik Merkezi’ni
ziyaret eden İstanbul

Valisi Ali Yerlikaya
simülatörü test etti.
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Renk değiştiren 

Bilim insanları, talep
üzerine renk değiştirebilen,
ışıkla etkileşen yeni bir tür
mürekkep geliştirdi. Yeni
mürekkep, çeşitli ışık dalga
boylarına tepki olarak artan
veya azalan farklı renklerde
mikro boncuklardan oluşuyor.

AYŞE BAŞAk

A
HTAPOT ve kalamar
gibi kafadanbacaklılar,
renk değiştirme
yetenekleriyle tanınır ve

bunu kromatofor adı verilen
organlarını kullanarak yapar.
Kromatofor, canlının ihtiyacına
göre genişleyip büzülen küçük
pigment keselerinden oluşur 
ve bu renkli pigmentlerin
kombinasyonları, canlıların
derisine belirli bir renk veya
desen verir. Bu karmaşık ve
mükemmel işleyen doğal
mekanizma, Hong Kong
Üniversitesi, Xiamen Üniversitesi
ve Hong Kong Bilim ve 
Teknoloji Üniversitesi
araştırmacılarına renk değiştiren
bir mürekkep geliştirme
hususunda ilham kaynağı oldu.

IŞIĞA GÖRE 
FARkLI RENk
Bu yeni mürekkep, titanyum

dioksitten yapılmış ve cam
göbeği, macenta ve sarıya

boyanmış mikro boncuklar
içeriyor. Geliştirilen sistemin
temel renklerini oluşturan bu ana
mikro boncuklar, çeşitli
kombinasyonlar yoluyla diğer
renkleri üretebilecek şekilde
karışıyor. Mekanizma, mikro
boncukların belirli miktarlarda
birbirine karışması ve ışığa tepki
olarak farklı renklerin yüzeye
çıkacağı veya dibe batacağı
şekilde tasarlanmış. 

pÜF NOkTASI
TİTANYUM DİOkSİT
Hatta kullanıldığı yüzeyde,

ışığın dalga boyları ve
yoğunluğu ayarlanarak,
kombinasyon efekti aracılığıyla

çeşitli renklere dönüştürülerek
desenler ve hatta görüntüler
üretilebiliyor. Buluşun püf
noktası, mikro boncukları farklı
yönlere hareket ettiren ışığa
yanıt olarak bir redoks
reaksiyonu yaratan mikro
boncukların içindeki titanyum
dioksit maddesinde saklı. Her
bir boya rengi, ışığın farklı dalga
boylarına tepki veriyor ve 
o rengin mikro boncuklarını
yukarı veya aşağıya
hareketlendiriyor. Örneğin yeşil
ışık, sarı ve camgöbeği mikro
boncukları yüzeye çekerek yeşil
görünmelerini sağlarken,
macenta olan mikro boncuklar
dibe çöküyor. 

Yeni tür ekranlar 
için kullanılabilir

Araştırma ekibi, yaptıkları deneylerde
geliştirdikleri sistemin yüzeylere yansıtılan bir
dizi görüntüyü yeniden üretebildiğini gösterdi.
Renk reprodüksiyonu ve parlaklık ayarlarının
geliştirilmesi gerektiğini söyleyen ekip, görüntü
ve renkleri değiştirmenin henüz yavaş
olduğunu da ekliyor. Çalışmalar başarılı olursa,
teknoloji yeni tür ekranlar, elektronik
mürekkepli cihazlar ve hatta aktif optik
kamuflaj yapmak için kullanılabilecek.

MÜREkkEp

Gitar çalmayı 
‘sanal’ öğretiyor

GİTAR çalmayı
öğrenmek zordur;
öğrenmek için sıkı
çalışma ve pratik
yapmanın yerini
hiçbir şey tutamaz.
Yoksa tutabilir mi?
Teknoloji bu 
alana da yardım 
eli uzatmış
görünüyor.
Mu6label, gitar çalmayı öğretmek,
kolaylaştırmak için geliştirildi. Sanal
öğretmek diyebileceğimiz Mu6label,
gitarın üst kenarına takılan bir akor
kitaplığı ve ölçek eğitimi, bir metronom
ve akort aleti ve eşlik etmek için arka
plan parçaları içeren yapay zeka 
  destekli esnek bir aygıt.

Mu6label, gitar çalmayı öğrenen
kişilerin sıklıkla karşılaştığı sorunları
aşmak için geliştirilmiş. Örneğin, yeni
başlayan biri, gitar öğretmeni ile 
çalışsa bile 7/24 ders alması mümkün
değil. Dersler arasında yapacağı 
hataları kontrolsüz kalır ve 
alışkanlığa dönüşebilir.

HER GİTARA UYUMLU
Mu6label, her gitara uyabilecek

şekilde tasarlanmış. İçinde dört ila yedi
telli enstrümanlar için akort cihazları, bir
akor kitaplığı, model ölçek haritaları,
çok yönlü bir metronom ve
özelleştirilebilir ritm üreteci, işitme
sağlığı için bir desibel ölçer ve gitarınızı

en iyi durumda
tutmanıza
yardımcı olacak
sıcaklık/nem
sensörleri yer
alıyor. Alıştırma
sırasında hata
tespiti ve uyarı için
yerleşik bir
hoparlör var. Pili,
şarjlar arasında 

15 saate kadar kullanım ömrüne sahip.

ÖNERİLER SUNUYOR
Cihazın akor tabanlı şarkıları

öğrenmek için özel bir modu da var ve
ekrandaki sekmeleri takip ederek
tempoyu ayarlayabiliyorsunuz.
Mu6label, ayrıca ne çaldığınızı analiz
edebiliyor, hatalarınızı ve kötü
tekniğinizi belirlemek için yapay zeka
algoritmalarından faydalanıyor.
Çalışınızı beğenmediğinde öneriler
sunuyor ve tekniğinizi iyileştirmeniz
için egzersizler öneriyor, ilerlemenizi
takip ediyor. Özetle Mu6label, kutudan
çıktığı haliyle çok amaçlı bir bağımsız
öğrenme aracı olarak çalışıyor.
Bluetooth 5.0 ve Wi-Fi içeriyor; iOS ve
Android akıllı telefonlarla da uyumlu.
Merak edenler cihazı, Kickstarter
üzerinden yaklaşık 150 dolara alarak ilk
deneyenlerden olabilir. Halihazırda bu
platformda finanse edilen kampanya
planlandığı gibi ilerlerse cihazların
sevkiyatı aralık ayında başlayacak. 

Aspilsan’ın lityum iyon silindirik 
pil hücresine Avrupa akreditasyonu

TÜRKİYE’nin ilk lityum iyon pil üretim
tesisini kuran ve 2022 yılının haziran ayında
seri üretime başlayan Aspilsan Enerji,
Aspilsan INR18650A28 lityum iyon silindirik
pil hücresinin Avrupa akreditasyonlarını
başarıyla geçti. Aspilsan Enerji Genel
Müdürü Ferhat Özsoy, yazılı açıklamasında,
2022 yılının ikinci yarısında başlattıkları
lityum iyon pilinin seri üretimi sonrası
pillerin hücrelerini, performans ve güvenlik
kabiliyetlerinin uluslararası kalite
standartlarını karşılayarak, Avrupa’da yer
alan bağımsız ve akredite laboratuvarlarda
gerçekleştirilen testler sonucu, kısa 
sürede elde ettikleri birçok sertifika ile
tescillettiklerini belirtti.

TÜM TESTLERDE BAŞARI
Seri üretim sonrası ilk olarak üretilen

pillerin kalitesini ve nakliye güvenliğini
güvence altına almak üzere IATA
(International Air Transport
Association/Uluslararası Hava Taşımacılığı
Birliği) olan Birleşmiş Milletler özel taşıma
test ve gereksinimlerini içeren ‘UN38.3’
standardı kapsamında sertifikasyon sürecini

tamamladıklarını anlatan Özsoy, şunları
kaydetti: “Bağımsız belgelendirme ve test
laboratuvarlarında gerçekleştirilen tüm
testlerin başarı ile tamamlanmasının
ardından Aspilsan A28 pil hücreleri UN38.3
taşıma güvenliği sertifikasına sahip oldu. 
Öte yandan A28 pil hücreleri, Türkiye’nin de
aralarında yer aldığı 82 ülkenin ulusal
komitelerinin üyesi olduğu, elektronik ve
ilgili teknolojiler konusunda uluslararası
standartlar hazırlamak amacı ile kurulan
IEC’nin (Uluslararası Elektroteknik
Komisyonu) yayınladığı IEC 62133, IEC
61960 ve IEC 62619 standartlarında yer alan
gereksinimleri karşıladığını garanti etmek
üzere birçok güvenlik ve performans testine
tabi tutuldu. Bu doğrultuda A28 piller,
taşınabilir uygulamalarda kullanılan şarj
edilebilir lityum iyon piller için güvenlik
gereksinimlerini tanımlayan IEC 62133-2
standardı kapsamında, sadece Fransa,
Japonya, İsviçre ve Güney Kore ülkelerince
ek bir test olarak talep edilen Forced Internal
Short-Circuit (kısa devreye zorlama) 
testi de dahil olmak üzere tüm testlerden
başarı ile geçerek sertifikalandırıldı.”

Güvenli operasyon için
Aspilsan Enerji Genel Müdürü Ferhat Özsoy, pil hücrelerinin

taşınabilir uygulamaların yanı sıra telekom, UPS, enerji
depolama sistemleri, acil durum sistemleri, golf arabaları,
forkliftler, AGV tarzı araçlar, demir yolu ve deniz araçları da dahil
birçok endüstriyel uygulama alanında da lityum iyon pillerin
güvenli operasyonu için gereksinimlerin tanımlandığı IEC 62619
standardı kapsamında gerçekleştirilen testlerin de başarı ile
tamamlanmasının ardından Aspilsan A28 hücrelerinin
sertifikalara bir yenisini daha eklediğini ifade etti.
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Yapay zeka
ekosistem çağrısı,
Türkiye’de yerleşik
ve proje sonuçlarını
Türkiye’de
uygulamayı taahhüt
eden şirketlerin
geliştirdiği yapay
zeka
teknolojilerinin;
yapay zeka
çözümlerine kendi bünyelerinde
ihtiyaç duyan şirketlerin ihtiyaçları
doğrultusunda ürün ya da
çözümlere dönüştürülmesine katkı
sağlamak amacıyla açıldı.

Sektöründe çözülmesi gereken bir
problem için yapay zeka çözümüne
ihtiyaç duyan şirketler, konsorsiyum
üyesi olacak partnerleri kendileri
bulabileceği gibi bu ihtiyacını daha
hızlı ve verimli bir şekilde
çözebilmek için Yapay Zeka
Enstitüsü’nün desteğiyle bu konuda
tecrübeli teknoloji sağlayıcı şirketler,
üniversite araştırma laboratuvarları
ve kamu araştırma merkezleri ya da
enstitüleri ile eşleştirilebilecek.

Başvuru nasıl yapılacak?

Uygulanacak modelde yapay zeka
çözümlerine ihtiyaç duyan
şirketlerin, teknoloji sağlayıcı olarak
en az bir şirket, bu konuda tecrübeli
en az bir üniversite araştırma
laboratuvarı/merkezi ya da kamu
araştırma merkezi/enstitüsü ve
TÜBİTAK Yapay Zeka Enstitüsü ile
konsorsiyum oluşturmaları
gerekiyor.

Konsorsiyumun yapısında asgari
bileşenler olarak:

Müşteri kuruluş olarak:
n Büyük ölçekli kuruluşun veya
n KOBİ’nin
Teknoloji sağlayıcı

kurum/kuruluşlar olarak:
n Yapay zeka teknolojileri üzerine

çalışan en az bir KOBİ’nin ve
n En az bir üniversite araştırma

laboratuvarının/merkezinin ya da
kamu araştırma
merkezinin/enstitüsünün

Ar-Ge’ye destek olmak ve
katalizör görevi üstlenmek üzere
Yapay Zeka Enstitüsü’nün
bulunması gerekiyor.

Çağrıya, müşteri kuruluşun
ihtiyacı doğrultusunda, teknoloji
sağlayıcı kurum/kuruluşların
yapacağı çalışmaları kapsayan bir
Ar-Ge proje önerisi sunulacak.
Teknoloji sağlayıcı
kurum/kuruluşlar, Ar-Ge
çalışmalarını yürüterek ürünü 
(veya süreci) geliştirecek.

Ön kayıt işlemi süreçleri
tamamlandıktan sonra proje önerisi
PRODİS üzerinden e-imza ile
TÜBİTAK’a gönderilecek.

Hangi alanlarda proje
sunulabilecek?

Aşağıdaki öncelikli alanda proje
sunulabilecek:

1. Akıllı üretim sistemleri
2. Akıllı tarım, gıda ve hayvancılık
3. Finans teknolojileri
4. İklim değişikliği ve

sürdürülebilirlik
5. Akıllı eğitim teknolojileri

Proje bütçesi ve destek oranı 

Projelerin bütçesi en fazla 
5 milyon TL olacak.

Destek oranı büyük kuruluşlar
için yüzde 60, KOBİ’ler için yüzde
70, genel bütçe kapsamındaki kamu
idareleri ile özel bütçeli idareler ve
vakıf üniversiteleri, eğitim ve
araştırma hastanesi, kamu araştırma
merkez ve enstitüleri için yüzde
100’dür.

Çağrı kapanış tarihi:
31 Temmuz 2023

Bilgi için:
TÜBİTAK Yapay Zeka Enstitüsü:
yze@tubitak.gov.tr
TÜBİTAK Teknoloji ve Yenilik

Destek Programları Başkanlığı
teydeb.onkayit@tubitak.gov.tr
TEYDEB 
1711@tubitak.gov.tr
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DEVLET DESTEKLERİ VE HİBELER

Yapay zeka
ekosistem 

çağrısı açıldı

P
ANDEMİ ve ardından başlayan Rusya-
Ukrayna savaşı, küresel tedarik zincirlerinde
kopmalara neden oldu. Global mal
sevkiyatında yaşanan sıkıntılar, beraberinde

başta batı ekonomileri olmak üzere hemen hemen
bütün ülkelere yüksek enflasyonu getirdi.
Enflasyonla mücadele için ise Uluslararası Para Fonu
(IMF) ve Dünya Bankası gibi kurumların da
tavsiyeleriyle merkez bankaları birbiri ardına faiz
artırımlarına gitti. Ancak geçen süre zarfında
beklenen enflasyon düşüşleri henüz gerçekleşmedi.
Aksine ABD, İngiltere ve Almanya gibi batı ve 
dünya ekonomisinin lokomotiflerinden işlerin 
daha da kötüye gittiğine dair haberler birbirini 
ardına gelmeye devam ediyor. 

GERİ ADIM ATILIRSA…
Faiz artıran ABD, İngiltere ve Almanya

gibi lokomotif ülkelerden de iyi haberler
gelmezken, IMF Başkanı Kristalina Georgieva,
Katar Ekonomi Forumu sırasında yaptığı
açıklamada, faiz indirimi için erken olduğunu
dile getirdi. Merkez bankalarının salgın ve
Rusya-Ukrayna savaşı süresince attığı adımları
değerlendiren Georgieva, merkez bankalarının
koordineli bir şekilde kararlı olarak hareket ettiğinin
altını çizdi. Manşet enflasyonun aksine çekirdek

enflasyonda, inatçı gıda fiyatları sebebiyle gerçek bir
düşüşten söz edilemeyeceğini belirterek, “Merkez
Bankaları rotasında kalmalı; çünkü faiz oranlarında
erken geri adım atarlarsa enflasyon daha uzun süre
boyunca büyüme için bir sorun haline gelebilir” dedi.  

ARTIŞA DEVAM
Merkez bankalarının bu sebeplerle faiz artırım

politikalarına devam edeceğini ifade eden
Georgieva olası faiz indirimleri için “2025’in

başlarından önce bekliyoruz” açıklamasını yaptı.
İki yıllık zorlu salgın süreci ve arkasından patlak
veren Rusya-Ukrayna savaşı, küresel ekonomide
başta enflasyon gibi ciddi sorunlara yol açarken,
merkez bankaları bu sorunlara karşı sert ve hızlı
adımlar attı. Fed, Ocak 2022’de yüzde 0.25 olan
politika faizini bu süreçte yüzde 5.25’e ve AB
Merkez Bankası Haziran 2022’de eksi 0.5 olan faizi
3.25’e kadar yükseltti. İngiltere Merkez Bankası da
bu süreçte 10’un üzerinde faiz artırımına gitti.

ABD’de mortgage faizleri marttan bu yana en
yüksek seviyeye çıkarken talep azaldı. Alman iş
dünyasının ekonomiye güveni ‘gerileme’ trendine girdi.
İngiltere Maliye Bakanı Hunt da “Gıda enflasyonu,
endişe verici şekilde yüksek” şeklinde tanımladı. 

Faiz artırımlarına rağmen enflasyonda
beklenen düşüş henüz gerçekleşmez iken IMF
Başkanı Kristalina Georgieva, faizlerin aşağı
çekilmesi için erken olduğunu, bu hamlelerin
2025’in başları gibi beklenebileceğini söyledi.

IMF faiz indirimleri için 
2025’i işaret ediyor

ÜLKELER FAİZ KISKACINDA

ABD’de mortgage faizleri
marttan bu yana en yüksek
seviyeye çıkarken talep azaldı

ABD’de 30 yıl vadeli mortgage (konut
kredisi) için ortalama faiz oranı, geçen hafta
yüzde 6.69 ile marttan bu yana en yüksek
seviyeye çıkarken, mortgage başvurularında
azalış kaydedildi. Mortgage Bankalar Birliği
(MBA) verilerine göre, mortgage başvuruları,
19 Mayıs ile sona eren haftada bir önceki
haftaya kıyasla yüzde 4.6 azaldı. Ülkede 
30 yıl vadeli mortgage için ortalama faiz
oranı, yüzde 6.57’den yüzde 6.69’a yükseldi
ve mart ayından bu yana kaydedilen en
yüksek seviyeye çıktı. Aynı dönemde 15 yıl
vadeli mortgage için ortalama faiz oranı da
yüzde 5.96’dan yüzde 6.15’e yükseldi.

Almanya’da ekonomiye güven
‘gerileme’ trendine girdi

Almanya’da geçen ay 93.4 puan olan 
Ifo İş Ortamı Güven Endeksi, şirket
yöneticilerinin gelecek beklentilerinde
keskin düşüşün etkisiyle mayısta 91.7 puana
geriledi. Merkezi Münih’te bulunan Ekonomi
Araştırma Enstitüsü (Ifo), yaklaşık 9 bin
firmanın katılımıyla gerçekleştirdiği mayıs
ayı Almanya İş Anketi sonuçlarını yayımladı.
Buna göre, nisanda 93.4 puana revize edilen
Almanya’da sanayi ve ticarete ilişkin İş
Ortamı Güven Endeksi, şirket yöneticilerinin
beklentilerde önemli ölçüde kötümser
olmasının etkisi ile bu ay 91.7 puana geriledi.
Piyasa beklentisi endeksin 93 puana inmesi
yönündeydi. Mayısta Almanya’da Ifo
Beklentiler Endeksi’nin 91.7’den 88.6 puana
inmesi dikkati çekerken, Mevcut Durum
Endeksi de 95.1’den 94.8 puana geriledi. Ifo
anketinde, imalat ve hizmet sektörlerinin
geleceğine yönelik beklentilerde daha fazla
kötüleşme görüldüğü belirtildi.

İngiltere’de gıda enflasyonu
‘endişe verici’ diye tanımlanıyor

İngiltere Maliye Bakanı Jeremy Hunt,
enflasyonun nisanda yüzde 8.7’ye
gerilemesine rağmen gıda enflasyonunun
‘endişe verici’ şekilde yüksek olduğunu
belirtti. Hunt, son açıklanan enflasyon
verilerine ilişkin değerlendirmesinde,
enflasyonu düşürmek için doğru yolda
olduklarını fakat rehavete kapılmamak
gerektiğini ifade etti. Nisanda enflasyonun
yüzde 8.7’ye indiğini ve bunun bir yıldan
uzun süredir görülen en düşük seviye
olduğunu kaydeden Hunt, “Hâlâ yapılacak iş
var, özellikle gıda fiyatlarında. Gıda fiyatları
hâlâ hızla yükseliyor ve gıda enflasyonu
endişe verici şekilde yüksek seviyede” 
diye konuştu. Hunt, hükümetin enflasyonu
yarı yarıya azaltmak için net bir planı
olduğunu aktardı.

GÜNCEL



El yapımı yazma için bir kişinin
neredeyse bir gününü vermesi gerekiyor.
Önce baskı yapılıyor. Baskı yapıldıktan
sonra kafesleme denilen işlem ile baskı
altından verilen sıcak hava ile
sabitleniyor. Kafesleme işleminden sonra
ürün amonyak odasında iplere asılıyor.
Baskı sabitlendikten sonra boyama
yapılacaksa boyama işlemine geçiliyor.

Bir gün sürüyor
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Hazırlayan: ÜMİT ÇAKAR

Osmanlı
musikisinin en büyük
bestekârlarının
yaşadığı ve geleceğin
Türk musikisinin
şekillendirildiği tarih
diliminde, Osmanlı
Hanedanı’nın en ünlü
bestekârı, şair, neyzen
ve tamburi Sultan 
III. Selim, Sadullah’a
bir şarkı okumasını emrettiği zaman; 
“O gül endam bir al şala bürünsün,
yürüsün. Ucu gönlüm gibi ardınca
sürünsün, yürüsün” dizelerini okumuş.
Padişah şarkıyı hayrete karşılamış; “Bu
şarkının güftesi, Şair Vasıf’ındır. Acaba,
bestesi kimin” diye sormaya mecbur
kalmış. Sadullah, III. Selim karşısında
mütevazı bir şekilde eğilmiş: “Acizane,
kulunuz besteledim şevketlu hünkarım”
diye cevap vermiş. Bunun üzerine padişah
bir kat daha hayret göstermiş; “Yaa, senin
ha… Şu halde sen, çok büyük bir istidada
maliksin. Seni (Enderun) çavuşluğu ile
maiyetime aldım. Çalış. Küme fasıllarına
iştirak et” diye emir vermiş. Böyle başlamış
saray hayatı ünlü bestekârımız Sadullah
Ağa’nın. Ziya Şakir’in kaleminden 
III. Selim, III. Selim’in gözdesi Mihriban,
Mihriban ve Sadullah Ağa’nın aşkı ve
Mihriban için yazılan, söylenen şarkılar…

Ziya Şakir
Akıl-Fikir Yayınları, 2020

İşletme değeri
olarak insan

Bir harem bestekârı
Sadullah Ağa

İşletme değerini
yakından ilgilendiren
insan kaynakları
yönetimi, insan
duygularını kabul ederek
daha verimli hale
gelebiliyor.

Yönetim Kitaplığı
Serisi’ne ait olan ‘İşletme
Değeri Olarak İnsan’
isimli kitap, yönetimin alt bir boyutu olan
işletme içindeki insanın yönetimini konu
alıyor. İşletmenin kuruluş temeli için
önemli bir yere sahip olan insan ve
yönetimi, işletme değerini saptamada
etkilidir. Bu eserde de işletmeler 
ve insanlar arasındaki ilişkiye dair
bilgiler yer alıyor.

Osman Bayraktar
İstanbul Ticaret Odası Yayınları, 2021

www.kitapistanbul.org.tr

Türkiye yüzyılı 
için öncelik;

eğitim ve kültürdür
Türkiye yüzyılı,

yeni bir ruh ve
heyecanla resmi
olarak başlamış oldu.
Ülkeye, milletimize
ve insanlığa hayırlı
olsun. Türkiye,
büyük ölçüde kendi
iç dinamikleriyle
hareket eden bir ülke
ve daima ileriye
bakar. Olması
gerekenleri idealize ederek bir kurgu
yapar. Hz. Mevlana’nın ünlü deyişiyle
‘Dün dünde kaldı cancağzım, bugün
yeni şeyler söylemek lazım’ felsefesine
inanır. Dolayısıyla doğru olan;
Türkiye yüzyılının ilk günlerinde
kültür ve eğitim konularını
gündemimizin baş maddesi
yapmaktır. Çünkü hepimiz biliyoruz
ki, kültür ve eğitim konularında
istenen başarıyı yakalayamadık. Şimdi
artık mazeretimiz yok. Hem Türkiye
yüzyılı diyeceğiz hem de başaramadık
deme lüksümüz yok. 

HHH

Kültür ve eğitim konusunda bu
sefer en iyisini yapmakla mükellefiz,
buna da mahkûmuz. Bu sebeple işin
başında bu konularda hem muhteva
hem de koordinasyon olarak çok
başarılı bir çıkış yapmamız gerekir. Bu
çıkış birçok nedenden ötürü büyük
önem taşır. Öncelikle birey nezdinde
kültür, eğitim sürecinin bir çıktısıdır.
Geniş anlamda kültür, yeni
jenerasyona eğitim yolu ile aktarılır ve
birbirlerini etkileyici, besleyici
özelliklere sahiptir. Ülke adına ortaya
çıkacak uzun vadeli başarılar, eğitim-
kültür alanında ulaşılan başarı ile
yakından ilişkilidir. Bu alanların iyi
koordinasyonu ve başarısı ortak bir
çıktı olarak kültürün çatışmacı değil,
uzlaştırıcı boyutunu işlevsel hale
getirir. Bu da bizim için çok boyutlu
kazanım demektir. Toplumsal barış ve
uzlaşı bu alanlardaki başarı ve etkin
varoluş ile sağlanır ve korunur.
Aslında bu alanlarda çok başarılı işler
de yapıldı fakat bir bütünlük, insicam
ve koordinasyon sağlanamadığı için
kısmen de yaşanan siyasal gerginlikler
sebebiyle etki zayıf kaldı ve başarısız
bir imaj algısı oluştu. Küçük
dokunuşlar ve etkin koordinasyon ile
bunu başarabiliriz.

HHH

Kültürün kendi dinamikleri ile
hareket edebilmesi için kendi
Bakanlığında başat olması şart. Bunun
için öncelikle turizmi doğru
konumlandırmak gerekir. Turizm;
ticari boyutu yüksek olan bir sektör.
Bir ticari sektör olan turizm,
Bakanlıkta ismi geçmek üzere ‘Ticaret
ve Turizm Bakanlığı’ yapılarak Ticaret
Bakanlığı bünyesine dahil edilebilir.
Turizmciler de bundan rahatsızlık
duymazlar, aksine memnun olurlar.
Kültür, muhteva olarak çok önemli,
ancak turizmin iç dinamiğine ayak
uydurması ve birlikte yol
yürümesinde zorlukları var. 

Eğitim ve kültürü düzgün bir
koordinasyon ile yönetmeyi
başarabilirsek, toplumun önündeki
kök sorunları uzun vadeli olarak
çözme sürecini başlatabiliriz. Böylece
bu bize, hep şikayetçi olduğumuz;
eğitimde, kültürde ‘iktidar’ olmanın
yolunu açar. Bu da değişim için iyi bir
zemin oluşturur. Siyaseti de rahatlatır.
İktidarı da daha kalıcı bir konuma
taşır. Zira biliyoruz ki, bu iki alanda
‘iktidar’ olunamazsa toplumun
derinliklerine nüfuz etmekte
problemler yaşanır. Bunu geçtiğimiz
dönemlerde çokça yaşayıp gördük.

HHH

Biliyoruz ki, iktidar olmaktan da
asıl maksat; eğitim ve kültür içerisinde
yetişmiş, maneviyatla harmanlanmış
yeni jenerasyondur. Genç kuşakları
hakikat anlamında iktidardan
memnun olmaları sonucunu
doğuracak bir iş çıkartılabilirse
siyasetin önü açılır, toplum da siyaset
de rahatlar. Eğitim ve kültürü,
toplumla birlikte yapılan ve birleştirici
boyutu önemli bir alan olarak görmek
gerekir. Ve bu çerçevede eğitim-kültür
üzerinden gönüller inşa edebiliriz. Bu
milletin gerek kültür adamlığı, gerekse
duayen eğitimciler ve her iki alandaki
birikim anlamında kapasitesi çok
yüksek. Yeter ki, bu kapasiteyi
rasyonalite içerisinde ve uzun vadeli
planlamalarla kullanalım. Bilelim ki,
önümüz açık. Bu milletin kapsayıcılığı
ve bakış zenginliği nadir bir değer.
Büyük liderliğe eğitim ve kültürde de
büyük olmak yaraşır. 

Prof. Dr. 
Ahmet Emre

BİLGİLİ

GELENEKSEL Türk
yazmacılığının
adresleri sayılsa
belki de en son akla

gelecek şehir İstanbul. Tokat,
Kastamonu, Ankara gibi
Anadolu şehirleri ile birlikte bir
yazma kimliğine sahip olan İstanbul,
işin üstatları tarafından yazmacılığın
saklı salmış adresi olarak
tanımlanıyor. Özellikle 
16. yüzyıl ile 19. yüzyıl
arasında saray erkanı
da dahil olmak 
üzere İstanbul
hanımlarının başını
İstanbul işi
yazmalar
süslüyordu. Bugün
mesleğe gönül
veren birkaç usta
tarafından icra edilse
de İstanbul ve özellikle
Kandilli yazmaları,
yazmacılık kültürünün 
zarif deseni olarak hafızalarda
yerini koruyor. 

BOĞAZ KIYILARI 
Meşhur Türk gezgini Evliya Çelebi

İstanbul yazmacılarını ‘esnaf-ı
nakkaşan-ı yağlıkcıyan’ olarak
tanımlamış ve Seyahatnamesi’nde
onları şöyle anlatmıştı: “Bunlar
yumayun bezler üzerine siyah
kalemkar ederler, 20 dükkan, 
20 nefer olarak çalışırlar.” Evliya
Çelebi’nin de cümlelerinde
kendilerine yer bulan İstanbul
yazmacıları, özellikle Boğaz
kıyısındaki atölyelerde işlerini icra
edermiş. Boyama işinden sonra çokça
suya ihtiyaç duyulması, İstanbul
yazmacılık kültürünün de suyun 
bol olduğu Boğaz kıyılarında
yoğunlaşmasına neden olmuş. 

KÜLTÜREL DEĞER
Nedim Yapar, bu işten ekmeğini

kazanarak emekli olan son
ustalardan biri. Şu anda Kandilli’de
İstanbul’un yazma kültürünün en
belirgin olduğu bölgede mesleğini
icra etmeye devam ediyor. “Yazma
işi sabır istiyor. Tek tek kalıpla desen
çıkarma, boyama, deseni sabitleme
işlemleri bir günümüzü alıyor”
diyor. Bu işin bir kültürel değer
olarak butik şekilde devam ettiğini
söyleyen Nedim Usta, “Ekmeğini
yazmadan kazanma işi artık tarihe
karıştı” diye de ekliyor. 

ÇİÇEK MOTİFLERİ 
İstanbul yazmalarını Anadolu

yazmacılık geleneğinden ayıran en
önemli fark, kullanılan motifler.
Nedim Usta, “Anadolu
yazmalarında kuş, geyik gibi hayvan
motiflerine sıklıkla rastlanırken,
İstanbul yazmaları çiçek desenlidir.
Desenler, Anadolu yazmalarına göre
daha zariftir. Özellikle Boğaz’ın
vazgeçilmez çiçekleri mor salkım ve
güle sıklıkla rastlanır” diyor. İstanbul

yazmalarında bir
diğer dikkat çeken
desen de kandil
motifleri. Bu
yüzden ismi
Kandilli yazmaları

olarak da anılıyor. 

ERMENİ
USTALAR 

Nedim Yapar, bu işin
ailelerinde bir gelenek olduğunu
ifade ediyor. “Dedelerim
Makedonya’dan buraya göç etmişler
ve ben bu işin beşinci nesil
temsilcisiyim. Biz, bu işin içinde
yoğrulduk” diyor. Bu işte
en bilinen ustaların
zamanında Ermeni
ustalar olduğunu
söyleyen Yapar,
“Mesela Kumkapı’da
Ohannes Usta vardı.
Kendi yaptığı alizarın 
kırmızısı çok 
meşhurdu” diyor.

EN ZOR MAVİ YAZMA 
“Ağlama yar ağlama, anam mavi

yazma bağlama” diye türkülerde de
kendine yer bulan mavi yazmanın 
ise meslekte en zor yazma türü
olduğunu ifade ediyor Nedim Usta.
“Mavi rengin aşaması çoktur. 
Rengi tutturmak zordur. Üzerine
yapacağınız desenin renginin de iyi
çıkması için çok çalışmanız gerekir.
Bizim ailemiz maviciydi hep” diyor.
Alizarın kırmızısı için de günlerce
işlem gerektiğini söyleyen Nedim
Usta, “Biz bu ince işleri de
yapıyorduk” diyor.  

ÖZEL KALIPLAR
“Tokatlılar gelip İstanbul’da

çalışırdı” diyen Nedim Usta,
“Kapalıçarşı da bundan 50 yıl
öncesine kadar yazmanın
merkeziydi” diye anlatıyor.
Yazmanın kimi zaman tamamen
kalıpla kimi zaman da kalıp
baskısının içini tek tek boyama
şeklinde yapıldığını söyleyen Nedim
Usta, şöyle konuşuyor: “Yazma için
kullanılan kalıplar özeldir. Ihlamur
ağacından yapılmalı. Ihlamur ağacı
hem yumuşak hem de dayanıklıdır. 
Bu kalıplar yapılmadan önce 
ağaç iki yıl kurumaya bırakılır.
Yazmacıların kullandığı kalıpların
çoğu tarihi eser niteliğindedir.” 

Kumaş pamuk
olmalı
“Her türlü kumaşa baskı
yapılır, ancak yazmanın
kalitesini işlendiği kumaş
belirler. Yazmanın eşleştiği
kumaş pamuktur. Pamuk
boyayı içine çeker ve
sabitleme işleminden 
sonra bu el yazması işlerde
kesinlikle akma 
söz konusu olmaz.”

El yapımı
boyalar ince
“Boyayı kendimiz yaparsak
daha ince oluyor. Böylece
tülbentin üzerinde bir katman
şeklinde kendini belli etmiyor.
Hazır boyalar kalın olduğu için
yazmanın üzerinde bir katman
oluşturabiliyor ve yine aynı
nedenden dolayı kalıbı
tıkayabiliyor. Siyah boyayı
hâlâ; göz taşı, patoz, 
nişasta ve anelin kullanarak
kendimiz elde ederiz.”

Kalıpçılık ayrı
bir meslek 

“Yazmacılığın
tamamlayıcısı da kalıpçılardı.
Önceden bunlara kalıp kazan
denirdi. Kalıp kazan gelir
kapıyı çalar, “Elimde bu desen
var, almak ister misiniz” derdi.
Bizler de duruma göre yeni
kalıplar alırdık. Kalıpların boya
işleminden sonra bakımı da
kalıbın uzun yıllar yaşaması
için önemli.”

İstanbul’un 
üç tekniği 

İstanbul yazmalarında
kullanılan üç ayrı teknik
bulunuyor. Kalem işi, kalıp ve
kalem işi ve elvan. Kalem
işinde daha çok sadece fırça
kullanılıyor. Kalıp kalem de
kalıpla basılan desen fırça ile
renklendiriliyor. Elvanda ise
kalıp renkli olarak basılıyor.
Nedim Usta, üçüncü tekniğin
artık çok fazla icra
edilmediğini söylüyor. 

İki yılı kaldı 
“Bu işten ekmeğini kazanan

son usta belki de benim. Biz de
dedelerden kalma kalıplarımızı

yavaş yavaş müzelere veriyoruz.
Yazmacılık, iki yıl sonra tarihte bir

zamanlar icra edilen meslek 
olarak yerini alacak. Mesleğimiz

kültürel bir unsur olarak
yaşatılacak.”

Sümeyra
Yarış TOPAL

Türk yazma kültürü denince akla
ilk olarak Tokat, Kastamonu, Ankara
gibi Anadolu şehirleri geliyor. 
Ancak yazmacılığın saklı kalmış
adreslerinden biri de İstanbul. 
Saray hanımlarının başındaki
yazmaların boyanıp işlendiği
İstanbul yazmaları, çiçek ve kandil
motifleriyle ayrı bir yere sahip.
Yazmacılık kültürü, bu işe gönül
vermiş birkaç ustanın ellerinde,
gelecek kuşaklara aktarılıyor. 

İstanbul desenleriyle 
çiçek açan yazmalar 



CUMHURBAŞKANLIĞI Savunma
Sanayii Başkanlığı (SSB)
bünyesindeki Savunma Sanayii
Akademi’nin, üniversitelerin

mühendislik ve temel bilimler alanlarından
mezun olan gençlere yönelik düzenlediği
‘Kalfa Programı’na başvurular başladı.
Program ile gençlerin 16 haftalık yoğun bir
eğitim sonrasında sektörde istihdam 
edilmesi hedefleniyor. Bu yıl afetzedelere
öncelik verilecek programda, depremzede
gençlere aylık 23 bin TL eğitim desteği
sağlanacak. SSB bünyesindeki Savunma
Sanayii Akademi koordinasyonu ile
düzenlenen ‘Kalfa Programı Tanıtım Töreni’,
SSB Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, YÖK
Başkanı Prof. Dr. Erol Özvar, Çalışma ve
Sosyal Güvenlik Bakan Yardımcısı 
Prof. Dr. Lutfihak Alpkan, İŞKUR, savunma
sanayi firmaları, araştırma enstitüleri ve
üniversite temsilcilerinin katılımıyla
Ankara’da gerçekleşti.

DEPREMZEDE GENÇLER 
Üniversitelerin mühendislik ve temel

bilimler fakültelerinden yeni mezun olmuş
veya lisans mezuniyetinden sonra en fazla 
2 yıl geçmiş ve 27 yaşından gün almamış
gençleri Kalfa Programı’na beklediklerini
söyleyen SSB Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, 
“Kalfa Programımız bu yıl depremzede
gençlerimize öncelik verecek. İŞKUR’un
desteğiyle programa kabul edilen
depremzede gençlerimize aylık 23 bin lira
tutarında bir eğitim desteği sağlayacağız”
dedi. Bu gençleri 16 hafta yerine 12 haftalık
hızlandırılmış, ‘Kalfa Afetzede Özel’ adını

verdikleri yoğun bir eğitim programına dahil
edeceklerini belirten Demir, programı
başarıyla bitiren gençleri sektörde istihdam
edeceklerini söyledi. Demir, programa dahil
olacak gençlere ‘yetkinlik karnesi’
vereceklerini aktararak “Hem SSB hem de
YÖK ve İŞKUR’dan onaylı olacak olan bu
sertifika, gençlerimizin diplomalarına da bir
kaldıraç etkisi yapacaktır” ifadesini kullandı.
YÖK Başkanı Prof. Dr. Erol Özvar da Kalfa
Programı kapsamında üniversitelerden
mezun olan gençlerin yetiştirilerek savunma
sanayine nitelikli insan kaynağı olarak
kazandırılmasını hedeflediklerini belirtti.

40 ALANDA EĞİTİM
ASELSAN, HAVELSAN, ROKETSAN,

SSTEK, STM, TEI, TUSAŞ ve TR Eğitim ve
Teknoloji A.Ş. desteğiyle içerikleri ortaklaşa
belirlenen eğitimler; ‘Hazırlık-Oryantasyon’,
‘Temel Eğitim’ ve ‘Alana Yönelik Teknik
Eğitim’ olmak üzere toplam 3 modülden
oluşuyor. Bu modüllerin yanı sıra katılımcılar
gerçek projeler üzerinde de vaka analizleri
yapacak ve paydaş firmaların atölyelerinde
uygulamalı eğitimler alacak. Kalfa Programı
kapsamında, 16 sosyal alan ve 24 teknik alan
olmak üzere toplam 40 alanda 300’ün
üzerinde eğitime ait özgün müfredat gençler
ile buluşacak. YÖK ile yapılan işbirliği ile
üniversitelerde görevli akademisyenler de
programda eğitmen olarak yer alabilecek.
Program çerçevesinde alınan eğitimlerin
öğrencilerin yüksek lisans ve doktora
programlarında kredi olarak sayılmasına
yönelik çalışmalar devam ediyor. 
Başvuru için: www.vizyonergenc.com 

Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayii Başkanlığı’nın başlattığı
programla, liselerden sonra üniversite mezunu gençlerin de mesleki
eğitimle istihdama kazandırılması mümkün olacak. Programla
üniversitelerin mühendislik ve temel bilimler alanlarından mezun olan
gençlere eğitim verilecek. Bu yıl öncelik, afetzede öğrencilerde olacak.  

Savunmaya
üniversiteli 
KALFA’lar
yetiştirilecek

Dünya Bankası, şehirlerin
hem iklim değişikliğini
durdurmada hem de
insanları iklim
değişikliğinin
etkilerinden korumada
oynadığı kritik rolü
araştırdı. Rapora
göre, dünya
genelinde az
gelişmiş şehirleri
ekonomik dengeye
kavuşturmadan,
2050 yılı için ‘sıfır
emisyon’ hedefine
ulaşmak mümkün
olmayacak. 

Küresel ısınmaya 
karşı mücadele
kentlerden başlamalı  

www.istanbulticaretgazetesi.com

İklİm değişikliğinin etkileri,
1970 yılından bu yana hızla
artıyor. Bunun en önemli
nedeni ise dünyanın her
geçen gün daha fazla
ısınması. Hükümetlerara sı
İklim Değişikliği Paneli (IPCC)
2023 İklim Değişikliği Sentez
Raporu, dünya genelinde 
10 binden fazla şehirden
alınan verilerden yararlanarak
hazırlandı. Rapor, şehirlerin
insanlar için daha zengin,
sağlıklı ve güvenli yaşamlar
yaratma ve iklim
değişikliğinin gıda, su,
biyolojik çeşitlilik üzerindeki
olumsuz etkilerini tersine
çevirmedeki rolüne ışık
tutuyor. Rapora göre küresel
yüzey sıcaklığı, insan kaynaklı
nedenlerle 1850-1900 yılları 
ile 2010-2019 yılları arasında
0.8’den 1.3 santigrat 
dereceye yükseldi. 

YÜZDE 70’İNDEN
SORUmlU
Raporda, nüfusun

yarısından fazlasını barındıran
ve küresel sera gazı
emisyonlarının yaklaşık yüzde
70’inden sorumlu olan
şehirlerin; iklim değişikliğine
nasıl katkıda bulunduğu ve
şehirlerdeki hanelerin
kuraklık, sel ve kasırga gibi
hava olaylarının artan
sıklığından nasıl etkileneceği
de incelendi. Buna göre,

2050’ye kadar net sıfır
emisyon hedefine ulaşmak
için düşük gelirli şehirlerin
gelişmesi gerekiyor. Yüksek
ve orta-üst gelirli ülkeler
2050’ye kadar başarılı şekilde
net sıfır hedefini yakalasa bile
düşük gelirli şehirleri
yeşillendirmeye yönelik
yenilik ve yatırımlar olmadan
küresel ısınmayı 1.5 santigrat
derece ile sınırlamak
mümkün olmayacak.
Raporda, şehirlerin yeşil
alanlara ve sürdürülebilir
altyapıya yatırım yapmak da
dahil entegre, yeşil planlama
stratejilerini acilen
benimsemesi gerektiği
belirtiliyor. 2050’ye kadar 
2.5 milyar kişi artması
beklenen kent nüfusunun,
mevcut su kaynaklarını ve
altyapıyı daha da
zorlayacağına dikkat çekildi.  

ÖNERİlER
Düşük gelirli şehirlerin

halihazırda sellere, ısı
stresine, tropik kasırgalara,
deniz seviyesinin
yükselmesine, su stresine ve
orman yangınlarına daha
fazla maruz kaldığına işaret
edilen raporda; şehirlerin
emisyonlarını azaltmalarına
ve iklim şoklarına karşı
dirençlerini artırmalarına
yardımcı olacak politika
önerileri yer aldı. 

Tarımsal
üretim de
etkileniyor
Deniz seviyesinin
yükselmesi, sıcaklığın
hızla artması ve ekstrem
iklim olayları kıyı ve sulak
alanların yüzde 50’sine
yakını nı, geçtiğimiz 
100 yıl içinde yok etti.
Gıda güvenliğini önemli
boyutta etkileyen
değişim, buna bağlı
olarak su güvenliğini de
etkiledi. IPCC Raporu’na
göre son 50 yıl da küresel
olarak tarımsal üretimde
bü yüme yavaşladı. 
İnsan sağlığının yanı sıra,
geçim ve temel
altyapıların olumsuz
etkilendiği değişiklik,
şehirdeki sıcaklığın
yükselmesine, hava
kirliliğinin artması na,
altyapıların ise kısıtlı
çalışmasına yol açtı. 

Hindistan’da
gece sıcaklığı 
30 derece
Son aylarda 
Hindistan’da ölçülen
hava sıcaklıkları adeta
Dünya Bankası’nın
raporunu doğruluyor.
Hindistan’da bir süredir
gündüz hava sıcaklığı 
44 derecenin altına
inmezken, gece sıcaklığı
da 30 derece olarak
ölçülüyor. Sıcak havanın
nem ile birleşmesi
yüzünden halkın
çoğunluğu gece 
dışarıda uyuyor.
Pakistan’da da bir
süredir hava sıcaklığının
46 derecede seyretmesi,
bölge için küresel
ısınmanın ulaştığı
boyutlar açısından
endişe yaratıyor.  

DÜNYA BANKASI
ARAŞTIRDI

Mühendislik ve temel
bilimler alanlarından

mezun olan gençlere
yönelik düzenlenen
Kalfa Programı’na

başvurular başladı.
Programla gençlerin 
16 haftalık yoğun bir

eğitim sonrasında
istihdam edilmesi

hedefleniyor. 
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